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ggEDSEDSTVO RS ZSS O POLOŽAJU ŽENSK

Načelnih ovir
ni, toda...

ki so pred leti poizkušali omajati položaj 
^elavskega razreda, zdaj poizkušajo ovirati 
ženske na poti k popolni enakopravnosti
. Ko govorimo o položaju 
^sk, moramo ugotoviti, da se 

niarsikaj bistveno spremenilo, 
genska ima odprto pot v poli- 
'čno življenje, k odločanju in v 

Proizvodnjo. S tem se zdaj 
^celno strinjajo povsod. Kljub 

pa o enakopravnosti na 
v*’eh področjih v praksi še 
?raleč ne moremo govoriti.

To je med drugim dejal v 
^ključni razpravi predsednik 
kS ZSS Janez Barborič na raz
srjeni seji predsedstva, katere 
Slavna točka je bila obravnava 
Poročil odbora sindikatov Slo- 
,en,Je za mednarodno leto 
ensk. Seje, ki je bila v novo- 

rneškem „Labodu“ (95 % 
zaposlenih so ženske), sta se 
udeležila med drugimi tudi 
Sekretar IK CK ZKS in predsed- 
Urk republiškega odbora za 
Prednarodno leto žensk Franc 
petine in predsednica sveta za 
družbenoekonomski položaj 
?ensk pri RK SZDL Olga Vra- 
oi č.

Kje so vzroki, da povsod še 
Vedno ne moremo govoriti o 
Popolni enakopravnosti žensk? 
Vzroki so isti, je dejal Janez 

arborič, kot so pred nekaj leti 
ogrožali vlogo delavskega raz- 
reda, zdaj pa skušajo ogrožati in 
^Postavljati 43 % zaposlenih v 

(oven iji (toliko je mal zaposle- 
Ojrpi namreč žensk). Kako naj 

1 sicer razložimo, da so ženske 
e na 25 % vodilnih in vodstve- 
urn delovnih mest in da je v 
^rrroupravnih organih položaj

Kaj je pokazala razprava? 
Nalog v lanskem „ženskem“ 
etu nam ni bilo treba določati 

1)3 novo, ker smo že bili sredi

uresničevanja nove ustave, 
kongresnih sklepov ZK in sindi
katov pa tudi sicer je utrditev 
enakopravnosti žensk v samo
upravljanju in drugih ekonom
skih razmerjih redna ter stalna 
naloga sindikatov. V mednarod
nem letu žensk smo nekatere 
naloge le poudarili — in zdaj, ob 
bilanci, lahko ugotavljamo 
velike uspehe pa tudi naloge, ki 
nas še čakajo.

Temelj pri odpravljanju prob
lemov — je poudarilo pred
sedstvo RS ZSS — pa je, da so 
glavna vprašanja uresničevanja 
ustavnega družbenoekonom
skega položaja žensk v naši 
dmžbi neločljiv sestavni ,del 
ustavne preobrazbe družbe na 
načelih našega samoupravnega 
socializma. Kot taka so v celoti 
vtkana v bitko delavskega raz
reda za osvoboditev dela in člo
veka in jih nikakor ni mogoče 
obravnavati kot neka posebna 
„ženska vprašanja11. Čimprej je 
treba uresničiti ustavno vsebino 
samoupravljanja, v kateri bo 
delavec ne glede na spol edini 
gospodar pogojev, sredstev in 
sadov svojega dela. Zato so vse 
naloge, ki jih uresničujemo v 
združenem delu in v družbi 
nasploh, enako „moške“ kot 
,,ženske" pa naj gre za razvojne 
načrie, produktivnost, združe
vanje dela is sredstev, delitev 
po delu, ali pa za kadrovsko 
politiko, vzgojo in izobraže
vanje, otroško varstvo, varstvo 
pri delu ali za katerokoli drugo 
področje.

Povzetek uvodnega referata 
Jožeta Sintiča, predsednika 
odbora ZSS za mednarodno 
leto žensk, objavljamo na 3. 
strani. V.C.

..

8. marec
Pred mmi je 8. marec 

- dan žensk, praznik, ki 
mu letos na Gorenjskem 
skušamo dati novo vsebi
no in pomen. Kot je zna
no, je medobčinski svet 
zveze sindikatov Sloveni
je za Gorenjsko naslovil 
na vse osnovne organiza
cije sindikata v regiji pri
poročilo, naj se vse vklju
čijo v akcijo za nakup na
prave za zgodnje odkriva
nje raka na dojki, tako da 
bi sredstva, ki so jih do
slej dajale za različna 
praktična darila žen
skam, namesto tega združili 
za nakup te naprave.

■

Minuli teden je med
občinski svet ZS za Go
renjsko ugotovil, da je 
akcija uspešno stekla, saj 
je že več sindikalnih or
ganizacij nakazalo svoja 
sredstva za nakup na
prave. Pa vendar kaže, da 
s starimi pojmovanji še 
vedno nismo opravili. 
Dogaja se namreč, da se 
nekatere osnovne organi
zacije sindikata sicer 
vključujejo v akcijo za 
namensko združevanje 
sredstev za nakup napra
ve za zgodnje odkrivanje 
raka na dojki, hkrati pa 
moledujejo za dodatna 
sredstva za obdaritev 
žensk (potovanja v tujino 
in podobno). To priča, 
da pravzaprav še vedno 
ne razumemo bistva tega 
praznika!

V času, ko toliko go
vorimo o stabilizacijskih 
ukrepih na vseh ravneh, 
bi bilo za vso družbo in 
ne samo za ženske veliko 
bolj koristno, da bi ob 
prazniku žena nakazali 
nova pota, kako pereča 
družbena vprašanja, ki 
zadevajo žensko, čimprej 
in čimbolj uspešno razre
šiti Tiste osnovne organi
zacije sindikata oziroma 
delovne organizacije, ki 
imajo bogatejše sklade 
skupne porabe, bi pa mo
rale v bodoče predvsem 
pogledati prek svojih 
meja, v najbližjo šolo, 
kjer ni sredstev za podalj
šano bivanje otrok, ali v 
najbližji vrtec, kjer tudi 
primanjkuje sredstev za 
uspešno varstvo in vzgojo 
naših otrok. Težav, ki ta
rejo zaposleno ženo — 
mater vse leto in ne le ob 
8. marcu, je še veliko!

MIRJAM JAN-BLAŽIČ

V združenem podjetju Iskra so se odločili za aktivneje vključili v družbenopolitično življe- 
svojevrstno počastitev praznika žena, osmega nje. Srečanje Iskrinih delavk je bilo deležno
jnarca. V ponedeljek, 1. marca so se delegatke velike pozornosti javnosti, saj sta med drugimi

vseh 76 temeljnih organizacij zbrale na gosti prišla mednje tudi Franc Šetinc in 
razpravo o položaju žena pri delu in v družbi Ivanka Vrhovčak, ki nista samo poslušala,
ter predvsem o tem, kako bi lahko ženske temveč sta tudi sama posegla v razpravo.

----------:---------------------------------------------;--------------------------- ------------------------------------ \

METLIČANKE O SEBI
Na pobudo družbenopolitičnih organizacij nizacij občine, 

belokranjske trikotažne industrije BETI je bd Razgovor je bil za Metliko še posebej po- 
v četrtek v Metliki razgovor pod naslovom: memben, ker so na njem udeleženci prvič iz
menska včeraj, danes, jutri". Poleg predstav- črpno spregovorili o dosežkih in težavah 
nic osmih TOZD v Beti so se razgovora udele- žensk v njihovi občini tako pri delu, upravlja- 
žile tudi delegatke vseh drugih delovnih orga- nju, doma ter v krajevni skupnosti.

v______________________________________ ______________________________________ y

V torek je obiskala RS ZSS študijska sku- skupnosti in samoupravnemu urejanju zadev v 
pina okrajnih guvernerjev iz Zambije. Razgo- družbenopolitičnih skupnostih. Program štu- 
vor o vlogi in delu sindikatov je sodil v okvir dijskega bivanja zambijske delegacije je za- 
obsežnejšega študijskega programa o tehnič- jemal še razgovore in obiske v Marfcoru 
nem in znanstvenem sodelovanju med Zam- (TAM, Metalna), na Jesenicah (Železarna), v 
bijo in SFRJ. Največ zanimanja so zambijski Kranju (Iskra) ter v Ljubljani (Gospodarica 
gosti posvetili problemom družbenoekonom- zbornica, sindikati), 
skih odnosov, zlasti pa delovanju interesnih

V______________________________________ ____________________________________________

Ko smo v prejšnji številki DE tik pred za
ključkom redakcije poročali o 12. razširjeni 
seji republiškega sveta Zveze sindikatov Slo
venije, smo napovedali, da bomo v današnji 
številki objavili tudi izvleček iz uvodnega 
razmišljanja ANČKE KORŽE, predsednice 
RO sindikata delavcev kulture in seveda tudi 
izvlečke iz razprave. Slednje objavljamo na 
4. strani. V naši rubriki „Kaj smo storili . . .“ 
pa pod naslovom „Za kulturno zavest delav
skega razreda" piše Sonja Gašperšič o prvih 
ugodnih odmevih na plenum in o nekaterih 
najpomembnejših idejnopolitičnih vpraša
njih naše nadaljnje kulturne akcije.

Teden boja proti raku resda ..praznujemo" 
vsako leto, vendar je res, da gre za bolezen 
(točneje: cel sklop obolenj), na katero ljudi ni 
treba posebej opozarjati. Rak je mora sodob
nega sveta, prenekaterega moža in žene, če 
smo si to pripravljeni priznati ali ne. Povsem 
nekaj drugega pa je, če smo sploh pripravljeni 
na uspešen boj proti raku. In pri tem — 
kakšna ironija! — niti najmanj ne gre samo za 
denar.



DE 7 dni v sindikatih

JOŽETU KOPUARJU- 
GREGORJU 
V SPOMIN

Težko se bomo slovenski 
delavci, sindikalni aktivisti, 
komunisti in nekdanji borci 
v NOB sprijaznili z grenko 
resnico, da revolucionarja in 
nekdanjega borca za delavske 
pravice Jožeta Kopitarja-Gre- 
gorja ni več. To tem bolj,ker 
je bil kljub svojim 70 letom 
še poln življenjske moči, 
iskrivosti in vedno pri
pravljen kaj storiti za našo 
skupno stvar.

Jože Kopitar se je rodil 
leta 1905 v Bukovici pri 
Ljubljani. Po dokončani 
osnovni šoli si je služil svoj 
vsakdanji kruh na bližnjih 
kmetijah. Kot šestnajstletnih 
je že delal v gradbeni indu
striji. Kasneje je bil pis
monoša. Zaradi nalog, ki mu 
jih je zaupala KP Jugoslavija, 
so ga leta 1932 aretirali in 
obsodili na dve leti in pol ro- 
bije. Prestajal jo je v Sremski 
Mitroviči. Po vrnitvi, obo
gaten z zavestjo revolu
cionarja, je leta 1936 že po
magal v pripravah na stavko 
gradbenih delavcev in v njej 
tudi sodeloval. S svojim po
litičnim delom in odločnim 
bojem za delavske pravice si 
je pridobil zaupanje med de
lavci in v vodstvu gradbenega 
sindikata. Zato je bil ime
novan leta 1937 za tajnika 
sindikata gradbenih delavcev 
Ljubljane in okolice ter 
kooptiran v podzvezo grad- 
benih delavcev Slovenije. Po 
razpustu sindikalne orga
nizacije je ustanavljal ilegalne 
akcijske odbore in usmerjal 
njihovo delovanje. Vodil je 
tudi obe stavki gradbenih de
lavcev leta 1940 v Ljubljani. 
Uspešno je deloval v Zvezi 
delovnega ljudstva.

Leta 1941, po ustanovitvi 
OF, je bil Jože Kopitar ime
novan za sekretarja KPS ra
jona Vič in okolica, potem 
pa je bil okrožni sekretar 
KPS za Ljubljano — okolico. 
Junija 1942. leta je odšel v 
partizane in postal politični 
komisar II. bataljona no
tranjskega odreda NOV. Poz
neje je bil sekretar okrožnega 
komiteja KPS za Ribnico in 
nato za okrožje Ribnice - 
Kočevje. Takrat je bil tudi 
izvoljen za delegata na ko
čevskem zboru Slovenskega 
narodnoosvobodilnega sveta.

Na pomlad 1945. leta je 
Jože Kopitar postal tajnik 
pripravljalnega odbora za 
ustanovitev enotnih sin
dikatov Slovenije. Kasneje je 
opravljal strokovne in po
litične dolžnosti v sindikatu 
gradbenih delavcev Slovenije 
in v sindikatu delavcev ke
mične industrije Slovenije. 
Bil je tudi član republiškega 
sveta Zveze sindikatov Slo
venije. Po osvoboditvi je bil 
nekaj časa načelnik oddelka 
v ministrstvu za socialno 
skrbstvo LRS in pomočnik 
ministra za delo, obenem pa 
je bil član mestnega komiteja 
ZKS Ljubljana. Bil je tudi 
podpredsednik republiškega 
odbora RK Slovenije ter član 
okrožnega odbora ZB NOV 
Slovenije in glavnega odbora 
SZDL Slovenije. Jože Ko
pitar je bil major v rezervi, 
nosilec spomenice 1941 in 
reč najvišjih državnih od
likovanj .

Jože Kopitarje eden tistih 
naših revolucionarjev, ki so 
že v rani mladosti začeli pod 
okriljem Komunistične par
tije Jugoslavije boj za pravice 
delavcev. Vse svoje delo in 
življenje je posvetil ciljem 
tega boja. Pred nobeno oviro 
se ni ustavil ali odnehal. Ved
no vnet za akcije, vedno med 
ljudmi in v boju za delavski 
razred je postavljal temelje 
naprednega slovenskega de
lavskega gibanja ter mu sku
paj z drugimi borci utiral vo
dilno vlogo v oblikovanju 
življenja slovenske družbe in 
slovenskega naroda.

RUDI GANZITI
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KAJ SMO STORILI...

Za kulturno 
zavest delav
skega razreda

Po 12. razširjeni plenarni seji republiškega sveta Zveze sindikatov 
Slovenije, ki je kot osrednjo točko dnevnega reda obravnavala aktiv
nost sindikatov na področju kulture, so se bržčas razblinili še zadnji 
pomisleki nekaterih - znotraj ali zunaj sindikatov - ali ta vprašanja 
res sodijo na najvišji forum slovenskih sindikatov. Zelo celovita 
obravnava vprašanj, kako smo se in kako se moramo tudi v prihodnje 
sindikati vključevati v bitko za uresničevanje samoupravnih zasnov 
socialistične kulture, je najboljši odgovor tem pomislekom. Vpra
šanje, zakaj o kulturi, se je na plenumu izoblikovalo v iskanje odgo
vorov na vprašanje - kako, s katerih stališč, zaradi kakšnih interesov.

Postavili smo si široke idejnopolitične okvire, v katerih raz
mišljamo o kulturnih vprašanjih in o kulturni akciji. K temu nas 
zavezujejo ustavna določila, dokumenti kongresov zveze komunistov 
in sindikatov. Rezultati naše kulturne akcije namreč niso le dosežki, 
ki o njih lahko govorimo s številkami - o prireditvah, o organiza
torjih kulturnega življenja, o denarju za kulturo! Rezultati naše kul
turne akcije, bolj ali manj učinkovite, se kažejo v tem, kako sindi
kalno članstvo pojmuje vse razsežnosti vpliva kulture na človekovo 
delo, življenje, zavest, ravnanje, opredeljevanje, na medsebojne 
odnose ... Zato so na plenumu tako v referatih kot v razpravi več
krat poudarili, da je kulturhopolitični boj za pravilno pojmovanje 
osvobodilne funkcije kulture v življenju delavskega razreda, posa
meznika in samoupravne družbe zelo pomembna sestavina naše kul
turne akcije.

Gre za spoznanja, da bodo napori posameznih ali kolektivnih orga
nizatorjev in animatorjev kulturnega življenja delavcev dali toliko 
večje in pomembnejše rezultate, koliko bolj uspešno bomo znali 
idejno pravilno razčleniti in politično preprečiti vse, ki nas z biro
kratskih in tehnokratskih izhodišč prepričujejo o nasprotnem: naj 
puščamo kulturna vprašanja kulturnim institucijam in kulturnim lju
biteljem oziroma, da kultura nima nič opraviti s produktivnostjo, 
zatorej vprašanja kulture ne sodijo v delovno organizacijo, v delav
čevo delovno okolje. Od našega političnega boja za svoboden prostor 
kulture v delavčevem delovnem okolju, za njegovo ustvarjalnost v 
proizvodnem procesu, v samoupravnem odločanju, v njegovem 
usmerjanju sredstev tudi za duhovne potrebe, lastne in družbene, za 
bogatejše kulturno življenje delavcev torej in za razvoj kulturnega in 
umetniškega dela, ki nas bo humaniziralo, od boja za tak svoboden 
kulturni prostor bodo odvisni tudi praktični rezultati naše kulturne 
akcije.

V tem kratkem zapisu seveda ni mogoče ponoviti vseh vprašanj, ki 
so bila na plenumu obravnavana s stališča uresničevanja samo
upravnih zasnov socialistične kulture. Bržčas pa je le potrebno ome
niti nekaj osnovnih izhodišč za tako zasnovano delo. Najprej gre za 
prizadevanje osnovnih organizacij sindikata, da bi v srednjeročnih 
razvojnih načrtih organizacij združenega dela opredelili tudi kulturne 
cilje, naloge in sredstva za kulturni razvoj delavcev. Drugo izhodišče 
je, da se sindikalne organizacije prek svojih delegatov mnogo bolj kot 
doslej vključujejo v delo krajevnih skupnosti, kjer lahko skupaj s 
socialistično zvezo učinkovito razrešujejo številne probleme kultur
nega življenja delavcev, njihovih družin, njihovih otrok. Slednje, na 
seminarjih, ki jih bomo organizirali zS množico organizatorjev kultur
nega življenja v delovnih organizacijah, bi morali najprej razpravljati 
prav o teh najvažnejših idejnopolitičnih aspektih našega kulturnega 
razvoja, kulturne akcije, kulturnega boja. Kajti, dokler teh pogledov 
ne bomo razčistili in dokler nam niso povsem jasni dolgoročni kul
turni družbeni cilji, nam še tako dobra organiziranost ljudi za kul
turno akcijo ne bo dala tistih pravih, trajnih rezultatov: višje kulturne 
zavesti delavskega razreda, njegovega večjega kulturnega vpliva na 
duhovno podobo naše samoupravne družbe.

SONJA GAŠPERŠIČ

IZ OBČINSKIH ORGANIZACIJ

LENDAVA
Na letni konferenci občinskega 

sveta ZSS so med drugim precej po
zornosti posvetili samoupravni orga
niziranosti delavcev v združenem 
delu ter nalogah sindikata pri tem. 
Ocenili so, da je še veliko slabosti 
pri delovanju sindikata v tej občini, 
rendar pa sta zadnji dve leti poka
zali, da se osnovne sindikalne orga
nizacije vse bolj spoprijemajo z živ
ljenjskimi problemi delavcev. To še 
posebej velja za nadaljnji razvoj len
davskega gospodarstva, kjer sindikat 
postaja resničen nosilec povezovanja 
temeljnih organizacij, posveča skrb 
hitrejšemu zaposlovanju, kar je eden 
naj večjih problemov, s katerimi se 
srečujejo v tej občini, in hkrati derbi 
za razvijanje samoupravnih odnosov. 
Vse premalo pa je bilo doslej storje- 
nega na področju uveljavljanja vloge 
sindikata v krajevnih skupnostih. Je 
pa tudi nekaj osnovnih organizacij, 
ki doslej niso uresničevale svojega 
družbenopolitičnega poslanstva, 
kajti njihovo delo se je končalo le s 
sprejemanjem „dobrih“ sklepov.

M. H.

IZOLA
Na seji občinskega odbora sindi

kata delavcev kovinske industrije so 
ugotovili, da v minulem letu ni bil v 
celoti izpolnjen delovni načrt za 
leto 1975. Iz poročila sledi, da so v 
celoti uresničili stališča o ukinjanju 
nočnega dela žensk in da so bili 
uspešni na področju oddiha in re
kreacije delavcev. Veliko pozornosti 
je odbor namenil tudi izobraže
vanju. Organizirali so seminarje za 
sindikalne poverjenike, saj je le do
bro izobražen delegat — samouprav
ljavec lahko nosilec družbenih, eko

nomskih in političnih odnosov v te
meljnih in drugih organizacijah 
združenega dela.

Kritično pa so na seji ocenili ne
uspeh solidarnostnih akcij za Brkine 
in Kozjansko. Le-te niso bile izve
dene tako, kot je bilo dogovorjeno. 
Na seji pa so tudi ugotovili, da je 
rjihov odbor v minulem letu sicer 
posvečal veliko pozornosti produk
tivnosti in gospodarjenju, vendar 
vidnejših sadov v teh prizadevanjih 
še ni. Zato tudi so si v delovni načrt 
za letos zadali kot glavno nalogo pri
zadevanja za večjo produttivnost 
dela.

Ž. JOVIČIČ

LJUBLJANA
Na letni skupščini medobčinske

ga odbora sindikata delavcev grafič
ne in papirne industrije ljubljanske 
regije so delegati obravnavali poro
čilo o delu medobčinskega odbora v 
minulem letu, v osrednji točki dnev
nega reda pa so se pogovorili o de
lovnem načrtu za 1976. leto.

V razpravi je bilo med drugim re
čeno, da bo medobčinski od tor sin
dikata grafične in papirne industrije 
med letom usklajeval svojo aktiv
nost z republiškim odborom, med
občinskim svetom in svoj delovni 
načrt dopolnjeval s tistimi nalogami, 
za. katere bodo dale pobudo občin
ske organizacije sindikata. Ena glav
nih nalog medobčinskega odbora to 
tudi letos spremljanje integracij skih 
procesov v grafični in papirni indu
striji. Delegati so poudarili, da se to 
medobčinski odbor zavzemal za 
takšno združevanje dela in sredstev 
zlasti v grafični industrji, ki bo za
gotavljalo boljše poslovne rezultate, 
znižanje proizvodnih stroškov in 
vjšjo produktivnost dela.

M. Ž.

POSVETOVANJA O PRODUKTIVNOSTI 
IN RAZVOJU

IZ OČI V OČI
Izmenjava izkušenj o dobrem in slabem delu 
naj pripomore k boljšim rezultatom v pri
hodnje

Akcijo za povečevanje pro
duktivnosti dela, ki jo je že 
pred časom spodbudil svet ZSJ, 
Sindikat delavcev industrije in 
rudarstva Jugoslavije uresničuje 
tako, da v sodelovanju z repu
bliškimi odbori sindikatov pri
pravlja posvetovanja po pano
gah in dejavnostih. Osnovo za 
razpravo pomeni primerjalna 
analiza rezultatov poslovanja 
grupacije v letu 1974 in v deve
tih mesecih minulega leta, z vse
mi podatki za republike, pokra
jine in posamezne OZD. S tem 
je sindikalnim delavcem, pred
stavnikom samoupravnih orga
nov in strokovnjakom, ki sode
lujejo na posvetovanjih, omogo
čena izmenjava izkušenj, še več, 
ob povsem konkretnih podat
kih o dobrem ali slabem delu na 
najrazličnejših področjih lahko 
predstavniki slehernega kolek
tiva spoznajo, kako naj bi in 
kako ne bi smeli delati, da bi v 
prihodnje povečali produktiv
nost in sploh dosegali boljše re
zultate.

Ko je Sindikat delavcev indu
strije in rudarstva Jugoslavije 
predlagal organizacijo takšnih

Tudi v občini Slovenj Gradec 
so se skrbno pripravili na obrav
navo rezultatov gospodarjenja 
ob sprejemu zaključnih raču
nov delovnih organizacij za leto 
1975. Občinski svet zveze sindi
katov Slovenj Gradec je pripra
vil posvetovanje s predsedniki 
osnovnih organizacij sindikata, 
na komiteju občinske konfe
rence zveze komunistov pa so 
se posvetovah sekretarji osnov
nih organizacij. Na obeh posve
tovanjih je bilo sprejeto sta
lišče, da je treba kar najbolj po
drobno oceniti rezultate gospo
darjenja v minulem letu, s kate
rimi v celoti ne morejo biti za
dovoljni. Prav zbori delavcev, ki 
jih bodo sklicali, pa pomenijo 
priložnost ne le za to, ampak 
sploh za preverjanje uresniče
vanja sprejetih programov stabi
lizacije in varčevanja.

O delu občinskega koordina
cijskega odbora za stabilizacijo

posvetovanj po panogah, je ne
posrednim organizatorjem pre
pustil odločitev o tem, na kakš
ni ravni naj bi jih pripravili. Če 
se ponekod odločajo za posve
tovanja na jugoslovanski ravni, 
je za 6 slovenskih sindikatov, 
vključenih v Sindikat delavcev 
industrije in rudarstva Jugosla
vije, značilno, da so se zvečine 
izrekli za republiško raven teh 
posvetovanj, ki pa jih bodo vse
binsko obogatili še z razpravo o 
usklajevanju programa razvoja 
grupacij in vej do 1980. leta.

„Po koledarju11 naj bi se po
svetovanja zvrstila do konca 
meseca marca. Dve posvetovanji 
pa sta že za nami. Tako je RO 
sindikata delavcev grafične in 
papirne industrije Slovenije ob 
sodelovanju s Kartonažno to
varno Ljubljana že organiziral 
sestanek delegatov sindikalnih 
organizacij papimopredelovalne 
industrije Jugoslavije. Na RO 
sindikata delavcev kovinske in
dustrije pa so se o skupnih pro
blemih pogovorili slovenski li
varji.

M. G.

in o obravnavi rezultatov gospo
darjenja lani so govorili tudi na 
zadnji seji predsedstva občinske 
konference SZDL. Ugotovili so, 
da bi bili lahko rezultati stabili
zacijske akcije uspešnejši, če bi 
v vseh delovnih organizacijah 
sproti spremljali uresničevanje 
sprejetih programov, če bi se v 
nekaterih delovnih kolektivih v 
večji meri vključile v stabili
zacijsko bitko družbenopolitič
ne organizacije in - ne nazad
nje — če bi v uresničevanje sta
bilizacijskih programov aktivno 
vključile vse delavce. Letos bo 
treba zavoljo tega poživiti delo 
koordinacijskih odborov za sta
bilizacijo v delovnih organizaci
jah oziroma jih ustanoviti tam, 
kjer še ne delujejo. Ob tem pa 
bo treba zagotoviti kar najbolj 
usklajeno akcijo za stabilizacijo 
in varčevanje na celotnem ob
močju občine.

A. N.

IZ REPUBLIŠ- , 
KIH ODBOROV

SINDIKAT GRADBENIH 
DELAVCEV SLOVENIJE: Dvo
dnevnega seminarja za družbeno
politično usposabljanje v Do
lenjskih Toplicah, ici sta ga sku
paj pripravila republiški odbor in 
center za družbeno izobra
ževanje pri RS ZSS, se je ude
ležilo 60 delegatov RO in pred
sednikov občinskih organizacij 
tega sindikata.

SINDIKAT DELAVCEV 
PROMETA IN ZVEZ SLO
VENIJE: Komisija za razpo
rejanje dohodka in delitev sred
stev za osebne dohodke je obrav
navala in ob nekaterih dopol
nilnih predlogih tudi potrdila z 
letošnjo sindikalno listo uskla
jeni predlog samoupravnega spo
razuma o razporejanju dohodka 
in delitvi sredstev za osebne do
hodke v Inex-Adria avio- 
prometu.

SINDIKAT DELAVCEV KO
VINSKE INDUSTRIJE SLO- 
VENDE: Pred sejo sindikalne 
konference livarske industrije pri 
zveznem odboru sindikata de
lavcev industrije in rudarstva Ju
goslavije, ki bo prihodnji teden v 
Banjaluki, so se v Ljubljani se
stali delegati OZD livarstva Slo
venije, da bi izmenjali mnenja in 
poenotili stališča o družbeno
ekonomskem položaju livam in 
delovnih in življenjskih razmerah 
livarskih delavcev.

SINDIKAT DELAVCEV KE
MIČNE INDUSTRIJE SLO
VENIJE: Komisija za razvoj sa
moupravljanja je razpravljala o 
programu obiskov v osnovnih 
organizacijah OZD kemične in
dustrije. Dogovorili so se, da bi 
razgovore pripravili po panogah 
oziroma dejavnostih, v ospredju 
pozornosti pa naj bi bila njih sa
moupravna organiziranost ter 
problematika združevanja dela 
in sredstev.

SINDIKAT DELAVCEV GO
STINSTVA IN TURIZMA SLO
VENIJE: RO je pripravil raz
govor o možnostih gostinskih 
obratov, da bi zainteresiranim 
kolektivom ponudili tople ma
lice za njihove delavce. Ugotovili 
so, da te možnosti niso majhne, 
vendar pa tudi ne dovolj izko
riščene. Vzrok je v tem, da go
stinstvo samo, čeprav zainte
resirano za večji obseg po
slovanja, interesentov ni sezna
njalo z možnostmi, prizadeti pa 
se tudi niso ,,zganili", dokler jih 
k temu ni prisililo uresničevanje 
sindikalne liste za leto 1976.

SINDIKAT DELAVCEV 
TRGOVINE SLOVENIJE: v de
lovnih organizacijah z živili ima
jo vse možnosti, da sami po
skrbijo za organizirano prehrano 
med delom. Zato ni potrebe, da 
bi delovne organizacije vlagale 
prošnje za soglasje o izdaji vred
nostnih bonov za prehrano.

SINDIKAT OBRTNIH DE
LAVCEV SLOVENIJE: Izvršni 
odbor je sprejel stališča, kriterije 
in postopek za presojo upraviče
nosti regresiranja prehrane med 
delom v obliki tonov za živila 
delavcem, ki delajo v obratoval
nicah samostojnih obrtnikov. S 
stališči so že seznanjena vsa ob
činska vodstva sindikatov, objav
ljena pa so bila tudi v tretji letoš
nji številki lista Obrtnik.

SLOVENJEGRAŠKA AKCIJA OB ZAKLJUČNIH 
RAČUNIH

IZKORISTIMO 
____PRILOŽNOST!
Temeljita analiza rezultatov gospodarjenja v 
minulem letu naj pomeni tudi preverjanje pro
gramov stabilizacije in varčevanja

TUDI V LAŠKEM USTANOVILI

KLUB SAMOUPRAVLJAVCEV
Prejšnji četrtek je bila ustanovna skupščina 

kluba samoupravljavcev občine Laško. Iz 
uvodnega poročila predsednika iniciativnega 
odbora Jožeta Sumraka je bilo razbrati pri
zadevanja tega odbora in prizadevanja občin
skega sveta ZSS Laško, ki so pripeljala do 
ustanovne skupščine. Bile so tri redne seje 
iniciativnega odbora in veliko individualnega 
dela posameznih članov odbora. Predsedstvo 
občinskega sveta je na svojih dveh sejah obrav
navalo vprašanja s tega področja. Najvažnejša 
je bila odločitev predsedstva, da se na vseh 
letnih skupščinah osnovnih organizacij sin
dikata obravnava osnutek samoupravnega spo
razuma o ustanovitvi ih delovanju kluba samo
upravljavcev, kjer so se delavci odločili za pri

stop h klubu in podpisali pristopne izjave. 
Prav zaradi take pohtične akcije je bil statut 
tudi na skupščini soglasno sprejet.

Po uvodnem poročilu in po obrazložitvi 
programa dela kluba samoupravljavcev se je 
razvila živahna razprava, v kateri so delegati 
poudarjali potrebo po tej instituciji delavcev 
predvsem s stališča družbenopolitičnega 
izobraževanja in izmenjave samoupravljavskih 
izkušenj.

Za prvega predsednika kluba samo
upravljavcev je bil izvoljen dipl. pravnik Živko 
Stojanovič iz radeške Papirnice, za tajnika pa 
Rudi Pasarič, direktor Delavske univerze

MARKO MANFREDA
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IZ UVODNE BESEDE PREDSEDNIKA ODBORA 
RS ZSS ZA MEDNARODNO LETO ŽENSK 

RAZŠIRJENI SEJI PREDSEDSTVA 
REPUBLIŠKEGA SVETA ZSS

NE POSEBNO 
VPRAŠANJE, 

TEMVEČ SESTA
VINA BOJA 

ZA DEJANSKO 
OBLAST 

DELAVSKEGA 
RAZREDA

Vsakoletno praznovanje 8. marca naj bo pri- 
•ožnost, da tudi v sindikatih ocenimo uspehe 
Pri uveljavljanju družbene vloge in položaja 
^snske

»Kot svoje naloge v mednarodnem letu žensk smo opredelili predvsem 
Jsta vprašanja, ki delavki v združenem delu omogočajo uresničitev z ustavo 
določenega družbenoekonomskega, samoupravnega in političnega položaja 
°21roma pomenijo premagovanje nasprotij med biološko reprodukcijo in 
.elom,“ je dejal Jože Sintič, predsednik odbora RS ZSS za mednarodno leto 
2ensk na razširjeni seji predsedstva RS ZSS, ki je bila minuli četrtek, v 
novomeški tovarni Labod. „To pa so zlasti zaposlovanje in možnosti na
predovanja, izobraževanje in usposabljanje ob delu, varstvo pri delu in pred- 

varstvo materinstva, uveljavljanje delavke v delegatskih razmerjih, druž- 
beno varstvo in vzgoja otrok, podružbljanje gospodinjskih opravil in še ne
katera druga vprašanja. Pri določanju svojih nalog nas je vodilo spoznanje, da 
delavka v združenem delu deli usodo delavca in da njun položaj v materialni 
Proizvodnji določa njun družbenoekonomski, samoupravni in politični po- 
ložaj ter vlogo. Zatorej teh problemov nismo razumeli kot nekakšno žensko 
^Ptašanje, marveč kot odločno razredno bitko - bitko za politično oblast 
delavskega razreda in delovnih ljudi, kot skupno bitko za uresničitev ustave 
na vseh področjih, ki jo lahko izbojujemo le v skupnem boju."

NEENAKOST
POGOJUJEJO NEENAKI POGOJI 

V GOSPODARJENJU
Kar zadeva zaposlovanja nasploh in žensk še posebej, smo v naši družbi 

dosegli pomembne rezultate, s čimer seje bistveno spremenil tudi družbeno
ekonomski položaj ženske. Tako je med zaposlenimi v Sloveniji kar 43 % 
Sensk — s tem odstotkom pa se uvrščamo v vrh svetovne lestvice zapo
slenosti žensk. Vendar pospešeno zaposlovanje žensk spremljajo tudi ne
kateri problemi. Gre predvsem za neskladnost v razvoju posameznih sek
torjev gospodarstva, kar povzroča tudi nesorazmerja v zaposlovanju žensk. 
Tako se je najbolj pospešeno razvijala predelovalna industrija in zdaj, de- 
n‘mo, tekstilna industrija zaposluje 75 % žensk, usnjarsko predejovalna in
dustrija 61 % žensk, elektroindustrija 56%. Podobna neskladja so značilna 
todi za družbene dejavnosti in za terciarni sektor. Ob teh podatkih je Jože 
ton tič opozoril na dejstvo, da tiste dejavnosti in delovne organizacije, ki 
^Poslujejo visok odstotek žensk, nosijo tudi izredno velik del bremen bio- 
toške reprodukcije. Podatki tudi kažejo, da so industrijske dejavnosti in 
Posamezne delovne organizacije, ki zaposlujejo največ žensk, v najslabšem 
gospodarskem položaju in imajo najnižje osebne dohodke. „Če sta moški in 
ženska enakopravna v osebnem dohodku na delovnem mestu," je dejal Jože 
tontič, ,,pa se vsiljuje vtis, da postaneta močno neenakopravna, takoj ko se 
žnajdeta v različnih industrijskih dejavnostih."

V sindikatih moramo energično zavračati mnenja, da so delovna mesta za 
Zaposlovanje žensk ..rezervirana" le v slabo stoječih gospodarskih de
javnostih. Priložnost za to imamo zlasti zdaj, ko pripravljamo sporazume in 
dogovore o srednjeročnem razvoju organizacij združenega dela in družbeno
političnih skupnosti. V teh planili moramo zagotoviti, da bomo hitreje od- 
Pžavljali dosedanja nesorazmerja v zaposlovanju med moškimi in ženskami, 
odločno moramo zavrniti tiste srednjeročne razvojne programe dejavnosti,

ki načrtujejo intenzivnejše zaposlovanje žensk kljub sedanjemu negativnemu 
razmerju.

DELAVKA MORA SAMA 
ODLOČNEJE POSEČI V DOGAJANJA

..Ugotovitve o napredovanju žensk še ne odražajo družbenoekonomskega, 
samoupravnega in političnega položaja ženske v združenem delu, niso ugod
ne in nas morajo spodbuditi k večji kritičnosti in aktivnosti." To svojo 
ugotovitev je Jože Sintič ponazoril s podatkom, da pridejo na eno vodilno 
delovno mesto, ki ga zaseda ženska, kar štiri delovna mesta, ki jih zasedajo 
moški. Kar petkrat več je predsednikov samoupravnih organov, kot je pred
sednic. Tudi v vodstvih družbenopolitičnih organizacij je trikrat več moških 
kot žensk. Kje so vzroki za te razmere? Ali je lahko temu krivo le ma
terinstvo, neurejeno otroško varstvo, breme gospodinjstva, neza
interesiranost žensk? Ali je ženska premalo izobražena, ji ne zaupamo? 
Očitno je, da gre za splet najrazličnejših vzrokov, ki jih moramo nenehno 
proučevati in preprečevati. „Pri tem pa ne smemo pozabljati, da so sile, ki so 
delavca izrivale iz procesa vodenja in odločanja, enako ravnale tudi z de
lavko,“je dejal Jože Sintič. ..Predvsem pa bo morala delavka sama odločneje 
poseči v dogajanja, saj je z ustavo prevzela vse pravice, dolžnosti in odgo
vornosti."

Sindikati so s svojo dejavnostjo v marsičem pripomogli k učinkovitejšemu 
varstvu pri delu. Samo za primer naj opozorimo na prizadevanja sindikatov 
za odpravo nočnega dela žensk in mladine. V šestih letih smo zmanjšali 
nočno delo žensk kar za trikrat in kaže, da letos v industriji in rudarstvu ter 
v gradbeništvu ne bo zaposlenih v nočnih izmenah več kot 5 % žensk. Vsega 
nočnega dela kajpak ne bo mogoče odpraviti, saj ga terja že narava dela. V 
vseh teh primerih pa moramo v sindikatih vse svoje sile usmeriti v nadaljnje 
izboljšanje delovni!) razmer ter zlasti doseči, da bo dosledno zavarovano 
materinstvo.

,,Za sindikate je pomembno, da varstvo pri delu še bolj. postane sestavina 
samoupravnega odločanja delavcev," je dejal Jože Sintič. Nato pa je povzel: 
„Ne moremo sprejeti stališč nekaterih organizatorjev proizvodnje, ki hočejo 
ženske v nočnih izmenah zamenjati z moškimi in s tem eno zlo v delovnih 
razmerah nadomestiti z drugim zlom. Ne mqremo tudi podpirati takih in
vesticijskih in razvojnih programov, ki so usmerjeni v povečevanje pro
izvodnje ne glede na potrebe družbe, delovne razmere pa puščajo vnemar, na 
izredno nizki stopnji. Učinkovito varstvo pri delu in s tem tudi varstvo 
materinstva vidimo predvsem v odpravljanju zdravju škodljivih vplivov in v 
izboljševanju delovnih razmer; le v izjemnih primerih, kjer slabih delovnih 
razmer ni mogoče odpraviti oziroma izboljšati, pa se bomo zavzemali za 
bencficiranje delovne dobe.

NE SAMO IZOBRAŽEVANJE ZA DELO 
- TUDI ZA SAMOUPRAVLJANJE IN 

POLITIČNO DELO
V nadaljevanju je predsednik odbora RS ZSS za mednarodno leto žensk 

spregovoril o dosedanjih prizadevanjih za izobraževanje in usposabljanje 
žensk. Zenske jame so že neštetokrat opozorile na ta problem, zahtevale 
uskladitev sistema izobraževanja s procesom dela, terjale družbeno priznano 
interno usposabljanje za delo, opozorile na to, da moramo v šolskem sistemu 
veliko več pozornosti posvetiti usmerjenemu iozbraževanju. Vse te zahteve 
proizvajalk se povsem skladajo s sklepi, ki smo jih v sindikatih sprejeli na 
svojem 8. kongresu. Ne smemo sicer prezreti, da smo v posameznih delovnih 
organizacijah in v celotni družbi že dosegli velike uspehe pri usposabljanju in 
izobraževanju delavcev za delo. Sindikati so bili in so nosilci akcije pri
zadevanj za strokovno bolj usposobljenega in družbenopolitično čimbolj 
osveščenega delavca. Ena najpomembnejših nalog sindikatov v tem trenutku 
pa je organizacija usmerjenega izobraževanja in ustanavljanje posebnih 
izobraževalnih skupnosti, v katerih bodo izvajalci izobraževanja in združeno 
delo najlaže usklajevali svoje interese.

..Sindikate pa čaka še trda politična bitka v premagovanju tehnokratskih 
pogledov na izobraževanje oziroma usposabljanje delavcev za delo," je po

vzel Jože Sintič. „Ti pogledi se kažejo v pojmovanju in v konkretni praksi, 
da delavca usposabljajo le za delo - to v veliki meri velja tudi za višje i» 
visoke šole — ne pa hkrati za samoupravljanje in družbenopolitično delo. 
Preprečevati bomo morali negativno delitev poklicev na tako imenovane 
moške in ženske, ki ima svoje zgodovinske in razredne korenine, ko so se 
ženske pojavljale kot rezervna delovna sila, cenena delovna sila, drugo
razredni delavci itd."

VARSTVO PRI DELU MORA POSTATI 
SESTAVINA SAMOUPRAVNEGA ODLOČANJA

Varstvo žensk pri delu, predvsem pa varstvo materinstva odločilno pri
speva k humanizaciji delovnih razmer. Naš samoupravni sistem teži za tem, 
da uredimo čim boljše varstvo pri delu za vse delavce, s tem da posebej 
zavarujemo mater in otroka. Varstvo materinstva se dandanes izraža v naj
različnejših oblikah, predvsem pa v porodniškem dopustu, v prepovedi dela 
nosečnic na določenih delovnih mestih, v prepovedi razporejanja žensk z 
majhnimi otroki na nočno delo, v preventivnem in posebnem zdravstvenem 
varstvu «. . Toda .. .

„Nobena skrivnost ni, da varstva pri delu še nimamo urejenega tako, kot 
to terja naš humani odnos do dela. Zavedamo pa se tudi, da razvitost pro
izvajalnih sil v marsičem omejuje boljšo ureditev vseh teh vprašanj. Slednjič 
je res tudi to, da bi že v sedanjih razmerah lahko v mnogih delovnih orga- 
nizacijah zagotovili veliko boljše varstvo, če bi imeli bolj odgovoren odnos 
do teh vprašanj, če bi hitreje odpravljali zdravju škodljive vplive in iz
boljševali najtežje delovne razmere," je opozoril Jože Sintič

NE MORE BITI DVEH VRST DELAVCEV
V nadaljevanju svoje uvodne besede je Jože Sintič osvetlil uveljavljanje 

ženske v delegatskih razmerjih. Delegatska razmerja omogočajo ženski, da 
uresničuje svojo z ustavo opredeljeno vlogo in položaj ter druge interese, 
prevzema pa s tem seveda poleg pravic tudi večje dolžnosti in odgovornosti. 
Sodelovanje ženske v procesu odločanja je logična posledica njenega po
ložaja in vloge v združenem delu ali kot občana v družbenopolitičnih skup
nostih. Nočemo in ne motemo se sprijazniti s tem, da bi imeli dve vrsti 
delavcev - ene, ki s sodelovanjem v procesu odločanja lahko uresničujejo 
svojo ustavno vlogo, in druge, ki tega ne morejo.

,.Sindikati smo s sprejetim družbenim dogovorom o kadrovski politiki 
temeljito obračunali s starimi pojmovanji o vlogi ženske v procesu odlo
čanja," je povzel Jože Sintič. „V sindikatih je kadrovski dogovor postal zrel 
politični dogovor vsega članstva, delavcev in delavk v združenem delu. In 
rezultat? V organih sindikatov na vseh ravneh od osnovne organizacije sin
dikata do zveznih organov - deluje daleč večje število žensk kot v organih 
drugih družbenopolitičnih organizacij, v samoupravnih organih in v druž
benopolitičnih skupnostih."

Toda to dejstvo ne more biti vzrok za samozadovoljstvo. Daje bilo v letu 
1974 v Jugoslaviji le 17 % žensk v delavskih svetih, daje bilo v skupščini 
SFRJ le 14 % žensk, v republiških skupščinah 17 % žensk, v občinskih skup
ščinah le 15 % žensk, v samoupravnih organih in delegacijah še vedno občut
no prevladujejo moški - smo soodgovorni tudi sindikati.

..Nestrpni moramo biti do tega, da ženska kljub dobremu postopku evi
dentiranja in kandidiranja ni v zadovoljivi meri prodrla v najvišje organe, na 
pomembne funkcije; da v nekaterih delovnih organizacijah, ki zaposlujejo 
izredno visok odstotek žensk, vladajo moške garniture. Večina za delavko in 
družino najaktualnejših vprašanj se namreč razrešuje prav v združenem delu 
in prek svobodne menjave dela v samoupravnih interesnih skupnostih. Če v 
teh organih delavk ne bo, ali če v njih ne bodo imele možnosti odločati o 
življenjsko pomembnih vprašanjih, potem tudi ne bo kakovostnih de
legatskih odnosov. Zavrniti moramo tudi mnenje tistih, ki pravijo, da mo
ramo najprej razrešiti probleme otroškega varstva, razbremeniti žensko vseh 
gospodinjskih opravil in drugih težav; šele nato lahko pričakujemo, da se 
bodo v večji meri vključevale v delegatski sistem in v družbenopolitično 
delovanje. Takšna razmišljanja so nevarna, saj žensko pasivizirajo in jo od
rivajo na stranski tir."
' Upoštevaje dejstvo, da je v Sloveniji med zaposlenimi že 43 % žensk in da 

jih je med njimi več kot tri četrtine med 20. in 40. letom starosti, lahko 
označimo družbeno varstvo in vzgojo otrok kot enega od najaktualnejših 
problemov. Gre za pospešena prizadevanja pri uveljavljanju celodnevne šole, 
gre za še vedno skromne odstotke dojenčkov zaposlenih mater, ki so deležni 
družbenega varstva. Gre za to, da smo do minulega leta uspeli zagotoviti 
družbeno varstvo in vzgojo le petini predšolskih otrok, da je v času za
poslitve staršev brez slehernega nadzorstva kar četrtina otrok. Družbeno 
varstvo in vzgoja otrok v kmečkem okolju zaostaja za organiziranim var
stvom v Urbanči naseljih. Treba bo razmišljati tudi o prilagajanju obra
tovalnega časa vzgojno varstvenih ustanov delovnemu času. Vse to so pro
blemi in pri njihovem razreševanju smo dosegli že znatne uspehe, vendar nas 
čakajo še številne in zahtevne naloge.

Enako bi lahko rekli tudi za proces podružbljanja gospodinjskih funkcij, 
ki nedvomno pomeni pot k osvobajanju družine, še zlasti pa ženske, da bi 
lahko več svojega prostega časa namenila svojemu osebnostnemu razvoju, 
izobraževanju in družbenemu delovanju. Bistvo problema se skriva v zahtevi, 
da razbremenimo družino gospodinjskih opravil in ne da samo olajšamo 
ženski tako delo. Eden najpomembnejših pogojev za razbremenitev indi
vidualnega gospodinjstva je podružbljena prehrana. Tega problema se 
moramo lotiti celovito, tako da bomo družbeno prehrano organizirali v de
lovni organizaciji, v šoli, v vrtcu in v krajevni skupnosti ter tako zagotovili 
prehrano ljudem vseh starostnih kategorij. Tudi v tem primeru nas čakajo 
številne naloge.

,,Mnoge med nalogami so že zapisane v sklepih 8. kongresa ali v naših 
delovnih programih," je sklenil svojo uvodno besedo Jože Sintič, ,Jn jih je 
potrebno pospešeno uresničevati, nekatere od njih pa bi bilo dobro še 
posebej poudariti in jih kot izročilo mednarodnega leta žensk priporočiti 
sindikalnim organizacijam, da jih tudi uresničijo. Naša vladaje dolžna Zdru
ženim narodom vsaki dve leti poročati o družbeni vlogi in položaju žensk. 
Predlagam, da tudi v sindikatih sprejmemo obveznost, da bomo vsako leto 
ocenili, kakšne uspehe smo dosegli pri uveljavljanju družbene vloge in po
ložaja žensk. To naj bi storili ob vsakoletnem praznovanju 8. marca, med
narodnega dneva žensk. S tem bomo vsakič delovno praznovali 8. marec kot 
zgodovinski datum razrednega boja delavskega razreda."

POTREBNO JE PRISLUHNITI LJUDEM
Za nobenega človeka ne moremo 

reči, da živi ali pa da je živel kot nje- 
8°v brat, sosed ali prijatelj, kajti tudi 
če se le v odtenkih razlikujejo življenj- 
ska pota, potem živi človek po svoje.

. Zato tudi Vinka Veibca, ki je pred- 
sednik ljubljanskih sindikatov, ne 
tooremo že kar v naprej „postaviti“ v 
okvire, ki jih dostikrat že imamo pri
pravljene za družbene aktiviste.

Začel je kot pasar, nato je bil viso
kokvalificiran orodjar. Končal je delo- 
vodsko šolo strojne stroke in pred 
slabima dvema letoma postal pred- 
Sednik mestnega sveta Zveze sindi
katov v Ljubljani.

»Pravzaprav sem rasel z novo Jugo
slavijo „in tudi bil bolj ali manj udele- 
žen v vseh procesih, s katerimi smo se 
srečevali. Moja pot, če me že sprašuješ 
23 politično pot, se je začela v SKOJ, 
nato sem bil mladinski funkcionar, 
Partijski sekretar v črnuški Elmi, kjer 
seni preživel kar 25 let, sindikalni

predsednik, sekretar občinskega 
komiteja v Črnučah. Še in še bi lahko 
našteval. Morda kaže posebej sprego
voriti, da sem bil prvi predsednik de
lavskega sveta v Elmi, tudi predsednik 
upravnega odbora in prek različnih 
oblik povezan z občinskimi in drugimi 
forumi. Danes pravimo delegat/1

Tako je po najkrajši poti opisal 
svoje dosedanje funkcije Vinko Ver- 
bec. Danes ga v Ljubljani skorajda vsi 
poznamo. Daje vtis eksplozivnega člo
veka. Tudi je, vendar le takrat, kot 
sam pravi, ko opazi, da dogovorjenih 
sklepov ne uresničujemo, ko izgub
ljamo preveč časa v razgovorih in 
premalo pozornosti posvečamo akciji.

„Nobena visoka politika ni po
trebna," pravi Vinko Verbec, „samo 
zelo konkretno moramo povedati, kaj 
je, denimo, stabilizacija, kakšne so 
naloge vsakega in vseh, kako pre
prečevati protisamoupravne postopke. 
V Ljubljani smo prav zato posvetili

zelo veliko pozornosti družbeno
političnemu izobraževanju sindikalnih 
aktivistov, kajti resnica je, daje lahko 
le usposobljen aktivist motor v sindi
kalnem delovanju. Le delavec, ki je 
sposoben, dobro seznanjen z dogajanji 
in vključen v vse tokove družbenega 
življenja, je lahko sindikalni aktivist."

Vinko Verbec tega ne omenja brez 
razlogov. Niso še daleč časi, ko so 
nekateri poskušali sindikalno organi
zacijo „zadolževati" le za sindikalna 
vprašanja. Pred ljubljansko sindikalno 
organizacijo je v sedanjem trenutku 
obilo nalog: potrebno je organizacij
sko utrditi sindikalne organizacije, jih 
usmeriti na tista področja, kjer je 
vpliv sindikata najbolj potreben. Gre 
za razvijanje samoupravnih in delegat
skih odnosov, za planiranje, za samo
upravno sporazumevanje in dogovarja
nje.

Vinko Verbec je po 14 ur na dan v 
službi sindikata. „Največ pozornosti

moramo posvetiti koordinaciji dela v 
Ljubljani. Naša mestna sindikalna 
organizacija je prešla več razvojnih faz 
in šele danes lahko rečemo, da nam je 
res uspelo urediti medsebojne odnose, 
zdaj se že lahko dogovarjamo, čeprav 
se še vedno srečujemo z lokalizmi, 
nepotrebnimi zagatami in drugimi 
ovirami. Najbolj pa me moti v zad
njem času, da je solidarnost najmanj 
razvita v tistih temeljnih delovnih 
organizacijah, ki najbolje stojijo. Po 
navadi pa to ni problem pri manj 
akumulativnih delovnih organi
zacijah."

Sicer pa Vinko Verbec pravi, da je 
delo v sindikatih zanimivo, ker so 
problemi na moč življenjski, in vedno 
mora biti v središču dogajanj, se pogo
varjati z ljudmi. Šele nato se lahko 
odloči za akcijo. Nepremišljenost bolj 
škoduje kot koristi, zatrjuje predsed
nik ljubljanskih sindikatov.

M. HORVAT

iz albuma
sindikalnih delavcev



DE po sledeh dogovarjanja

Tudi v sindikatu delavcev kulture si bomo prizadevali, da 
bi pri načrtovanju kulturne politike upoštevali vso razno
likost kulturnih dejavnikov in uveljavili načela, ki smo si jih 
zastavili, to pa je, da dosežemo največjo dostopnost do vseh 
kulturnih dobrin, v vseh okoljih in za vsa okolja ter da 
postane kultura resnično sestavni del življenja in dela naših 
delovnih ljudi. Tako je med drugim dejala Ančka Korže, ki 
je na 12. razširjeni seji RS ZSS spregovorila o problematiki 
kulturnih institucij in kulturnih delavcev.

Zavedati se moramo, da je 
kultura v vsaki sodobni in raz
viti družbi zelo urejen odnos in 
ne nekaj poljubnega, da zahteva 
visoko organiziranost in usklaje
nost. Tak odnos je samoumeven 
pri nas, denimo, na vseh gospo
darskih področjih, je dejala 
med drug im Ančka Korže, na 
področju družbenih dejavnosti 
pa je samo še kultura tista, 
kjer takega odnosa vse doslej 
nismo zahtevali.

V Sloveniji je danes 140 sa
mostojnih organizacij združe
nega dela s področja kulture s 
približno 4.850 zaposlenimi. 
Prav toliko pa je še kulturnih 
delavcev, ki delujejo v drugih 
organizacijah združenega dela 
ali pa so samostojni in neodv is- 
ni ustvarjalci oziroma umetniki. 
K temu moramo prišteti še več 
kot 25.000 amaterskih kultur
nih delavcev, ki delujejo v naj
različnejših kulturnih društvih v 
okviru zveze kulturno-prosvet- 
nih organizacij. Tak potencial 
kulturnih delavcev je za naše 
razmere že resnično velik in 
se tega dejstva nesporno prema
lo zavedamo. Ob ustreznem na
črtovanju kulturne politike in 
organiziranosti na tem po
dročju, ob ustrezni usmeritvi 
kulturnih delavcev bi tak poten
cial bil in je sposoben vključiti 
se v proces uresničevanja naše 
temeljne idejnopolitične usme
ritve, ki izhaja iz ustave in ki jo 
je v svoji resoluciji sprejel 7. 
kongres ZSJ ter vsebinsko do
volj jasno začrtal tudi 8. kon
gres slovenskih sindikatov pa 
tudi več partijskih dokumentov 
od kongresne resolucije dalje.

Tovarišica Koržetova je de
jala, da si bo tudi sindikat de
lavcev v kulturi prizadeval, da 
bodo v vseh okoljih prišle do 
veljave in da bodo dosledno 
upoštevane usmeritve, ki izha
jajo iz teh dokumentov. In ko 
je govorila o dosedanjem vklju
čevanju delavcev kulture v kul
turno akcijo, je dejala, da so si 
številne poklicne kulturne insti
tucije prizadevale, da kulturna 
akcija, dogovorjena v sindikatih 
in SZDL, postane njihova naj

pomembnejša naloga in vez, 
prek katere se neposredno odra
žajo obojestranski interesi, želje 
in potrebe delavcev, uporabni
kov in delavcev izvajalcev. Do
govarjanja o kulturni akciji so 
vnesla v našo kulturo tudi prve 
elemente neposredne menjave 
dela, kjer se neposredno sreču
jeta uporabnik in izvajalec, ele
mente, ki kažejo, da so to pota, 
ki jih bo treba vedno bolj uve-
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navijanju temeljnih skupnosti 
ozkih dejavnostnih vej, ki bi se 
lahko cehovsko zapirale vase, in 
se nasloniti na širše proizvodne 
komplekse, kot pri načrtovanju 
skupnosti za knjigo, kjer se 
sprašujejo, ali je dovolj, da se 
združijo v temeljno skupnost 
založništvo in knjižnice in mor
da se knjigotrštvo in ali imajo 
pri tem kak skupen interes tudi 
z industrijo papiija, tiskarstvom 
ali denimo s književniki in 
ustvarjalci, prevajalci ipd. To so 
vprašanja, ki jih bo treba rešiti, 
če nočemo dobiti cehovskih 
skupnosti, ki bodo delovale 
predvsem v svojem lastnem in 
ne v širšem družbenem interesu. 
Pri tako ozkih usmeritvah ved
no preti nevarnost, da pridejo 
do veljave negativne težnje. 
Take skupnosti bi se kaj lahko

akcijo skupno načrtovali sindi
kati, SZDL in zveza komuni
stov. Prvi uspeh akcije je prav 
„odpiianje“ kulturnih ustanov 
in preseganje njihove dolgoletne 
samozadovoljnosti. Kulturna 
akcija, ki sojo lani v Celju po
imenovali „celjski kulturni 
utrip“, je hkrati dobila tudi 
nove vsebinske značilnosti. V 
Celju so v 252 osnovnih sindi
kalnih Organizacijah izvolili 
organizatorje kulturnega življe
nja in le v 13 jih še niso. Na 
prvem seminarju je od 150 po
vabljenih sodelovalo kar 126 or
ganizatorjev kulturnega življe
nja. Pripravljenost za delo je to
rej velika in zadovoljni so^ da je 
v pravem času izšel priročnik, 
ki jim bo v pomoč pri njihovem 
delu. Tovariš Ponikvar je pred
lagal, naj bi vse osnovne organi

Aktivnost sindikatov na področju kulture (H.)

V bitki za uresničevanje 
samoupravnih zasnov 
socialistične kulture

Iz uvodnega razmišljanja ANČKE KORŽE, predsednice RO sindikata delavcev kulture in 
povzetki iz razprave na seji RS Zveze sindikatov Slovenije

Ijavljati, če naj pride do ustrez
nejšega vrednotenja dela, ki ga 
opravljajo posamezne prizadev
ne kulturne institucije. Seveda 
pa se bo treba upreti poskusom, 
da ,kulturnim institucijam v pri
merih, ko povečujejo svoj lastni 
dohodek z neposredno menja
vo, nekatere kulturne skupnosti 
po proračunski logiki zmanjšu
jejo delež dohodka iz združenih 
sredstev in jih tako kaznujejo 
za njihovo večjo angažiranost in 
aktivnost, namesto da bi take 
pobude in akcije tudi mate
rialno podprle. Tu so še mnoge 
ovire, ki jih bo treba odstraniti, 
da bi dosegli cilje, ki smo si jih 
zastavili na področju sociahstič- 
ne samoupravne kulturne poli
tike.

ČIMPREJ USTANOVITI 
TEMELJNE KULTURNE 

SKUPNOSTI
V nadaljevanju je Ančka 

Korže govorila o nekaterih 
vprašanjih, ki se porajajo v zvezi 
z ustavnim konstituiranjem kul
turnih zavodov, zatem pa seje v

svojem razmišljanju ustavila ob 
delovanju posameznih vej kul
turnih dejavnosti in njihove 
medsebojne funkcionalne pove
zanosti v slovenskem kulturnem 
prostoru. Majhnost kulturnih 
institucij in dejavnosti še ne po
meni vedno tudi neučinkovi
tosti. Neučinkovitost obstaja 
predvsem takrat, ko se posa
mezne OZD ali deli teh organi
zacij ne vključijo v sisteme in 
modele povezav ter integracij
skih procesov in kadar se zapi
rajo vase. Pot, ki nam je odprta 
za ustrezno dogovarjanje, je de
jala Ančka Korže, je nedvomno 
čimprejšnja ustanovitev temelj
nih skupnosti za posamezna de- 
javnostna področja kulture zno
traj kulturnih skupnosti, kjer se 
srečujejo delavci z enakimi ali 
podobnimi interesi in od. kate
rih lahko pričakujemo, da bodo 
sposobni rešiti marsikateri pro
blem, katerega rešitev še vedno 
tako radi pričakujemo od dr
žavne regulative ali od kogar
koli drugega zunaj kulture. Pri 
tem se je treba izogibati usta-

usmerile predvsem ali izključno 
v boj za pridobivanje večjega 
deleža dohodka, kot to že zasle
dimo v nekaterih dejavnostih — 
in v dokazovanju, da bo delo
vanje uspešnejše samo, če bo 
več denarja. Toda temu ni ved
no tako, ker se v taki politiki 
marsikdaj skrivata nesposob
nost in neučinkovitost delo
vanja, neracionalnost in togost, 
ki z denaijem nimajo ničesar 
skupnega. Tudi če bi bilo sred
stev več, se bržčas v takih 
okoljih ne bi veliko spremenilo.

KOLEDAR
NALOG V

PONEDELJEK, 8. MARCA

TOREK, 9. MARCA
- RO sindikata delavcev znanosti in visokega šolstva sklicuje posvet pred

sednikov in sekretarjev-občinskih odborov in univerzitetne sindikalne konfe
rence. Spregovorili bodejo načinu izvedbe nalog iz delovnih načrtov za letos, 
o organizaciji javne razprave, o reformi usmerjenega izobraževanja in o ures
ničevanju delegatskih razmerij.

V pripravah na aprilski obra
čunski preobrat (prehod od 
fakturirane na plačano realiza
cijo in na strožji način poravna
vanja medsebojnih obveznosti) 
se v prihodnjem tednu začenja 
koordinirana akcija vseh druž
benopolitičnih in strokovnih 
dejavnikov. V tej akciji se bodo 
v polni meri angažirali tudi sin
dikati.

Sicer pa bodo tudi v tem ted
nu v središču pozornosti pri
prave na izvajanje družbenih 
dogovorov o razporejanju do
hodka v letu 1976 ter že začeta 
akcija „zaključni računi 1975“, 
nadaljnje podpisovanje samo
upravnih sporazumov o pokri
vanju izpadlih transportnih do
hodkov in razvoja železniške ter 
luške infrastrukture do 1980. 
leta in priprave na ustanovitev 
samoupravnih interesnih skup
nosti PTT prometa.

SREDA, 10. MARCA
- MS ZSS Ljubljana bo obravnaval problematiko sodišč združenega dela 

in družbenega pravobranilca samoupravljanja ter s tem povezane naloge sin
dikatov, potem pa še družbeni dogovor o minimalnih standardih za urejanje 
kulturnih in delovnih razmer pri zaposlovanju delavcev v ljubljanski regiji.

ČETRTEK, 11. MARCA
- Na skupni seji komisije za razporejanje dohodka in delitev sredstev za 

osebne dohodke pri RO sindikata delavcev v prometu in zvezah in predsed
nikov vseh komisij za samoupravne sporazume o urejanju tovrstnih vprašanj 
v dejavnostih prometa in zvez bodo obravnavali problematiko izvijanja spo
razumov dejavnosti in organizacijo posvetov z udeleženci teh sporazumov.

- Razširjena seja 10 RO sindikata delavcev vzgoje in izobraževanja, na 
kateri bodo obravnavali priprave na posvet o združevanju šol.

KDO NAJ USKLAJA 
KULTURNO ŽIVLJENJE 

KRAJA?
Tovarišica Korže se je dotak

nila tudi različnih razprav, ki 
vsiljujejo dilemo, kdo naj pre
vzema pri nas funkcijo osred
njega kulturnega žarišča v posa
meznem kraju. Menila je, da se 
moramo pri programski usme
ritvi od krajevnih skupnosti na
prej dosledno zavzemati za na
čelo, da vsak od njih pomeni 
natančno določen kamenček v 
mozaiku kulturnega življenja in 
dela kraja, občine itd. in da mo
ramo ta mozaik sestavljati od 
najmanjše amaterske skupine, 
društva, ga povezovati prek šole 
do profesionalne kulturne insti
tucije, od krajevne skupnosti do 
republike. Šele tako bo ta mo
zaik sestavljen in le kot tak bo 
lahko predstavljal celovito po
dobo vse naše kulturne dejav
nosti in našega kulturnega živ
ljenja. Kulturno žarišče in koor
dinator dejavnosti v kraju pa je 
seveda lahko le tista kulturna 
enota, ki s svojim kulturnim de
lovanjem najgloblje odseva svo
jo dejavnost v vse pore našega 
družbenega življenja in dela. 
Zato modelov o kulturnih ža
riščih ni, vodilne vloge ene ali 
druge kulturne dejavnosti ni 
mogoče že v naprej določiti. 
Metodologija nastajanja progra
mov in medsebojno usklajeva
nje bo taka izhodišča moralo 
upoštevati.

PETEK, 12. MARCA
— Začetek dvodnevnega seminarja za delegate RO in predsednika občin

skih odborov sindikata delavcev stanovanjske in komunalne dejavnosti v 
Dolenjskih toplicah. Pripravila sta ga RO tega sindikata in center RS ZSS in 
RK ZSMS za družbeno usposabljanje, obravnavali pa bodo aktualne družbe
nopolitične naloge sindikatov na področju stanovanjskega gospodarstva in 
komunalnih dejavnosti.

USPEHI
ZARADI SODELOVANJA
IGOR PONIKVAR je najprej 

spregovoril o konkretnih rezul
tatih dosedanje kulturne akcije 
v Celju. Sadovi so pomembni, 
doseženi pa prav zato, ker so

bojazen, da se bo s kulturo de
lavcev zrušilo njihovo obl3*1
ništvo. Tovariš Šali pa je opoi
ril tudi na tiste posameznik^ 
delovnih organizacijah, ki ku 
turo sprejemajo, da bi znjonJ 
daljevali manipuliranje z del°' 
nimi ljudmi. Moč kulture sk11 
šajo podrediti svojim interese1’ 
in ciljem, do kulture se vedejc
mecensko, pokroviteljsko, slu‘ 
jim kot vzvod za ohranjanje n)1 
hovega privilegiranega položaj8'

zacije v prihodnjih dveh mese
cih ocenile svojo aktivnost na 
področju kulture in se zavzele, 
da bi še pred poletjem tudi de
lavski sveti obravnavali kultur
ne potrebe in pogoje kulturnega 
življenja njihovih delavcev pa 
tudi pogoje za delo organizator
jev kulturnega življenja. Predla
gal pa je tudi, naj bi republiški 
svet v sindikatu delavcev vzgoje 
in izobraževanja spodbudil raz
pravo o možnostih kulturne 
vzgoje šolske mladine, od česar 
je v marsičem odvisno, ali bodo 
naši jutrišnji proizvajalci imeli 
kulturne potrebe in navade.

KULTURA 
„ZA VSAKDANJO IN 

SPLOŠNO RABO“
MARJAN STARE iz Ljubi8 

ne se je dotaknil pomembni 
kulturnega vprašanja. Poim^ 
val ga je ,,kultura za vsakdan)1' 
in splošno rabo“, to pa je na8* 
zabavno življenje, ki ga prepih 
Ija lažna kultura, zaslužkarst'1 
ansamblov dvomljive kvalitet 
Različni narodno-zabavni ’f 
pop ansambli dvomljive kval’ 
tete prodirajo tja, kjer puščatn8 
za seboj le „bele lise“, ali 
kjer je kulturni okus ali zahta* 
nost publike na najnižji ravn’ 
Opozoril je, da se ZKPO te5J 
pojava „diyje kulture" !
dobro zaveda, čeprav mu
zna učinkovito porezati peru11- 
Žal pa tako „divjo kulturo" P° 
gosto podpirajo gostinci. Nik0-! 
gar ni, ki bi skušal usmerjatit£ 
številne „diyje“ ansamble. RD 
skuša pomagati s strogo sek
cij o, čeprav jim je pred leti tu111 
preširoko odpirala svoja vrats 
Sindikati bi morali biti bolj kf' 
tični do tega pojava. ZK-P^
njene glasbene komisije, pa ti
nemara z izdajanjem obvezne? 
dokazila o strokovnem znanj1 
ansamblov le lahko zavrle uv£ 
Ijavljanje najslabših, če bi s£' 
veda prireditelji zabavnih prire' 
ditev ta dokazila spoštovali in 
upoštevali.

CENITI MORAMO 
TUDI SVOJO KULTURNO 

PRETEKLOST

NE MARAJO KULTURE/ 
KER SE BOJE NJENE 

OSVOBODILNE FUNKCIJE
FRANC ŠALI, član izvršnega 

komiteja predsedstva CK ZKS, 
se je v svoji razpravi dotaknil 
več vprašanj. Med drugim tudi 
tistega dela uvodnega referata 
Tilke Blaha, ki omenja tehno
kratske odpore do kulture v de
lovnih organizacijah. Odpori bi
rokratskih in tehnokratskih 
struktur, ki poskušajo kulturi 
zapreti vrata v delovne organi
zacije, so v trditvah, da kultura 
ne prispeva k razvoju produkcij
skih sil, da ni produkcijski de
javnik. Mislim, da ne gre samo 
za to, je dejal tovariš Šali, te 
strukture so pripravljene 
vzdrževati in podpirati marsikaj 
v procesih in organizaciji dela in 
zunaj dela, kar resnično škodi 
hitrejši rasti produktivnosti. 
Pod parolo, da kultura ni pro
dukcijski dejavnik, se skriva bo
jazen, da bi kulturno aktiven in 
osveščen delavec postal prene
varen. saj bi laže stopil na prste 
tehnokratskim in birokratskim 
odnosom. Ne marajo kulture 
zato, ker se bojijo njene osvo
bodilne funkcije, njene funkcije 
v oblikovanju kulturnopolitične 
zavesti delavcev, zavesti, ki pro
testira proti vsem oblikam in 
načinom razčlovečenja člo
veka. odtujevanja rezultatov 
njegovega dela, dehumanizaciji 
odnosov: bojijo se kulture v 
boju za resnico, boje se. ker 
kultura s svojo izpovedno 
močjo trka na človeško vest, na 
človekovo razredno zavest, 
skratka na človečnost. Odpor 
do kulture je slaba vest tehno
kratov in birokratov, njihova

IVAN BOGOVClC iz Ljub
ljane je med drugim opozori 
da bi morala kulturna akcij1 
upoštevati, da se morajo delo' 
ni ljudje bolj kot doslej sezu3' 
njati z materialno kulturno de' 
diščino svojega naroda. K t<r 
vrstni kulturni akciji bi lahk*’ 
prispevale tudi naše turistih 
organizacije in vsi tisti, ki org3' 
nizirajo različne izlete po d® 
mo vi ni.

DENAR
NI NAJPOMEMBNEJŠI

3'

BORO PETKOVŠKI, sekt* 
tar Sveta ZSJ je povedal, da' 
zveznem merilu pripravljajo ple' 
num, ki bo obravnaval ta vpC 
šanja. V vsej državi nastaj1 
ugodno vzdušje za prodor novil' 
pogledov na funkcijo kulture- 
svoji obširni razpravi je še poS£' 
bej poudaril spoznanje, da in
tenzivnost kulturne akcije 11 
prvenstveno odvisna od denarj3 
potrebna je tudi organizirano^1 
in usposobljenost za to delo.

V

VEC pozornosti kultur1
V OBMEJNIH IN MANJ 
RAZVITIH OBMOČJIH

MARIJA GRENCER iz Mu1' 
ske Sobote je govorila o težaval1 
knjižničarstva v občini Mursk3 
Sobota, o prostorskih, pte^\ 
vsem pa o skromnih možnosti11 
za nakup novih knjig. Dejala]2, 
da so v srednjeročni načrt sic£l 
marsikaj zapisali, toda br£? 
večje solidarnostne pomoči ob
mejnim in manj razvitim o*1 
močjem ne bo mogoče zagoto
viti enakomernejšega kulturn£ 
ga razvoja tudi ljudem tega ob
močja. Solidarnost na področj11 
kulture zato tudi za sindikat2 
ne more biti že izčrpana ten13'
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po sledeh dogovarjanja

Je Televizija zadevala in ščegetala »v živo«
isf'

: Deset jih razprav- 
; Ija — eden dela
3' w .------------------ ;-----------;;—-j------------------------------------------------------------------------------
ia . °esedah se ni prav nič težko prebiti do ugotovitev, zakaj naša pro- 

uktivnojjt ne dosega pričakovanih rezultatov. Tudi predlogov za iz- 
ijPbarija ne manjka, vendar... očitno je, da se izgube pri organizator- 
^hjnerijo v milijonih, pri delavcih pa v dinarjih.

t/rej5nji četrtek je ljubljansk 
n,uV*Z’ia Prip^vfla svojo drug 
I .j0 „v živo“. Tako poskus 
°viti korak s prizadevanji dn 
»n televizijskih studiov pri na; 
jv^aje „v živo“ so ta ča 
Postale prava moda in — kar j 
^°dno, naj bi bilo tudi dobre 
vaj pri televiziji razmišljaj 
ai:oi čeprav bi bilo mord 

posteneje priznati, da so žive 
^Posredne in improviziran 
orjdaje v temeljni naravi telev: 
?Jskega dela. Televizija b 
m°rala „živeti ali pasti" 
neposrednostjo (že zdavne 
P(ej). namesto da je oporti 
Jetično čakala na „modni val" 

£l ^aJ smo navsezadnje že let 
> ! aazaj poslušali vsesplošen va 
)■ ritičnj^ pripomb, da imami
rj tiranih in polakiranih pogo
c v°rov pred kamerami vrh glave 
ij, endar — se ni praktični 

™Cesar spremenilo. Torej, o 
i paj posebej poudarjamo neka 

ere »teoretične variante" ■ 
zvezi s televizijskim delom 
skušamo opozoriti samo n; 
dejstvo, da sta zadnji dve oddaj 

1 t>Y živo“ naleteli na izredni 
i Vplik odmev v slovenski javnost 
; Prav zaradi tega, ker — sta bil 

televizijski. Torej neposredni 
,n ob tem sploh ni pomembno 

,, ^tera izjava ali mnenje je bik 
' '»Senialno" in katero ne . .. 

Sicer pa ... raje pustimo ol 
stram televizijo in njene teh 

ene m kreativne posebnosti 
emvec raje usmerimo pozor 

nost na vsebinske posebnost 
oddaje, o kateri namera vame 
Spregovoriti malce obširneje 
Hoteli bi poudariti, da je pc 
VSej. verjetnosti njena najbol 
Pozitivna lastnost, ker je uspeli 
obrati „na enem mestu" (name 
®°ma smo uporabili navednici

ker je to „eno mesto" seveda 
samo štirioglati TV zaslon, ki 
ima to magično moč, da 
premosti geografske razdalje 
med sobesedniki v Ljubljani, 
Mariboru, Kopru in še kje . . .) 
številne govornike in sogovor
nike z dokaj zanimivimi 
idejami.

1'AKO DO UČINKA?
Slišali smo precej zanimivih 

izjav, idej in teorij. O tem nam
reč, kako delamo, kakšen je 
učinek našega dela in kaj bi 
kazalo napraviti, da bi bili posa
mični in skupni rezultati boljši. 
Ne nameravamo napraviti „foto 
posnetka" pogovora, temveč bi 
raje vzeli v pretres nekaj najbolj 
zanimivih miselnih iztočnic, ob 
katerih lahko »udarimo" nekaj 
poudarjenih klicajev in vpraša
jev.

Pri nas velja dokaj razširjeno 
in tudi splošno uveljavljeno 
mnenje, kako bi lahko precej 
bolje živeli, če bi tudi bolje 
delali. Misel je na prvi pogled 
izredno privlačna in tudi »prob
lem" se zdi neverjetno lahko 
rešljiv. Tisti najbolj naivni 
teoretiki in praktiki se največ
krat zatečejo pod okrilje 
»narodne pesmi": Več dis
cipline! (in seveda pri tem 
mislijo na tistega »karakteristič
nega" delavca s krampom ali 
lopato v rokah).

SAMO LENOBA?
Zanimivo je, da se je tudi 

televizija v uvodnem delu svoje 
oddaje spustila na tako raven 
razmišljanja, ko je postregla z — 
res dokaj duhovito in posre
čeno - anketo na temo, kako 
in zakaj se med delovnim

časom sprehajamo po tržnici, 
gostilni in še kje. Kasnejše raz
prave so dvignile raven razmiš
ljanja o vzrokih naše splošne 
družbene neučinkovitosti na 
precej višjo nadmorsko višino. 
Kaj kmalu se je namreč poka
zalo, da sicer res lahko progla
simo lenarjenje in sprehajanje 
med delom za državnega sovraž
nika številka ena, vendar se ob 
tem samo lahko vprašamo, kdo 
je tisti, ki se sploh lahko spre
haja med delovnim časom in če 
je res, da ob poudarjanju »dis
cipline" zadevamo ob osnovno 
vprašanje delovne učinkovitosti 
našega socializma.

Da ne bo nesporazumov, ne 
nameravamo opravičevati delav
cev, ki so si vzeli za svoje 
osnovno vodilo, da se bodo 
špekulativno prebijali skozi 
svoje delovne dolžnosti — in 
življenje. Taki so prav gotovo v 
manjšini. Pomembneje je prav 
gotovo vprašanje, zakaj delavec 
— če že — pride v položaj, da 
začne razmišljati, kako njegova 
delovna storilnost sploh nima 
bistvenega vpliva na njegov 
dohodek in - kot nadaljevanje 
tega - tudi na njegovo življenj
sko eksistenco.

ORGANIZACIJA
Je pač tako, da živimo ,,v 

verigah". Prilagoditi se je treba 
preprostemu dejstvu, da moraš 
izpolnjevati delovne naloge, ki 
so ti jih namenili. Denimo, obli
kovalci delovnega procesa.

In prav takrat, ko s tein 
delovnim procesom nekaj 
bistvenega ni v redu, se začne 
kratek stik med delovno storil
nostjo posameznika in načrto
vanimi pričakovanji o produk
tivnosti kolektiva.
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Po vsej verjetnosti je bila naj
večja vrednost televizijske od
daje »V živo" o tem, kako de
lamo in zakaj so učinki našega 
dela premajhni, prav v tem, ker 
je dala izredno velik poudarek 
prav temu spoznanju iz življenja 
naše stvarnosti, da so delavci 
sicer pridni in pripravljeni 
delati, vendar šepata priprava in 
organizacija dela. Slišali smo 
celo misel, da je produktivnost 
dela na ravni delavca za strojem 
še dokaj v redu (nemalokrat je 
celo nad toliko opevanim 
zahodnoevropskim poprečjem), 
vendar ;,od njega navzgor" vse 
bolj slabi. Ne nameravamo raz
rahljati, kje so vzroki in razlogi 
za šepajočo delovno organizi
ranost, vendar je dejstvo, da 
delavci, če začutijo, kako v 
njihovi delovni organizaciji tako 
z organizacijo dela kot tudi z 
odnosi in nagrajevanjem stvari 
niso utečene, začno bolj ali 
manj javno popuščati. In potem 
ves stok, analize in zdihovanje 
ne pomagajo prav ničesar . ..

ČAKANJA
Ko se je razprava — spontano 

ali načrtovano — prevesila v 
pogovore o družbeni produktiv
nosti, je bilo slišati vse več 
glasov o tem, kako izgubljamo 
neverjetno veliko časa s čaka
njem. Seveda med delovnim 
časom v najrazličnejših ambu
lantah, uradih . . . Skratka 
takrat, ko se znajdemo v rokah 
in interesnih sferah take in dru
gačne birokracije. Zanimiveje, 
da bi se tudi v razpravah o 
čakalnih dobah lahko - sodeč 
po namigih, ki so jih navrgli 
sodelujoči v televizijskem krogu 
— zelo odločno spoprijeli z 
organizacijo. Mimogrede: če je 
delavec naročen pri zdravniku 
za pregled, ki naj bi trajal pet 
minut, zakaj ne bi mogel pravo
časno izvedeti, da bo prišel na 
vrsto v petek, dne tega in tega, 
ob 13. uri? Tako pa je prav 
vsem jasno, da bo moral za 
svojih pet minut čakati prak
tično ves svoj delovni dan in 
nemalokrat še nekaj ur čez. 
Zakaj? Videti in slišati je, da bi 
genij, ki bi si upal dati na tak in 
še na nekaj podobnih vprašanj 
preverjene odgovore, zaslužil 
Nobelovo nagrado. Ne bi radi 
ustvarjali vtisa, da gre tako raz
mišljanje na račun zdravnikov

in njihovega razumevanja delov
nega prispevka k prizadevanjem 
vse družbe. Ne! Spomniti smo 
hoteli le na to, da smo v vsakda
njem življenju soočeni z real
nostjo, kako se najrazličnejše 
^družbene službe" vedejo, 
kakor bi se brez njihove razpo
reditve uradnih ur podrl svet. In 
pri teni niti najmanj ne poka
žejo pripravljenosti, da bi svoje 
delo prilagodile željam in priča
kovanjem delovnih ljudi. Kratki 
stiki so na dnevnem redu, nego
dovanja obvezna in — izgube 
tudi.

SESTANKI IN ČAS
Ker smo že nekaj govorili o 

nekaterih pogledih na našo 
družbeno učinkovitost, bi bilo 
vsekakor zanimivo spregovoriti 
tudi o večni temi, ki spremlja 
ocene učinkovitosti in neučin
kovitosti delavskega samouprav
ljanja.

Večkrat je namreč slišati 
mnenje: manj sestankov, pa 
bodo tudi delovni rezultati 
boljši!

Resnici na ljubo - koliko je 
takih, ki kažejo na sestanke kot 
požiralce delovnega časa in s 
tem - roko na srce - kamufli- 
rajo svoje negodovanje z 
bistvom in pridobitvami delav
skega samoupravljanja. To je

ena plat. Preprostejša. Po drugi 
strani pa moramo priznati, da 
gre nešteto sestankovalskih ur v 
čisto izgubo, ker srečanja »za 
debatno mizo" niso priprav
ljena, temveč jih največkrat 
razumemo kot nujnost, ,,ki pač 
mora biti, da zadostimo pred
pisom in ustavi", vse premalo 
smo pa pripravljeni dobro
namerno zastaviti vse sile za to, 
da bi bile seje resnično dobro 
pripravljene, sodelujoči že prej 
natančno seznanjeni z dnevnim 
redom in .. . Lahko bi naštevali 
še v nedogled, vendar se od 
bistva prav gotovo ne bi uspeli 
oddaljiti. Lahko bi opozorili le 
na dokaj izrazite težnje, da bi 
ostale seje samoupravnih — in 
še kakšnih delegatsko navdah
njenih - organov na dokaj 
formalni ravni, brez pravih 
možnosti poglobitve v bistveno 
vsebino problemov. Za tako 
sejanje bi prav lahko rekli, da 
pomeni čisto izgubo.

Izhod?
Spet smo v organiziranosti. 

Res je, da brez priprave ne 
more biti resničnih učinkov, 
čeprav gre »samo za seje". In še 
na zanimivo mnenje bi kazalo 
opozoriti:

»Vse seje so neproduktivne, 
če njihovih sklepov ne uresni
čimo." igo TRATNIK

ODMEVI JOK IN STOK POD POHORJEM
V lanski 45. številki DELAVSKE ENOTNOSTI (15. novembra 

i^'5) je bil objavljen članek z naslovom ,,JOK IN STOK POD 
DJHORJEM", obravnaval pa je oceno nepravilnega poteka in 
Rajanja stabilizacijskih ukrepov v organizaciji združenega dela 
Irgovsko in gostinsko podjetje Dravinjski dom Slovenske Konjice. 
Llanek je objavil novinar JANEZ SEVER na osnovi pogovora z 
ejavci. Ker je bila v tem članku tudi moja ocena napisana v 

^koliko spremenjeni vsebini, jo želim dopolniti, nekatera doga- 
janja pa na novo opisati.

Pri razreševanju nekaterih negativnih pojavov poslovanja OZE 
Pr'sle na dnevni red trgovske poslovalnice, ki so poslovale z ižgu 

tem »košu" je bila tudi poslovalnica OBLAČILA, problemati 
zaradi visokih zalog in s tem počasnega obračanja kapitala. 
P°slovodkinja sem sodelovala pri razreševanju te problematike 
na pobudo direktorja OZD in sekretarja osnovne organizacije 
^stavila plan znižanja zalog blaga. Pri sestavi tega plana : 
upoštevala poprečni promet iz prejšnjega leta za enako obdobje 
zvišanje cen konfekcijskega blaga. Na osnovi tega plana sem do 
ualogo, da znižam zalogo do določenega zneska do avgusta 19 
eta- Kljub vsestranskemu prizadevanju kolektiva te poslovali 
nam ni uspelo plana za določeno obdobje v celoti uresnic 
romet je stagniral, saj niti ni dosegel višine iz prejšnjega leta z; 
dobje. Povsem razumljivo je, da je bilo za neuspeh tega sam 
e8a programa krivo tudi to, da nam niso bili zagotovi

nikakršni krediti, zato so potrošniki odhajali h konkurenčnim 
prodajalnam, kjer so bili nakupni pogoji ugodnejši.

Ker po sanacijskem programu niso uspeli opraviti naloge tudi 
poslovodje drugih poslovalnic, ki so poslovale z izgubo, je delavski 
svet TOZD Trgovina Dom, dne 9. 9. 1975 izrekel nezaupnico in 
odstranitev poslovodij z delovnega mesta. Na sklep o nezaupnici 
smo se vsi pritožili in zahtevali preskus take odločitve, ker smo 
menili, da temelji na nerealnih in oelo nekaterih izmišljenih 
podatkih. V pritožbi sem predlagala, naj bi za ugotovitev dejstev 
imenovali komisijo, ki naj bi ugotovila objektivne in subjektivne 
vzroke, ki so pogojevali negativne pojave v poslovanju prizadetih 
poslovalnic. Izvod pritožbe sem posredovala tudi samoupravni 
delavski kontroli, 00 ZK in sindikatu in tudi tam predlagala, da 
spremljajo potek dogajanja in da na osnovi ugotovitev zavzamejo 
svoje stališče pred delavskim svetom.

Po dobrem mesecu so naše zahteve obravnavali na zboru delov
nih ljudi po delovnih skupinah v Slovenskih Konjicah, v Zrečah in 
na Ločah. Moram reči, da sem bila ponovno razočarana, ker je bila 
nezaupnica dana v presojo o upravičenosti zboru delovnih ljudi na 
osnovi istih podatkov, kot prvotno. Naše zahteve za ustanovitev 
strokovne komisije, ki naj bi ugotavljala vzroke, so ostale neizpol
njene. Ko je direktor TOZD dal na glasovanje zborom delovnih 
ljudi, kdo je za ali proti, da se sanacija in nezaupnica potrdita, se 
delavci niso opredelili ne za eno ne za drugo. Za nastali položaj 
verjetno niso krivi delavci, temveč odgovorne osebe, ki so bile

dolžne zboru posredovati realne podatke in čista stališča, da bi 
lahko delavci odločali. Nepravilno je bilo tudi to, daje bil dan na 
glasovanje sanacijski načrt, saj nihče od prizadetih ’ ' bil proti 
sanaciji, temveč smo jo vseskozi podpirali.

Celotna zadeva za preizkus sklepa o nezaupnici je bila ponovno 
dana v odločanje delavskemu svetu TOZD Trgovina dom. S tajnim 
glasovanjem je bil sklep o nezaupnici odpravljen, po krivem 
kaznovani pa rehabilitirani tako, da so dve poslovalnici ukinili, 
seveda s tem pa tudi naša delovna mesta.

Pot do preklica nezaupnice je bila trnova, sicer pa je vprašanje, 
kakšen bi bil končni rezultat, če ne bi prizadetim priskočil na 
pomoč družbeni pravobranilec samoupravljanja. Ko sem pri uve
ljavljanju svojih pravic brskala po naši zakonodaji, ki urejajo 
tovrstna razmerja, sem se počutila varno in bila prepričana, da se 
mi krivica ne more storiti. Kmalu pa sem spoznala, da temu ni tako 
— seveda če zakonskih določil in določil samoupravnih splošnih 
aktov ne upoštevajo tisti, ki o zadevah odločajo. V naših zadevah 
pa so se odnosi med prizadetimi in vodstvom OZD in TOZD 
Trgovina dom pri uveljavljanju varstva pravic tako zaostrili, da so 
nas imeli za nergače, čeprav smo zahtevali le to, kar nam gre po 
pozitivnih predpisih. Pri tem se vsiljuje vprašanje, kakšno karakte
ristiko bi dobila od svojega vodstva, če bi potrkala na vrata druge 
OZD zavoljo zaposlitve; bržčas bi bila vse prej kot pozitivna, sicer 
pa sem že to močno občutila.

ZOFKA VOLER
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RED V FINANČNIH ODNOSIH
Uveljavljanje novega sistema oblikovanja in ugotavljanja dohodka TOZD 

in zagotavljanja plačil'med uporabniki družbenih sredstev zahteva, kot so 
poudarili na seji IK predsedstva CK ZKS, veliko aktivnost delavcev, še pose
bej pa komunistov. Prizadevanja, ki sta jih spodbudila oba nova zakona, 
namreč še zdaleč ne morejo ostajati le v razpravi med vod stvenimi delavci ali 
celo le strokovnjaki za finančna vprašanja, temveč morajo postati najširši 
zavesten odnos do ukrepov, ki malodane postavljajo na glavo ves naš dose
danji finančni sistem.

Komunist
Ne smemo pozabiti, da se s temi ukrepi še poglablja vloga delavcev pri 

razpolaganju z dohodkom temejjne organizacije, ki pa lahko temelji samo na 
prikazanem realnem dohodku in na njegovi usklajenosti s potrebami in že
ljami. Prav ta neusklajenost, ki je doslej dopuščala dokaj široke možnosti za 
neodgovoren odnos do sredstev, je pomenila najvažnejši vzrok gospodarske 
nestabilnosti. In prav dejstvo, da smo doslej nestabilnost skušali onemogočiti 
šele takrat, ko nam je zrasla prek glave, ne pa v njenih koreninah, je v resnici 
tudi oviralo hitrejši razvoj družbenoekonomskih odnosov, kot smo si jih 
začrtali z ustavo in kongresi. Prav zato bo treba v slehernem okolju kar 
najhitrge oceniti pomen sistemskih sprememb in stanja v temeljnili organi- 
zacijah, pri čemer so nam lahko v veliko pomoč zaključni računi; narediti 
analizo stanja in na tej podlagi opredeliti naloge in ob vsem tem spodbuditi 
aktivnost komunistov in drugih družbenopolitičnih organizacij, da onemo
gočijo sleherne špekulacije ah celo namerne razlage, čes da ukrepi pomenijo 
»nekakšno muho sistema, ki bo spet udarila dobre delovne organizacije,” 
kot nekateri že govoričijo.

Oba zakona namreč predvsem zahtevata ugotovitev realnega dohodka, ki 
mora biti tudi podlaga za ugotavljanje vseh obveznosti iz dohodka, in tudi z 
nemajhnimi kaznimi sili kupce, da sklepajo poslovna razmerja samo v mejah 
sredstev, ki jih imajo ali jih resnično lahko zagotovijo. Prav neporavnane 
obveznosti in medsebojna dolgovanja, kar so nekatere močnejše organizacije

združenega dela tudi temeljito izkoriščale, so se kopičile leta in leta. In 
danes se nam ob ugotovljenih podatkih, s katerimi so nas seznanile službe 
družbenega knjigovodstva, malodane zvrti v glavi. Na vsak način pa nam prav 
te ugotovitve dajejo pravo podobo naše glavne gospodarice bolezni, ki je 
bila, ker smo se tako vedli, tudi zelo nalezljiva.

Zato imajo novi ukrepi velik družbeni pomen, saj še zlasti pomenijo boljše 
kupoprodajne odnose, točno diagnozo naših napak in finančno disciplino, ki 
jo, kot je bilo neštetokrat poudarjeno, tako zelo potrebujemo. Mimo tega 
bomo lahko poslej tudi mnogo bolj realno in predvsem upravičeno načrto
vali za prihodnost.

Kljub dejstvu, da moramo take ukrepe sprejeti z odprtimi rokami in pred
vsem z zdravo pametjo, pa si ne moremo delati utvar, da bo vse steklo kot 
po maslu, Tuje kratek rok, do katerega je še komaj tri tedne, spoznanje, da 
se bo marsikaj zaradi dosedanjih navad zatikalo, še vedno premajhna učinko
vitost pri dosedanjih poravnavah medsebojnih obveznosti in ugotovitve, da 
doslej se nismo zasledili kdove kako živahnih priprav na te naloge, kar kaže, 
da smo verjetno premalo pripravljeni ne samo v temeljnih organizacijah, 
temveč tudi v službi družbenega knjigovodstva, v bankah, strokovnih zdru
ženjih in ne nazadnje na sodiščih, ki se bodo morala srečevati z novimi 
zadevami, kijih doslej niso obravnavala v tolikšni meri.

Prav zato nas tudi ne preseneča, da bodo posebne strokovne ekipe obi
skale v teh dneh vsa območja Slovenije, da načrtujejo sindikati posebno 
akcijo in da so se v petek sestali sekretarji vseh komitejev občinskih konfe
renc. Hkrati s tem pa sta ustanovljeni v republiki tudi dve koordinacijski 
telesi, in sicer pri socialistični zvezi, kjer naj bi usklajevali družbenopolitično 
delovanje, in pri republiškem izvršnem svetu, ki naj bi skrbel za strokovno 
izvedbo in pomoč. Podobno bodo koordinacijske skupine delovale tudi v 
posameznih občinah.

Za vse to pa je treba, kot so poudarili na seji izvršnega komiteja, zago
toviti stalne in podrobne informacije o poteku akcije, jo na tej podlagi 
resnično usmerjati v najvažnejša vprašanja, vključevati vse tiste, ki so v 
bistvu dejavniki uresničevanja novih zakonov in zagotoviti tudi uveljavljanje 
solidarnosti, ki bo z jasnim pregledom vsekakor tudi bolj upravičena in 
utemeljena. Zavedati pa se predvsem moramo, da nikakor ne gre za neke 
posebne naloge, zaradi katerih bi morali poriniti na stran vse drugo, temveč 
za uveljavljanje ukrepov, ki so del dograjevanja in bogatenja našega sistema 
družbenoekonomskih odnosov, takega, kot ga hočemo imeti.

JANEZ KOROŠEC

PROBLEMSKA KONFERENCA RK SZDL SLOVENIJE

Dva pojma enakopravnosti
Bolj bodo kmetijske proizvajalke organizirano nastopile, hitreje bomo z združenimi močmi 
izboljševali njihov položaj v družbi

Tudi problemska konferenca o 
družbenoekonomskem položaju 
kmetijskih proizvajalk, ki jo je pri
pravila RK SZDL Slovenje, je poka
zala, da se ženske - samoupravljav- 
ke skupaj z moškimi totevajo reše
vanja svojih in skupnih problemov 
našega vsakdanjika, v katerem pa še 
nismo dosegli, da bi bile ženske tudi 
dejansko in ne le formalno enako
pravne z moškimi. Zato je tudi od 
bolj organiziranja nastopa kmetij
skih proizvajalk odvisno, kako 
bomo z združenimi močmi v pri
hodnje hitreje izboljševali njihov po
ložaj v družbi.

Kot delegat sindikatov Slovenje 
je na problemski konferenci sodelo
val DALIBOR HLADNIK, sekretar 
RO Sindikata delavcev kmetijstva, 
živilstva in tobačne industrije. V 
svoji razpravi je med drugim opozo
ril, da se v sindikatih zavzemamo za 
dosledno uveljavitev ustavnega polo

žaja združenega dela, delavcev in 
kmetov kooperantov v družbenem 
dogovoru p razvoju agroindustrijske- 
ga kompleksa v naslednjem plan
skem obdobju Jugoslavije. To je 
zvezni dokument, ki mora dati in bo 
dal ustrezno mesto in perspektivo 
vsem ukrepom za hitrejši razvoj 
organizirane blagovne kmetijske 
proizvodnje, in sicer tako družbene 
kot zasebne. Tega ne bi mogb ures
ničiti brez krepitve materialne osno
ve za reprodukcijsko sposobnost 
kmetijstva kot celote, zato so že 
dolgo znana naša prizadevanja, da 
moramo kot družba priznati kmetij
skem delu ustrezno vrednost. V 
kmetijstvu in živilstvu pa moramo 
ustvariti pogoje, da bi bil delavec 
oziroma kmet nagrajen po delu, da 
bi torej bila oba udeležena v delitvi 
skupaj ustvarjenega dohodka. To-pa 
zahteva razSritev socialističnih 
samoupravnih in dohodkovnih od
nosov v kmetgskih zadrugah in

TOZD — obratih za kooperacijo v 
sestavi delovnih organizacg. Zaradi 
tega v sindikatih tudi podpiramo vsa 
prizadevanja, ki bi kakorkoli lahko 
prispevala k čimdoslednejšemu ures
ničevanju ustavnega načela: za ena
ko delo - enako plačilo. Sindikati 
zato sofinancirajo posebno stro
kovno raziskavo, ki naj pripomore k 
čim hitrejšemu poglabljanju vseh 
samoupravnih odnosov v združenem 
delu delavca in kmeta. Vendar pa 
moramo hkrati ugotoviti, da na pod- 
ročju kadrovanja in usposabljanja še 
nismo ustvarili vseh pogojev, da bi 
tudi kmetijska proizvajalka bila ena
kopravna v procesu odločanja. Zave
damo se tudi, da mora združeno 
delo ustavno razvijati medsebojno in 
družbeno sohdarnost za izenačitev 
položaja vseh, ki iz objektivnih vzro
kov še ne morejo v celoti nositi bre
men svojega nadaljnjega družbenega 
razvoja, ne da bi bila pri tem ogro
žena njihova socialna varnost.

KMETIJSKE PROIZVAJALKE 
NAJ BI SE ANGAŽIRALE 

TUDI V SINDIKATU
»Delavci, organizirani v sindikatu, 

še posebej delujemo pri podružblja- 
nju proizvodnih funkcij, da bi tako 
dosegli čimboljšo izkoriščenost de
lovnih zmogljivosti, s tem pa pove
čali produktivnost in krepili repro- 
dukcijsko sposobnost organizacij 
združenega dela. To je tudi eden bi
stvenih motivov za integracijske pro
cese, v katerih mora najti svoje 
mesto in vlogo tudi zasebno kmetij
stvo," je nadaljeval Dalibor Hladnik. 
„To je razlog več, da vsi politični 
dejavniki krepijo kooperacijsko pro
izvodnjo, ki bo dala v združenem 
delu več cenejšega blaga za trg, po
sameznemu kmetu kooperantu in 
delavcu pa zagotovila večji doho
dek. Delo naj bo prvi vir vseh pravic 
in dolžnosti, ki določajo družbeni in 
politični položaj proizvajalcev in 
proizvajalk.

Prav je, da se vsi delavci, torej 
tudi v kmetijstvu in kmetje oziroma 
proizvajalke zavedamo, da je od nas 
samih odvisno, kako hitro bomo 
uresničevali možnosti, ki jih daje 
ustava in družbenopolitična praksa 
ter uveljavili našo oblast v odločanju 
o pogojih za delo in delitev po delu. 
Kmetijske proizvajalke naj bi se tudi 
v sindikatu polno angažirale, saj 
imajo namreč kmetje — kooperanti 
na podlagi statuta Zveze sindikatov 
Jugoslavije in Slovenije vse mož
nosti, da kot udeleženci v združe
nem delu, ki v dolgoročnem obsegu 
ustvarjajo z delavci skupen doho
dek, postanejo enakopravni člani 
sindikatov in v njih politično delu
jejo za izboljšanje svojega družbeno
ekonomske^ in političnega polo
žaja. Zato Sindikat delavcev kmetij
stva, živilske in tobačne industrije 
Slovenije prevzema obveznost, da 
ustvari vse pogoje za dejansko vklju
čitev in usposobitev kooperantov za 
angažiranje tudi v tej organizaciji. 
Čim bolj bodo kmetijske proizva
jalke organizirano nastopile v poli
tičnih organizacijah in organizacijah 
združenega dela ter v samoupravnih 
in družbenopolitičnih skupnostih, 
tem hitreje bomo z združenimi 
močmi izboljšali njihov sedanji po
ložaj v družbi."

Ta problemska konferenca pa bi 
vsekakor morala opredeliti tudi vse 
tisto, kar kmečki ženi-proizvajalki 
zagotavlja hitrejše razbremenjevanje 
skrbi za opravljanje gospodinjskih 
del, otroškega varstva, vzgoje in izo
braževanja otrok, preživljanje osta
relih na kmetiji in podobno, kajti le 
tako bo kmetijska proizvajalka do
volj svobodna pri proizvodnem delu, 
strokovnem, družbenoekonomskem 
in političnem delovanju, je še po
udaril Dalibor Hladnik. To je hkrati 
tudi poroštvo za hitrejše urejanje 
življenjskih razmer na vasi in za kre
pitev gmotnega položaja nje same, 
kmetijstva in družbe kot celote. Po
tem bomo veliko laže urejali in po
speševali tudi zdravstveno, pokoj
ninsko in invalidsko zavarovanje za 
vse prizadete.

OD SOBOTE T DO SOBOTE

SPOJ S SVETOM
Večina dogodkov minulih dni, ki jih je 

vredno v notranjepolitičnem življenju posebej 
zabeležiti, je bila povezana z zunanjim sve
tom. Bodisi v'dobrem ali slabem smislu, 
čeprav večinoma v dobrem. V zvezni konfe
renci SZDL so se ukvaijali z obveščanjem 
javnosti po svetu, še posebej v neuvrščenih 
deželah in deželah v razvoju. Delež Jugoslavije 
v svetu neuvrščenih je znan, vendar pa, kot so 
poudarili v razpravi, še niso izrabljene vse 
možnosti za sprotno in objektivno obveščanje 
o našem razvoju in samoupravnem političnem 
sistemu. Zato bi kazalo bolje uskladiti vsa 
prizadevanja, ki so usnfeijena k obveščanju 
svetovne javnosti o razmerah v Jugoslaviji, 
njenem razvoju in stališčih v mednarodnih 
odnosih. Posebej je stekla razprava o ustano
vitvi »radia Jugoslavija", ki naj bi z oddajami 
v več tujih jezikih posredoval takšne infor
macije. Nova ustanova naj ne bi bila nadrejena 
sedanjim nacionalnim radijskim postajam, pač 
pa naj bi izraščala iz njih in v povezavi z njimi 
obveščala svetovno javnost.

Naslednji dogodek, ki ima širše med
narodne razsežnosti, je bilo posvetovanje 
držav v razvoju o upravljanju podjetij v javni 
lastnini. Gostitelj posvetovanja je bila Ljub
ljana, kjer bo v okviru akcije neuvrščenih in 
OZN z ustreznim statutom ustanovljen med
narodni Center za upravljanje podjetij v javni 
lastnini. Naloga centra bo, da posreduje izkuš
nje o upravljanju podjetij v javni lastnini ter 
predvsem skrbi za ustrezno šolanje in usposab
ljanje kadrov, ustrezne načrte in modele za 
organizacijo takih podjetij v deželah v razvoju. 
Kot je znano, so že dosedanje izkušnje v teh 
deželah pokazale, da je mogoče glavne veje 
gospodarstva v teh državah uspešno organizi
rati le na osnovi javne lastnine, še posebej v 
bazičnih panogah. Pri tem lahko mnogo pri
spevajo tudi naše izkušnje, za katere se pred
stavniki dežel v razvoju pri centru tudi najbolj 
zanimajo.

Zanimiva je tudi pobuda dosedanjega zvez
nega odbora za koordinacijo znanosti, da se 
hitreje uresničijo nekatera načela helsinške 
konference o povezovanju našega znanstveno
raziskovalnega dela z drugimi državami, in 
seveda, da zagotovimo večjo enotnost znan
stvenega dela pri nas doma. Tako so na 
beograjskem posvetu pretresli vrečo organiza
cijskih in drugih vprašanj, da bi lahko že 
konec aprila v Sarajevu podpisali samoupravni 
sporazum o ustanovitvi zveze republiških in 
pokrajinskih samoupravnih interesnih skup
nosti znanstveno-raziskovalnega dela. Sedanje 
pobude kažejo, da bomo dobili na področju 
znanosti prvo SIS, ki bo presegla republiške 
meje in poenotila delo na področju vse 
države.

V slabem smislu je bila naša javnost pove
zana z dogodki na drugi strani naše severne 
meje. Protesti proti zahrbtnemu umoru našega 
konzula E. Zdovca so znova vzvalovili po vsej 
državi, zlasti zato, ker doslej varnostni organi 
v ZRN niso pokazali še nikakršnih znamenj, 
da so pri iskanju morilcev učinkoviti in da so 
proti fašističnemu terorizmu uperjeni tudi 
zares koreniti ukrepi. Za svojevrstno »presene
čenje" pa je spet poskrbela sosednja Avstrija, 
Iger so tri vodeče stranke znova kapitulirale 
pred neonacističnimi in nacionalističnimi pri
tiski in se odločile za predlog zakona o prešte
vanju posebne vrste. Med mnogimi odločnimi 
protesti je sprejelo svoja stališča tudi pred
sedstvo SRS, ki je obsodilo akcijo preštevanja 
in kršenja mednarodnih obveznosti, kijih ima 
Avstrija po mednarodni pogodbi in zaradi 
katerih je sploh dosegla svojo državno neod
visnost. Kaže, da smo pred ponovnim 
dejstvom, da severnemu sosedu odločno 
povemo, da ne mislimo niti za las popuščati v 
škodo slovenske in hrvaške narodnostne manj
šine v Avstriji.

-GOK
______________________________________/

STANE DOLANC, sekretar 
IK predsedstva CK ZKJ, na 
25. kongresu KP Sovjetske 
zveze:

Želel bi poudariti, da pripisu
jemo velik pomen sodelovanju 
med ZKJ in KP SZ. Obstoječe 
razlike in specifičnosti so izraz 
različnih poti, po katerih se 
razvijata sodobni socializem in 
njegova praksa, in posebnosti v 
mednarodnem položaju naših 
držav. To so objektivne zgodo
vinske in družbene zakonitosti 
in zato nikakor ni treba, da bi 
ovirale nadaljnji vsestranski raz
voj naših odnosov. Takšno sta
lišče je naravno in je hkrati tudi 
v obojestranskem interesu.

V današnjem svetu čedalje 
bolj narašča vpliv delavskega raz
reda in drugih demokratičnih in 
naprednih sil na družbena in 
politična dogajanja. Socializem 
kot objektivna težnja razvoja 
sodobne zgodovine postaja vse 
bolj zavestna družbena opre
delitev delovnih ljudi našega 
časa. Sodelovanje in solidarnost

med komunističnimi in delav
skimi partijami ter vsemi napred
nimi in demokratičnimi gibanji 
in silami širita možnosti nadalj
nje krepitve socializma kot 
svetovnega procesa. Danes lahko 
slonita samo na načelih enako
pravnosti, samostojnosti in 
odgovornosti vsakega gibanja 
pred lastnim delavskim razre
dom in ljudstvom ter solidar
nosti v boju za napredne cilje, ki 
sijih prizadevamo doseči.

EDO BRAJNIK, predsednik 
komisije za mednarodne 
odnose pri republiški skup
ščini, na zasedanju zborov 
republiške skupščine.

Doslej so gospodarsko 
obmejno sodelovanje zavirale 
različne omgitve. Dosežen spo
razum z Italijo odpravlja te 
omejitve, omogoča pa razširitev

obmejnega gospodarskega sode- 
lovanja tudi na Videmsko pokra
jina Prav tako smo zainteresi
rani, da ostanejo obmejni 
sporazumi v veljavi in da se prila
godijo sedanjim potrebam ob
mejnega prebivalstva. Pri tem bi 
bilo treba uveljavljati višje oblike 
gospodarskega sodelovanja. K 
odprtosti jugoslovansko-italijan- 
ske mg e še posebej prispeva 
svobodno gibanje ljudi na meji, 
ki se odvija na podlagi videm
skega sporazuma o maloobmej
nem prometu oseb. Takšne 
razmere ob meji niso prispevale 
samo k resnično odprti meji 
med dvema državama, izboljše
vanju življenjskih razmer obmej
nega prebivalstva, ampak tudi h 
krepitvi položaja narodnih 
manjšin. Svobodno gibanje j udi 
na italgansk o jugoslovanski meji 
omogoča obema narodnima 
manjšinama — slovenski v Italiji 
in italijanski v Jugoslaviji, da se 
počutita svobodnejši, ker 
vzdržujeta kolikor toliko nor
malne stike s tradicijo in kulturo 
svojega naroda.

JOŽE PERNUŠ, predsednik 
sodišča združenega dela SR 
Slovenije, za mariborski 
»Večer".

Sodišča združenega dela rešu
jejo odnose in ne posameznih 
sporov. Tako po svoje prispevajo 
k ureditvi samoupravnih odno
sov in. k temu, da organizacije 
resneje jemljejo svoje akte. Pri 
tem opažamo - in to je po
manjkljivost, na katero je 
potrebno posebej opozoriti — da 
samoupravni akti niso vedno na 
tekočem s spremembami v zako
nodaji. Nekatera vprašanja v teh 
aktih sploh niso rešena. Obsta
jajo torej praznine, ki otežujejo 
urejanje in tudi reševanje sporov.

Toda novi ustavni odnosi niso 
niti zakonsko še dovolj oprede
nem, denimo problem minulega 
dela in podobne ekonomske 
pravice, ki so dane delavcem. V

samoupravnih aktih OZD so te 
pravice opredeljene klasično - 
glede na stalnost in delovno 
dobo. Enako je pri uveljavljanju 
načela delitve po delu, še po
sebej tam, kjer se da delo fizično 
meriti. Ni pa veliko sporov s tega 
področja.

PODPISAN DRUŽBENI DOGOVOR 
O RAZPOREJANJU DOHODKA V LETU 1976

KORAK NAPREJ
Dogovor v imenu slovenskih sindikatov podpi
sala Ivanka Vrhovčak, generalna sekretarka 
RS ZSS * v

Minulo sredo je Ivanka Vrhovčak
v imenu slovenskih sindikatov pod
pisala družbeni dogovor o razjjoreja- 
nju dohodka v letu 1976. S tem do
govorom udeleženci določajo skup
ne osnove in svoje obveznosti v pro
cesu samoupravnega razporejanja 
dohodka, delitve osebnih dohodkov 
in osebnih prejemkov, ki bremengo 
materialne stroške, svobodne me
zg a ve dela ter združevarga dela in 
sredstev za zadovoljevanje skupnih 
potreb. Dogovor je mimo slovenskih 
sindikatov podpisalo še 15 podpis
nikov od izvršnega sveta skupščine 
SRS do zveze stanovanjskih skup
nosti Slovenije.

Ob podpisu dogovora je bilo med 
drugim poudarjeno, da z njim še

nismo uresničili nekaterih bistvenih 
ciljev poglabljanja družbenoeko
nomskih odnosov in socialne poli
tike.

Na slehernem področju smo 
morali zmanjšati programe in se od
povedati načrtom ali naložbam- 
Vsem težavam pa niso krive samo 
omgene materialne možnosti. Te 
možnosti omejujejo tudi kadri, ome
jujeta jih premalo razvita menjava 
dela in nedograjenost družbenega 
dogovarjanja. Vse to pa nikakor ni 
negacija razvijanja samoupravljanja 
na tem področju, marveč spoznanja, 
da se tudi na tem področju zave
damo nalog. Letošnji družbeni do
govor je vsekakor nova stopnja na 
tej poti. (Č)
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gospodarjenje novomeške industrije lani_________________________________________________

r IZJEMNI IZVOZNI USPEHI
Novomeško gospodarstvo je lani iztržilo na tujem po 2500 dolarjev na zaposlenega, kar je ne
kajkrat več kot poprečje v republiki — Porast celotnega dohodka rezultat velikih vlaganj v 
Modernizacijo in v nove zmogljivosti

Industrija novomeške občine je tudi v minulem letu kot če nekaj 
tet poprej precej povečala proizvodnjo. Tako je 12 industrijskih 
delovnih organizacij v občini ustvarilo celotni dohodek v višini 4 
milijarde 297 milijonov dinarjev, to je za 19 odstotkov več kot leto 
P°prej. Pri tem velja omeniti, da odpade slaba polovica vse 
industrijske proizvodnje v občini na Industrijo motornih vozil, ki je 
lani povečala proizvodnjo za 14 odstotkov. Druga po velikosti je 
tovarna ,,KRKA“, ki je proizvedla celo za 36 odstotkov več kot 
teto poprej. Sicer pa so močno povečali vrednost proizvodnje 
domala v vseh industrijskih delovnih organizacijah in njihovih 
temeljnih organizacijah združenega dela, razen v tekstilni tovarni 
<’Novoteks“, kjer so lani naredili za 12 odstotkov manj kot leto 
Pred tem. Večjo vrednost proizvodnje so ustvarili še v ELI (13 %), 
vL'OVOLESU (15 %), v KREMENU (29 %) v OPEKARNI (32 %), 
v LABODU (33 %), v INDUSTRIJI OBUTVE (47 %), v ISKRI 
Bršljin (77 %), v ISISU (134 %).

Resnici na ljubo je treba 
zapisati, da so na tolikšno pove- 
čanje vrednosti proizvodnje v 
novomeški industriji vplivale 
tudi višje cene posameznim iz-

Slovenska tekstilna industrija 
nna zavoljo svoje razdroblje
nosti in nepovezanosti precej 
težav na jugoslovanskem in' sve
tovnem trgu. Težave različnih 
Poti in podobnih proizvodov 
najbolje občutijo proizvajalci 
sami, zato so zadnje čase za- 
nrnli o tesnejši povezanosti in 
delitvi dela v tekstilni industriji 
vse bolj pogoste. Eden od po
budnikov združenja v tovrstni 
industriji, ki zaposluje tudi naj
več žensk, je mariborska tekstil
na tovarna, ki vključuje tri to
varne: Melje, Merinko in Tabor, 
vse tri dobro samoupravno 
organizirane. Njihov samo
upravni sporazum je odprt in 
ponuja sodelovanje vsem, ki vi-

delkom, vendar pa je višja vred
nost predvsem posledica pove
čane količine proizvodnje. Do
seženi uspehi pa so v veliki meri 
tudi rezultat vlaganj v moderni-

dijo v njem boljše možnosti raz
voja. Tako se MTT že dogovarja 
s tovarno volnenih izdelkov 
Majšperk, ki naj bi še letos po
stala temeljna organizacija Me- 
rinke. Njuno sodelovanje bo te
meljilo predvsem na delitvi 
dela. Obe tovarni imata zelo 
podobno proizvodnjo, ki bo 
omogočala uspešen nastop na 
domačem in tujem trgu. MTT 
se povezuje tudi s tovarno noga
vic Otiški vrh, ki ima dobro 
utečeno dodelavo nogavic in h 
kateri bi se pripojila temeljna 
organizacija združenega dela 
hlačne nogavice iz, Melja z 
dopolnilnim programom. Tudi 
tovarna trakov in sukanca 
Teksta iz Maribora, ki sicer

zacijo in v razširitev proizvod
nje, saj so zadnja leta skoraj vse 
omenjene delovne organizacije 
gradile nove zmogljivosti ali po
sodabljale stare.

Vse večje novomeške delov
ne organizacije so se zadnja leta 
uspešno vključile v mednarod
no delitev dela. Velja poudariti, 
da je novomeško gospodarstvo 
že nekaj let veliko bolj usmer
jeno v izvoz kot pa celotno 
gospodarstvo Slovenije in Jugo
slavije. O tem najbolj zgovorno 
govori podatek, da je izvoz na 
prebivalca novomeške občine 
že presegel tisoč dolarjev, na 
zaposlenega pa znaša dobrih 
2.500 dolarjev, medtem ko je v 
slovenskem in jugoslovanskem 
merilu nekajkrat manjši.

uporablja 80 odstotkov suro
vine iz MTT, vidi večje razvojne 
možnosti v združeni tekstilni 
industriji. Ravnodušni do pove
zovanja niso ostali niti v tovarni 
Svila, kjer spoznavajo, da je v 
tako organizirani industriji 
zanje dovolj možnosti za sode
lovanje in razvoj. Prešibka pa je 
še vedno povezanost s predelo
valci tkanin in konfekcionarji. 
Prav tako je šibko sodelovanje 
tekstilne industrije z maribor
sko trgovino, ker je le-ta še 
vedno razdrobljena, brez ustrez
ne zunanjetrgovinske registraci
je, skratka organizirana tako, da 
je bolj posrednik blaga proizva
jalcev, kot pa člen reprodukcij
ske verige. J. U.

Med 12 industrijskimi organi
zacijami združenega delaje lani 
v novomeški občini izvažalo 
svoje izdelke kar 11 delovnih 
organizacij. Te so izvozile za 
več kot 48 milijonov dolarjev 
svojih izdelkov, kar je za 6% 
več kot leto poprej. Pri tem pa 
še ni upoštevan izvoz tovarne 
ISKRA v Šentjerneju, ki je že 
več let močan izvoznik, in še 
nekaterih drugih manjših podje
tij. Ob dejstvu, da zahodna tr
žišča, kamor novomeški delovni 
kolektivi največ izvažajo, zahte
vajo ustrezno kakovost in ceno 
ter spoštovanje dobavnih rokov, 
so izvozni uspehi novomeške in
dustrije še pomembnejši.

Največji izvoznik je bila tudi 
lani Industrija motornih vozil z 
20,100.000 dolarji izvoza. IM V 
se je na celotnem zahodno
evropskem, še zlasti pa na skan
dinavskem tržišču močno uve
ljavila s prodajo kamping pri
kolic. Tovarna „KRKA“ se je 
med novomeškimi izvozniki z 
dobrimi 13 milijoni dolarjev iz
voza uvrstila na drugo mesto. 
Za KRKO velja omeniti, da se 
čedalje bolj uveljavlja tudi v 
deželah v razvoju in da v Nairo- 
biju gradi novo farmacevtsko 
tovarno, ki bo oskrbovala z 
zdravili celotno področje 
vzhodne Afrike. Lani pa je 
,,KRKA“ dobila laskavo pri
znanje tudi iz ZDA: pri EDA 
(ministrstvo za zdravila in ži
vila) je namreč dobila registra
cijo za proizvodnjo antibiotikov 
oksitetraciklina. S tem so dobili 
možnost prodaje teh izdelkov 
na zahtevnem ameriškem tr
žišču in se uvrstili med 40 sve
tovnih tvrdk, ki so registrirane 
pri EDA.

Tretji novomeški izvoznik je 
bil lani lesni kombinat NOVO- 
LES s 7 milijoni dolarji izvoza. 
Sledijo pa NDVOTEKS s 4,46 
milijona, LABOD z 2,1 milijo
na, KREMEN s 375,000, ELA z
288.000, ISKRA Bršljin s
155.000, INDUSTRIJA OBUT
VE 137.000 dolarjev izvoza. 
Največ so lani povečali izvoz v 
Labodu, Industriji obutve, No- 
voteksu in Kremenu. Seveda bo 
izvoz tudi letos ena najpo
membnejših nalog, saj kaže, da 
bi ob dobro organiziranem delu 
lahko bil še uspešnejši kot do
slej. R. Š.

USKLAJEVANJE IN RAZVOJNA HOTENJA ZDRUŽENEGA DELA
KOROŠKEM__________________________________________________________

Potreba in nujnost

ZDRUŽEVANJE TEKSTILNE INDUSTRIJE v MARIBORU _____________

Združeni v boj proti 
gospodarskim težavam

NlTT je središče povezovanja, ki sega prek meja regije — Šibko sode
lovanje s konfekcijo, še slabše pa s trgovino

Optimizem 
in previdnost

V prvem delu osnutka no
vega srednjeročnega načrta, ki 
ima naslov ,.Skupni interesi in 
dlji družbenega in gospodar- 
skega razvoja" in ki ga je 
zvezni izvršni svet pred nedav
nim dostavil delegatom v 
zvezni skupščini in skupščinah 
republik in pokrajin, je za 
naslednje petletno obdobje 
dokaj optimistično predvidena 
tetna rast družbenega proiz
voda, in to s stopnjo 7 %.

Tudi industrijska proizvod
nja naj bi rasla z visoko po-
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prečno letno stopnjo 8 %, 
medtem ko naj bi kmetijska 
proizvodnja naraščala po 
poprečni letni stopnji kakih 
4%.

Sestavljavci prvega dela 
osnutka srednjeročnega načrta 
22 obdobje 1976-1980 tako 
optimistično predvidene stop
nje rasti družbenega proizvoda ' 
in industrijske ter kmetijske 
proizvodnje utemeljujejo z 
ugotovitvijo, da so omenjene 
stopnje rasti podobne tistim, 
ki jih je jugoslovansko gospo
darstvo dosegalo že v prejš
njem desetletju. V obdobju 
1966-1971 so te stopnje 
namreč znašale 6,1 % namesto 
predvidenih 7 %, v obdobju 
1971—1975 pa poprečno 
6,3 % namesto načrtovanih 
7,5 %.

Da bi se zavoljo podedova
nih gospodarskih težav iz 
prejšnjih razvojnih obdobij in 
še neoživljene svetovn^ ko
njunkture izognili kritiki, češ 
da so razvoj gospodarstva v 
prihodnjem petletnem ob
dobju morebiti preveč opti
mistično ocenili, so se sestav- 
Ij avci prvega dela osnutka 
novega srednjeročnega razvoj
nega načrta zavarovali tako, da 
so ža prva leta novega plan
skega obdobja napovedali 
nekoliko nižj,- stopnjo rasti, 
medtem ko sklepnih letih 
obdobja do leta 1980 predvi
devajo hitrejši razvoj.

Izkušnje iz minulih planskih 
obdobij, ki so se praviloma 
končala skoraj vedno z nižjimi 
stopnjami rasti od predvide
nih, so poleg še vedno negoto
vega svetovnega gospodarskega

in tržnega položaja najverjet
neje odločno vplivale na pre
vidnost načrtovalcev. Ti so 
napi reč predvideli tudi alter
nativno možnost, saj v razvoj
nem gradivu navajajo, da „bi 
bilo treba v izjemno zapletenih 
razmerah s skupno dogovor
jeno aktivnostjo in ukrepi 
gospodarske politike zagoto
viti letno stopnjo gospodarske 
rasti v višini najmanj 5 % ter 
industrijske proizvodnje v 
višini najmanj 6

Tudi pri drugih globalnih 
kazalcih razvoja so načrtovane 
stopnje rasti podobne tistim, 
ki so bile predvidene v zadnjih 
dveh petletnih planskih ob
dobjih. Tako naj bi zaposle
nost rasla s stopnjo 3,5 %, 
produktivnost pa s stopnjo 
najmanj 4 %, medtem ko naj 
bi družbeni standard narastel s 
stopnjo 7 %, osebna poraba s 
stopnjo 6 %, a realni osebni 
dohodki s stopnjo 3,5 %. Rast 
gospodarskih naložb v osnovna 
sredstva naj bi znašala 8,5 %.

Primerjava navedenih
stopenj rasti že na prvi pogled 
kaže spremembe, med kate
rimi velja v prvi vrsti omeniti z 
rastjo produktivnosti bolje 
usklajeno rast zaposlenosti in 
realnih osebnih dohodkov. 
Kot je znano, sta zadnji dve 
kategoriji, namreč zaposlenost 
in delno tudi izplačani osebni 
dohodki, s svojo rastjo lani v 
državnem in tudi slovenskem 
merilu kritično presegali nizke 
dosežene stopnje rasti produk
tivnosti, kar je ob splošnih 
prizadevanjih, da bi znižali 
proizvodne stroške, pospešilo 
in okrepilo težnje za čimugod- 
nejše izkoriščanje proizvodnih 
zmogljivosti ter izboljševanje 
delovnih učinkov. Med spod
budnimi spremembami, ki so 
vtkane v omenjeno razvojno 
gradivo, ni ostala neopažena 
tudi večja skrb za družbeni 
standard, ki jo izraža višja 
stopnja rasti tega pomembnega 
družbeno-gosnodarskega pod
ročja. beveda pa ni ostala 
zanemarjena tudi rast osebne 
porabe, ki po eni strani dopol
njuje in zagotavlja neprekinjen 
razvoj življenjske ravni prebi
valstva, po drugi strani pa 
zagotavlja in krepi kupno 
moč, brez katere si kajpak ni 
mogoče zamišljati skladne in 
neovirane rasti proizvodnje, še 
zlasti ne s stopnjo, kakršno so 
za to gospodarsko področje v 
naslednjem petletnem obdobju 
predvideli načrtovalci.

NANDE ŽUŽEK

Lesna industrija je računala na iste zaloge lesa — Modernizacija neren
tabilne proizvodnje — Premalo razvita predelava plemenitih jekel

V bližnji preteklosti smo prevečkrat pozabili na usklajevanje 
razvojnih načrtov združenega dela, čeprav lahko le tako zagoto
vimo boljše pogoje za razvoj tako delovnih organizacij kot 
Posameznih območij, zagotovimo večje izkoriščanje naravnih 
bogastev ter odpiranje- produktivnih delovnih mest. Posledice 
takšne prakse so več kot očitne. Še zmeraj v posameznih delovnih 
organizacijah proizvajajo v majhnih serijah, tehnologija povsod še 
ni sodobna. Produktivnost dela je v takšnih razmerah nizka, 
Povzroča pa konkurenčno nesposobnost.

Glavna značilnost razvoja 
naše lesno-predelovalne indu- 
strije je, da je več investitorjev 
računalo na isto lesno maso. 
Zmogljivosti te dejavnosti so že 
^aj prevelike, produktivnost ni 
zadovoljiva, kljub temu pa 
podjetja pripravljajo ob zmanj
šanju naročil za izvoz načrte za 
gradnjo novih tovarn. Do 
delitve v tej panogi dela očitno 
Še ni prišlo, čeprav bi le takšna 
odločitev omogočila proizvod
njo v večjih serijah ter večjo 
Produktivnost. Do uresničitve 
pobude o delitvi programov pa 
je. kot vsaj zatrjujejo v posa- 
meznih delovnih organizacijah, 
še daleč.

V občinah koroške regije, 
denimo, so že pred leti povezali

vso lesno predelovalno indu
strijo. Ker so začeli tudi 
gozdarji razmišljati o razvoju 
lastne predelave, je prišlo do 
združitve temeljnih organizacij 
združenega dela v gozdarstvo in 
lesno industrijo Lesna Slovenj 
Gradec.

V zadnjih letih so 
vložili v modernizacijo in razvoj 
finalne proizvodnje znatna 
sredstva, lani pa so ugotovili, da 
ta proizvodnja ni rentabilna, saj 
je več temeljnih, organizacij 
združenega dela zaključilo leto 
z izgubo. Letos morajo za naj
manj 30 % povečati celotni 
dohodek, če želijo rentabilno 
poslovati. Se pravi, da bodo 
morali znatno povečati izkori
ščenost obstoječih proizvodnih

zmogljivosti in dvigniti produk
tivnost.

Znatna sredstva smo zadnja 
leta namenili za razvoj železarn, 
vse pogosteje pa ugotavljamo, 
da ni pravega sodelovanja med 
železarnami in kovinsko prede
lovalno industrijo. Pri načrto
vanju razvoja železarn smo 
premalo upoštevali strukturo 
naše kovinsko-predelovalne 
industrije, razvojni načrti 
kovinsko-predelovalne indu
strije pa niso temeljili na razpo
ložljivih domačih surovinah. 
Tako seje zgodilo, daje razvoj 
črne metalurgije prehitel rast 
kovinsko-predelovalne indu
strije. Posledice tega neskladja 
so jasne in znane. Železarna 
Ravne na Koroškem, kjer so 
lani izdelali 194.000 ton jekla, 
sama predela le 8 % proizvodnje 
jekla. Nasploh pa je predelava 
plemenitih jekel tako na Koro
škem kot v Sloveniji premalo 
razvita, kar kaže, da so žele
zarne doslej premalo usmerjale 
razvoj predelovalne industrije.

M. L.

V delovnih kolektivih občine Velenje poteka 
te dni javna razprava o predlogu družbenega do
govora o razporejanju dohodka v občini Velenje 
v letu 1976. Predlog dogovora tokrat prvič vklju
čuje predlog za sistemsko zagotovitev materialne 
osnove za delo in razvoj krajevnih skupnosti, si
cer pa so sestavni del družbenega dogovora tudi 
določbe o splošni porabi.

Dosedanja javna razprava je opozorila, da bodo 
morale delovne skupnosti v Šaleški dolini napeti 
vse moči, da zagotovijo višji dohodek, saj bo le 
tako mogoče hitreje reševati probleme, s katerimi 
se srečujejo delovni ljudje in občani. Trenutni 
položaj gospodarstva v velenjski občini namreč ni 
najboljši. Analize kažejo, da še ni prišlo do preli
vanja dohodka iz predelovalne v bazično indu
strijo, znotraj našega elektrogospodarstva pa tudi 
še niso uveljavljeni dohodkovni odnosi. Žavoljo 
tega izjemnih proizvodnih dosežkov temeljnih 
organizacij združenega dela velenjskih rudarjev ne 
spremljajo tudi ustrezni finančni rezultati poslo
vanja.

Dosedanje razprave o predlogu družbenega do
govora o razporejanju dohodka v občini Velenje

v letu 1976 so opozorile tudi na potrebo, da se 
skrbno preveri gibanje skupne porabe. Podatki 
kažejo, da je treba zavoljo nakopičenih proble
mov v posameznih področjih v občini namenjati 
za solidarnostno prelivanje znatno več denarja, 
kot so ga prejšnja leta. Zavoljo tega se je tudi 
skupna prispevna stopnja za skupno porabo pove
čala za skoraj 1,5 %, čeprav je porast dohodkov 
za občinske samoupravne interesne skupnosti 
pod dogovorjeno ravnijo. V posameznih samo
upravnih interesnih skupnostih se vedejo nestabi- 
lizacijsko, na kar med drugim opozarja tudi na
raščanje števila zaposlenih v strokovnih službah 
posameznih SIS.

Zapisali smo že, da je sestavni del letošnjega 
predloga družbenega dogovora o razporejanju do
hodka v občini Velenje tudi splošna poraba. Pro
blemov ne manjka tudi na tem področju. Iz pred
loženega gradiva je mogoče razbrati, da bo v ob
činskem proračunu zmanjkalo blizu 4,4 milijona 
dinarjev ža uresničitev delovnega programa, za 
solidarnostno prelivanje pa mora občina Velenje 
nameniti približno 9,4 milijona dinarjev. v. O-



DE ljudje med ljudmi ljudje med ljudmi

RAK
Teden boja proti raku si vsako leto vzamemo za izgovor, da se — 

po splošnem prepričanju — lahko mirne vesti spomnimo na pereč 
družbeni problem, ne da bi se kaj zgodilo. Priznajmo, uvod je tako 
naravnan, da lahko razvname prej negodovanja kot odobravanja, 
vendar mu zaradi tega še ne smemo odreči vsega stika z resnič
nostjo. To nameravamo tudi dokazati.

Opozorili bi radi na vsekakor zanimiv pojav, da se v naši družbi 
sistematično ukvarjamo s problemi zdravstvenega varstva in z 
razpravljatijem o tem, kako naj bi pokrivali izdatke za to varstvo. 
Ob tem je docela logično, da intenzivno gradimo zdravstvene 
ustanove, čeprav počasneje, kakor rastejo potrebe in pričakovanja 
zavarovancev ter želje zdravstvenih delavcev. In sredi takega dogaja
nja, ki nikakor ni značilnost samo naše razvijajoče se družbe, sre
čamo dokaj nevsakdanji pojav, da se mora zdravstvena ustanova — 
na ,,republiški ravni ‘ — govorimo o onkološkem inštitutu v Ljub- 
Ijani — obračati na blagohotno razumevanje in pomoč vse sloven
ske javnosti, da bi lahko uresničevala najosnovnejše razvojne 
načrte. To se dogaja že dobrih deset let.

Naprej ne bomo razmišljali sami. Pripravili smo nekaj vprašanj in 
prosili za odgovor direktorico onkološkega inštituta prof. dr 
Boženo Ravnihar.

,,Da onkološki inštitut zbira sredstva, vedo Slovenci. Slišijo po 
radiu, bero v časopisih .. . Namesto venca na grob daje, - itd. Ali 
nimate občutka, da je tak odnos do vašega inštituta v resnici 
„pranje vesti ? In morda tiha želja, da se bomo s prispevkom 
ubranili bolezni, ki jo kar preradi poistovetimo s pojmom nepre
magljivosti, kakor bi šlo za kugo? “

,,Predvsem bi rada povedala, da mi — več kot deset let je že tega 
—. nismo začeli zbirati sredstev za gradnjo onkološkega inštituta, 
temveč so nam ljudje sami začeli pošiljati denar, ko so videli, v 
kakšnih razmerah zdravimo bolnike. Prav zaradi te spontane pri
pravljenosti ljudi smo prišli na misel, da bi utegnili najti izhod iz 
naših težav, če bi se obrnili na slovensko javnost s prošnjo za 
pomoč.

Zakaj? Treba je povedati, da se je zaradi različnih objektivnih 
razlogov govorilo o onkološkem inštitutu posebej in ne kot o 
sestavnem delu kliničnega centra v Ljubljani. Že izdelani načrti so 
padli v vodo, vendar . . . zdaj nima pomena govoriti o tem. Naša 
realnost je vsekakor ta, da smo veseli, če podedujemo stare zgradbe 
dri^ili bolniških oddelkov, ki se selijo na bolje. Denar iz prispevkov 
občanov porabimo za nujne adaptacije in za nakup še kako potreb
nih naprav za zdravljenje.

Ta čas je predvsem pomembno, da smo s prostovoljnimi pri
spevki občanov in delovnih organizacij v desetih letih uspeli zbrati 
blizu dve stari milijardi. Vprašujete, če gre za odplačevanje „slabe 
vesti ? Morda gre tudi za tak odnos, ki ima korenine predvsem v 
neupravičenam strahu, da je rak bolezen, ki obsoja človeka na 
neizogibno smrt in se je ne da premagati. Ne eno ne drugo ni 
povsem res!

Kar zadeva finančno plat izgradnje onkološkega inštituta, bi 
lahko rekla, da je vsekakor potrebno upoštevati presežek potreb v

NI KUGA
primerjavi z zmogljivostmi slovenske družbe. Morda je tudi sprf 
jemljivo, da se je onkološki inštitut v procesu družbenega tehtanP 
znašel med tistimi, ki niso najbolj potrebni. Velika odzivnost meo 
občani - mislim na prostovoljne prispevke - kaže, da taka opre' 
delitev ni bila najbolj posrečena. Vprašanje je, kdo komu Pere 
vest?

Pri vsem tem pa je nekaj, kar mi greni zadovoljstvo ob sP°7‘n^ 
nju, da nam delovni ljudje stoje ob strani. Nemalokrat se zdi, da 
onkološki inštitut prišel v „uradne“ razvojne programe — torej 
do ,,uradnega denarja", če bi ne prišla do veljave tudi razmišlj31!)3’ 
češ, saj vi ne potrebujete denaija, ker ga že dobivate od ljudi- 0D 
teh grenkih občutkih, pa je najpomembnejše dejstvo v tem, da seje 
pri zbiranju sredstev za onkološki inštitut pokazal čut za solidar'4X1 wiirvwtwoi\i mamui puivdzai Ulil ž,a

nesreči. To pa je vredno prav gotovo več od vsega

tvafi

nost z ljudmi v 
denarja"

„Sodeč po vaših besedah, bi lahko trdili, da gledate na st 
realno. Ali to obenem pomeni sprijaznjenje z realnostjo? “

„Nikakor ne! Delavci onkološkega inštituta.se dobro zavedam0’ 
da se moramo neprestano boriti za to, da ima slovenska družb« 
vedno pred očmi vse težave boja z rakastimi boleznimi. Brez pietl' 
ravanja in brez olepšavanja. Samo tak pristop k stvari je tudi ms' 
nično poroštvo za uspeh."

,,Če omenjate uspeh, pomeni, da rak ni nekaj fatalnega, da 01 
kuga. ‘ „Prav neverjetno je, kako je pri naših ljudeh še vedno živ 
strah pred rakom, tako živ, da hromi. Malce lahko razumem ta^° 
razpoloženje, ker predvsem v senzacionalistično’naravnanih javm*1 
občilih obravnavajo rakasta obolenja najmanj tako kot smrtn° 
obsodbo. Kaj bi se potem čudili, če bolnik otrpne, ko zve za svoj0 
bolezen, namesto da bi se tudi sam boril za ozdravljenje.

V zvezi s tem bi dejala, da prizadevanja za zdravstveno osveš°e' 
nost prebivalstva nikakor ne morejo biti le fraza. Poglejte! Ta oa* 
ugotavljamo, da lahko pozdravimo približno polovico bolnikov, k' 
zbole za rakom. Pustimo ob strani uspešnost najnovejših aparatur 
za zdravljenje in zdravil - vsak dan prinese kaj novega. Vprašanj0 
je, koliko bi se ta uspešnost lahko že ta čas povečala, če bi bolnik' 
pravočasno prišli k zdravniku. Prav strah pred neozdravljivo bol«; 
nijo pa še vedno pobira nesorazmerno visok davek. Prenekated 
hote zapira oči pred boleznijo, ki jo je sicer sam opazil, vendar 
misli, da jo bo z ignoriranjem odpravil. Morda je tak odnos člove
ško razumljiv, vendar. . .“

1 S^e o za inštitut. Kakšen je vaš delovni načrt za

,,Še posebej se bomo obrnili za pomoč na vse delovne organiz3' 
cije v Sloveniji. Zavedamo se, da bo akcija lahko uspela le ob pol"1 
podpori in razumevanju sindikalnih organizacij. Morda bi kazal0 
opozoriti samo na nekaj: rakava obolenja so dolgo časa veljala za 
neozdravljiva, zdaj pa že govorimo o »kroničnih" bolnikih. Torej 0 
ljudeh, ki so sicer bolni, vendar žive. To govori v prid trditvi, da s° 
bila naša prizadevanja uspešna. Zakaj bi potem odnehali? “

ilv/

OGROŽENI OTROCI

Tisoči prikrajšanih — zakaj?
Zavoro del n 6 velorizacije dohodkovnih cenzusov in otroških dodatkov bo letos v Slove
niji izgubilo pravico do dodatka skoraj 30.000 otrok!

Izkušnje zadnjih let zgovorno 
kažejo, da so v programih otroškega 
varstva nekatere naloge, kijih lahko 
uresničimo le, če zanje -vzajemno 
združujejo sredstva vsi delovni ljudje 
v republiki. Mednje sodijo predvsem 
podaljšani porodniški dopust za 
zaposlene matere in denarne dajatve 
družinam za vzdrževanje njihovih 
otrok. Razumljivo je, da le z enot
nim uresničevanjem teh nalog lahko 
zagotavljamo bolj izenačeno raven 
socialne varnosti matere in družine.

,,Tudi pospeševanje družbeno 
organiziranih oblik varstva in vzgoje 
predšolskih otrok teqa,“ nam je v 
pogovoru dejala predsednica izvrš
nega odbora zveze skupnosti otro
škega varstva Slovenije Vida Rudolf, 
„da nekaj sredstev združimo in jih 
namenimo manj razvitim območjem 
za uresničitev razvojnih programov, 
s katerimi bomo počasi dohiteli 
druge v možnostih za družbeno 
organizirano vzgojo in varstvo 
otrok."

„0 obsegu in višini sredstev v 
razvojnih programih otroškega 
varstva v občinah in republiki že dve 
leti odločajo delavci v združenem 
delu. Kakšne so dosedanje izkušnje 
- ali so delavci vselej pravilno dojeli 
in sprejeli, seveda pa tudi potrdili 
programe družbene skrbi za vzgojo 
in varstvo otrok? “

„0 vseh že omenjenih nalogah 
smo se neposredno pogovarjali z 
delavci v temeljnih in drugih organi
zacijah združenega dela hkrati s 
tem, ko smo se soočali z drugimi 
nalogami na področju otroškega 
varstva. Predvsem z željo, da bi se 
skupno laže odločali o njihovem 
obsegu in sredstvih, kijih vsako leto 
združujemo v te namene. Priznati 
moram, da so delavci domala v vseh 
okoljih skoraj brez zadržkov sprejeli 
in potrdili naše razvojne in finančne 
programe. To pa priča, da so vedno 
pripravljeni pomagati pri uresniče

vanju ciljev v družbenem varstvu 
otrok."

„Kako smo lani uresničevali 
solidarnostne naloge na področju 
otroškega varstva v Sloveniji? “

»Najprej naj omenim varstvo 
matere in pomoč pri opremi za 
novorojenčka. Tako je bilo lani 
v republiki na porodniškem 
dopustu kakih 21.800 delavk, 
vendar pa je podaljšani dopust 
uveljavilo manj zaposlenih 
mater, saj so v začetku leta 
ostale na porodniškem dopustu 
le tiste, ki jim leto prej še ni 
poteklo 105 dni porodniškega 
dopusta. Pomoči za opremo 
novorojenčka je bilo deležnih 
skoraj 31.500 družin, in sicer v 
višini 350 dinarjev za 24.400

malčkov (družinam z dohod
kom nad 900 dinarjev mesečno 
na družinskega člana) in 750 
dinarjev za preostalih 7100 
otrok iz družin, kjer znaša 
mesečni dohodek na člana 
manj kot 900 dinarjev. K temu 
moramo prišteti še denarne 
pomoči družinam za vzdrže- 

’ vanje otrok. Tako je novembra 
lani dobivalo otroški dodatek 
321.000 otrok iz delavskih 
družin, ocenjujemo pa, da se je 
ob koncu leta 1975 to število 
povzpelo že na 325.000 otrok. 
Dodatka je bilo lani deležnih 
tudi 19.885 kmečkih otrok in 
posebnih dodatkov za težje 
prizadete 3139 otrok. Otroški 
dodatek je tako lani prejemalo 
30 %več otrok kot leto poprej 
in ga zdaj prejema po naši oceni 
že kakih 67 % vseh otrok v 
Sloveniji Na tolikšno povečanje 
je vplival ugodnejši dohodkovni 
cenzus, izključevanje nekaterih 
dohodkov delavskih družin pri 
ugotavljanju cenzusov, ne na
zadnje pa tudi hitrejše narašča
nje števila zaposlenih v repub
liki."

LETOS - OMEJITEV 
PORABE

V programu letošnjih solidarnost
nih nalog je republiška zveza skup
nosti otroškega varstva, upoštevaje 
smernice resolucije o družbeno
ekonomskem načrtu razvoja Slove
nije, dala prednost trem nalogam: 

»Zaposlenim materam moramo 
zagotoviti denarno nadomestilo za 
čas porodniškega dopusta v višini 
100-odstotnega osebnega dohodka 
iz minulega koledarskega leta, torej

po vseh merilih, ki so jih za letos 
določile območne zdravstvene skup
nosti. Torej bo naša zveza v letoš
njem letu dajala nekaj svojega de
narja za izplačila dela nadomestila 
za osebne dohodke zaposlenim žen
skam med njihovim porodniškem 
dopustom. Druga naloga so večje 
denarne dajatve delavskim družinam 
za vzdrževanje otrok. Višina teh 
dajatev sicer zaenkrat ostaja le na 
lanski ravni, med letom pa bodo še 
valorizirane dajatve nižjim dohod
kovnim skupinam v skladu zgibanji 
življenjskih stroškov. Za najnižje 
skupine se bo dohodkovni cenzus 
valoriziral za 26 %, drugi cenzusi pa 
za 11 %. Sodimo, da bo zavoljo take 
delne valorizacije izgubilo v Slove
niji otroški dodatek skoraj 30.000 
otrok! Tretja solidarnostna naloga 
pa bo pospeševanje družbeno orga
niziranih oblik vzgoje in varstva 
otrok na manj razvitih območjih. Za 
uresničitev te naloge smo v skup
nosti predlagali 11-odstotno poveča
nje sredstev. Predvsem zato, da bi 
samoupravne interesne skupnosti 
otroškega varstva v manj razvitih 
občinah lahko postopno povečale 
število otrok, ki bi bili mimo dru
gega deležni organiziranega varstva 
in vzgoje."

Kot novost naj omenimo, da je 
skupščina republiške zveze skup
nosti otroškega varstva na svoji 
zadnji seji sprejela pravilnik o pogo
jih za pridobitev pravice do denar
nih pomoči za vzdrževanje otrok. 
Ta med drugim določa, da se po
dobno kot lani tudi letos v celotni 
dohodek družine ne štejejo nadurno 
delo zaradi višje sile, dodatek za 
nočno delo, zaslužek ob državnih 
praznikih, nagrade ob delovnih 
jubilejih, odpravnina ob upokojitvi, 
štipendije, nagrade vajencem ih 
dohodek od inovacij.

IVO VIRNIK

VEČ TOPLOTE V VAŠ DOM
TAM-STADLER

ker ima vakuuir^ajlirane bojlerje

mednarodni patent 
No. 250127

UNIVERZALNI KOTU
• od 25.000 kcal/h naprej
• možnost kurjenjaz oljem, s premogom 

ali plinom
• visoki izkoristki goriva
• vgrajena avtomatika za samodejno 

delovanje
• gorilniki
® zagotovljeni nadomestni deli in servis
• ugoden dinarski nakup

KOTLI Z DVOJNIM KURIŠČEM
• od 25.000 do 80-000 kcal/h
• možnost kurjenjas Premogom, odpadki, 

oljem ali plinom
• visok izkoristek g°riv
• samodejno delovanje z mnogo konfora

TAM MARIBOR 
OBRAT STUDENCI
62000 Maribor 
Leningrajska 27
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Nevsakdanja
življenjska

usoda
Delo je bilo težko. In polno truda, prav za 

moške ... a vendar ga je opravljala ženska. Vera 
Kulikov je bila varilka dve desetletji in pol v sara
jevski tovarni Vašo Miškin Cmi. Zdaj ne dela več, 
saj je šla pred nedavnim v pokoj. Živi v ulici 
Omeija. Masliča 21 v novem stanovanju, ki ga je 
dobila od solidarnostnega sklada. Živi sama in si 
preganja čas v skrbi za svoje kanarčke in s spomini 
na minule dni. Sama? Od ožje rodbine ji je ostal 
samo sin, ki živi v Somborju . . .

Kako je Vera Kulikov prišla v Jugoslavijo?
Rodila se je pred 50 leti v Mogilevu v Sovjetski 

zvezi. Kot napredno komsomolko so jo okupatorji 
s skupino rodoljubov odvlekli v zloglasno taborišče 
Auschwitz. Za tri leta. Bila so to leta trpljenja, 
mučenja in teptanja človeškega dostojanstva. La
kota in bolezni so pobirali svoj neizprosni davek in 
pretepanje s puškinimi kopiti je samo skrajševalo 
že tako težko in grenko taboriščno življenje. Pa 
vendar ... v taborišču je spoznala fanta in se spri- 
jateljila z njim, ne da bi slutila, da bosta v prihod
nje delila vse dobro in slabo. Fant je bil Ivan Plan- 
tan, Slovenec iz Novega mesta.

Zaporniški dnevi so se iztekali nadvse počasi: 
dnevi kot leta in noči še daljše. Kljub vsemu so se 
stvari v taborišču, vsaj kar zadeva Vero, odvijale 
proti pričakovanjem. Ivanu Plantanu je s pomočjo 
tovarišev uspelo, da je Vero Kulikov »preselil" v 
vas Geisleingel, ki je sicer sodila v sestav taborišča, 
vendar le ni bila Auschwitz ... Naporno fizično 
delo je sicer Vero in Ivana spravilo do roba življenj
ske eksistence, vendar v njiju ni ugasnila želja, da bi 
se poročila. Za ta dan, za svojo srečo »nekoč" sta 
živela in—preživela!

Pred matičaija sta stopila takoj po osvoboditvi 
kar v Geisleinglu, 1946 leta pa sta prišla v Ivanovo 
staro in Verino novo domovino Jugoslavijo. Kam 
drugam kot v Novo mesto ...

Vera zdaj pravi, da življenje ne bi bilo življenje, 
če ne bi imelo poleg lepih tudi številne grenke tre
nutke. Vera ima prav te zapisane v svojem spominu 
s črnimi črkami. Ivan ni in ni mogel premagati v 
sebi vseh posledic taboriščnih strahot: umrl je, pre
den sta zakonca slavila svojo prvo obletnico. Vera 
je nekaj kasneje, ko je prišel na svet sinček Edvard, 
zapustila Novo mesto in se preselila v Sarajevo.

Prva skrb v novem kraju je seveda bila, kako 
dobiti zaposlitev. No, takrat na srečo za delo ni 
bilo pretirano težko, saj je delovnih rok povsod 
primanjkovalo. Najprej se je zaposlila v vojno teh
ničnem podjetju »Tito", potem pa je v marcu 
1949 leta šla v tovarno »Vašo Miškin Črni". De
lovno mesto? Varilec! V oddelku lokomotiv.

Od 32 let delovne dobe je Vera Kulikov kar 25 
let delala kot varilec. Petindvajset let je bila dan za 
dnem ognjemet isker njena »poezija in proza".

»Predvsem sprva," se spominja zdaj Vera, ,,so 
bili to zame izredno težki dnevi. Delovne razmere 
so bile vse prej kot primerne, fizični napor velik. 
Nemalokrat smo delali brez prestanka, od jutra do 
jutra ...

Vera Kulikov ima v novem stanovanju, ki ga je 
dobila pred nedavnim, na vidnih mestih številne 
pohvale in diplome, za svoje požrtvovalno delo na 
težkem delovnem mestu, na katerem žensk nismo 
navajeni srečevati.

»Žarne ni moglo biti lepšega darila, kot je stano
vanje," pravi Vera. „Vsa leta sem bila podnajem
nik. Zdaj, ko imam naposled svojo streho nad 
glavo, bom lahko uresničila načrt, ici si ga najbolj 
želim: od časa do časa bom lahko sprejela na obisk 
svojega vnučka ...“

ESAD NJEMČEVIČ
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O tem, kako pri nas cenimo izu
miteljstvo in kako drugi lahko izko
ristijo tujo iznajdbo, dovolj zgovor
no priča tisto, kar se je zgodilo z 
»malim elektronskim računalni
kom" zagrebškega izumitelja Mije 
Nuiča. Besedo, dve o tem računal
niku: patentiran je v Patentnem za
vodu v Beogradu, prejel je bronasto 
medaljo na „Inovi 75" na Reki, kot 
praktičen pripomoček, uporaben na 
skoraj vseh področjih znanosti, pa je 
prejel še več drugih priznanj, pred
vsem priznanj pedagogov.

Rešitev, ki jo je ponudil Mijo 
Nuič, v bistvu predstavlja'programi
ran pouk matematike. Učenec nam
reč s sistemom električnih zvez 
lahko preveri vse svoje znanje iz 
matematike za osnovno šolo. Ko je 
Nuič programiral naloge za svoj ra
čunalnik, se je posvetoval s strokov
njaki, ki poučujejo matematiko v 
osnovnih šolah. Tako njegova iznajd
ba res ustreza potrebam učencev. 
Kot pa je povedal izumitelj sam, bi 
ta njegov pripomoček lahko progra
mirali in potem uporabljali tudi pri 
učenju fizike, kemije in zgodovine; 
prav pa bi lahko prišel tudi tistim, ki 
se pripravljajo na vozniške izpite. 
Dovolj iznajdljiv izumitelj bi uporab
nost računalnika seveda lahko še 
razširil, če .. . Tukaj se namreč za
čenja druga zgodba.

Ko se je namreč Mijo Nuič že 
pripravil, da bi tudi uresničil vsaj del 
svoje iznajdbe, so se našli tisti, ki so 
zaslutili dober zaslužek in so eno
stavno ukradli njegov izum, točneje 
rečeno: tehnični del njegove iz

najdbe. Svoje, to je »ukradene" ra
čunalnike so založili s programi, ki 
ne ustrezajo učnemu načrtu. Na ra
čunalnikih tudi ni oznak in številke 
patenta, izdelani pa so iz slabega 
materiala in se radi pokvarijo. Vsem 
tem pomanjkljivostim pa se je Mijo 
izognil ravno s tistim, zaradi česar je 
tudi prejel nagrado in še druga prir 
znanja.

Tatovi so bili tako predrzni, da so 
z računalniki, ki so jih sami nestro
kovno izdelovali, obiskovali šole in 
jih ponujali učencem in predava
teljem. Pri tem svojem početju so v 
glavnem uspeli, vendar pa se niso

mogli skriti pred očmi javnosti. Za
čele so se kritike, tudi v sredstvih 
javnega obveščanja. Tako je površno 
kopirana naprava Mije Nuiča doži
vela veliko kritike. Resnični avtor in 
izumitelj je bil seveda prizadet, ven
dar pa kritika le mi bila brez pozi
tivnih učinkov: ko se je »pojavil" 
pravi izumitelj, so se zlagoma začeli 
odkrivati tudi tisti, ki so ukradli 
iznajdbo in jo začeli samoiniciativno 
prodajati kot svoj izum. Zdi se, da 
so stvari že jasne: kopij ne bodo več 
mogli izdelovati, delo pa bodo imeli 
tudi državni organi, zadolženi za 
tiste, ki bi radi obogateli na lehek 
način.

Zgodba o izumitelju Miji Nuiču je 
poučna. Predvsem gre za to, da 
»mali elektronski računalnik" po
meni rezultat dolgotrajnega in na
pornega dela. A tor je vanj vložil 
tudi precej sredstev, ki mu jih še 
nihče ni povrnil. Ko pa je Nuič že 
prejel družbeno priznanje za svoj 
izum) zakaj ni nihče- pokazal pri
pravljenosti, da bi uporabili tisto, 
kar je z bronasto medaljo nagradila 
tudi »Inova 75"?

Koliko je še koristnih iznaj'db, ki 
leže v predalih tistih, ki so jim bili 
ponujeni, da bi jih uresničili? In 
koliko je tistih, ki so se »znašli" in 
ki so kot navadni akviziterji ali kako 
drugače uspeli kot »zasebniki" izko
ristiti tovrstne iznajdbe v svojo ko
rist?

»Primer" Mije Nuiča na vse to 
vnovič opozarja.

FARUK PASALIC 
(»Radničke novine", Zagreb)

»Zlatorogovke« o svojem
delu in prazniku

Obiskali smo kolektiv tovarne »Zlato
rog" iz Maribora in se pogovarjali z delav
kami o letošnjem prazniku dela, željah, 
družini in še o čem. V tem mariborskem 
kolektivu je še posebno veliko žensk. V 
glavnem so med njimi matere, ki se poleg 
skrbi za dom in družino srečujejo še dan 
za dnem s problemi v tovarni, ob stroju 
ali tekočem traku.

Ni lahko biti mati, žena in povrhu tega 
še delavka v tovarni! O tem velikokrat 
pišemo ali govorimo- Vse premalokrat pa 
prisluhnemo ženam samim, kajti le one 
lahko vse to najbolje povedo. Torej je 
najbolje, da jim kar prisluhnemo!

SILVA STRNAD, zaposlena v TOZD 
prašek in milarna: »Težko bi natanko 
opredelila, kakšen je položaj ženske pri 
nas. Lahko le orišem, kakšno je delo tu, 
ob strojih. Čeprav se v naši temeljni 
organizaciji in tovarni nasploh trudijo, da 
bi bile delovne razmere čim boljše, pa sc 
vendarle pogosto zgodi, da moramo delati 
na prepihu. Menim, da bi danes, ko ima
mo že skorajda vse avtomatizirano in 
modernizirano, lahko tudi pri nas rešili ta 
problem. Seveda priznam, da se morda 
včasih tudi premalo oglašamo in ne po
vemo takoj svojih težav.

Naj povem, da ste me danes po na
ključju srečali v tovarni, kajti že dobre 
štiri mesece sem v bolniškem stažu. Me
nim, da od sodelavk niti ena ni popol
noma zdrava. Menim, da bi lahko bili 
osebni dohodki morda nekoliko višji, vsaj 
zavoljo delovnih razmer. Moram pa takoj 
dodati, da smo sicer z njimi bile zado
voljne, saj ne morem trditi, da bi bili 
slabi. Sama imam doma družino, povrhu 
še bolanega moža in s plačo, ki jo dobim, 
moramo bolj skromno živeti. O našem 
prazniku pa naslednje: večkrat smo seže 
pogovaijale, da bi bilo lepo, če bi kdaj 
imele tudi me v tovarni kakšno gledališko 
predstavo ali kaj podobnega. Ob 8. maicu 
pa želim vsem ženam, še posebej svojim 
sodelavkam, da bi bile zdrave in ne bi 
bolehale, kot jaz."

SILVA VAUHNIK - zaposlena v de
lovni skupnosti skupnih služb, blagajni

čarka: »Veseli me, da so odnosi v tovarni 
dobri. Dobro se razumemo ženske, dobro 
se razumemo tudi s sodelavci. To je lepo. 
Sicer pa je tako - kakršen si sam do 
drtgih, takšni so potem do tebe. Za 
ženske pa je pri nas dobro poskrbljeno. 
Če poslušam pripovedi drugih, smo lahko 
me v Zlatorogu kar zadovoljne. Ob dnevu 
žena pa bi si želela, da bi v prihodnje 
imeli v tovarni dovolj dela in bi vse, kar 
naredimo tudi uspešno prodali. Morda 
tudi to, da bi bili vsi po vrsti zdravi, kajti 
če je zdravje, potem lahko delaš; in če 
pridno delaš, imaš tudi vse drugo."

SONJA KRSTIČ je zaposlena v TOZD 
kozmetika: »Prepričana sem in mislim, 
da je takšno fudi mnenje mojih sodelavk, 
da so delovne razmere pri nas dobro 
urejene. Za ženske je dobro poskrbljeno. 
Lahko rečem, da gre izredna pozornost 
prav mladim ženskam, še zlasti gledamo 
na bodoče matere. To je lepo in je tudi 
edino pravilno. Ženska v naši temeljni 
organizaciji se uveljavlja tudi v samo
upravnih organih in vdružbenopohtičnih 
organizacijah. V službi sem zadovoljna. 
Ob prazniku si želim še naprej, tolikšne 
pozornosti do nas. Pa še nekaj: Pozdrav

ljam akcijo kranjskih sindikatov in prav bi 
bilo, če bi se tudi pri nas v Mariboru 
spomnili kaj podobnega. Bolnišnico gra
dimo že veliko let."

JOŽICA SENEKOVIČ iz DSSS: »Veli
ka pridobitev za ženske je, da smo ukinili 
nočno izmeno. Pri nas je tudi lepo po
skrbljeno za prehrano. Kjer sta mož in 
žena v službi, je to zelo pomembno. Žena 
namreč lahko nese kosilo tudi domov. 
Rekla bi, da ženske težko izpolnjujejo vse 
funkcije, kijih imajo. Ženska mora biti v 
prvi vrsti žena, mati otrokom, povrhu pa 
še gospodinja in dobra delavka. K temu še 
družbenopolitično delo itd. Pri nas pa je 
veliko delavk, ki nimajo urejenih stano
vanjskih razmer. Menim, da bi morali še 
zlasti gledati na žene-matere in jim naj
prej dodeliti vsaj skromno stanovanje. 
Sama sem zadovoljna - kaj zadovoljna, 
presrečna - da nimam več tega nad 
seboj. Dobro pa vem, kako je bilo, ko 
tudi sama še nisem imela stanovanja. Zato 
bi bile moje želje ob letošnjem prazniku 
žensk povezane s stanovanji za vse de
lavke — matere."

Tekst: J. KURBUS 
Foto: A. GUMILAR
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ANKETA OPOZARJA
Ob koncu minulega leta je komisija za osebne dohodke in 

družbeni standard pri konferenci osnovnih organizacij sindi
kata delovne organizacije TAM izvedla med zaposlenimi 
anketo, da bi zbrala podatke o nekaterih področjih družbe
nega standarda, nato pa na osnovi ugotovitev usmerila svoje 
delovanje in prizadevanja služb delovne organizacije. Vpra
šalnik so izpolnili delavci v skupnosti TOZD cestnih vozil, 
skupnosti TOZD timih vozil, TOZD karoserije, TOZD avto- 
obnova, TOZD prodajna organizacija Maribor in v TOZD 
Belt-Čmomelj.

Zanimivi in v marsičem presenetljivi so rezultati ankete v 
skupnosti TOZD cestnih vozil. Delavci v tej skupnosti so 
namreč navedli v svojih odgovorih na anketo, da so problem 
številka ena v družbenem standardu prevozi na delo in z 
dela. Po pomembnosti sledi problematika otroškega varstva. 
Pred časom so v TAM hoteli urediti v prostorih obratne 
ambulante otroški vrtec, toda kljub potrebam do uresničitve 
tega načrta ni prišlo.

Kulturno delovanje je po oceni članov kolektiva na 
tretjem mestu. V TAM ugotavljajo, da nimajo možnosti za 
poživitev kulturnega delovanja, da nimajo za to niti sredstev 
niti prostorov. Kulturne komisije, ki delujejo pri osnovnih 
organizacijah sindikata, večinoma životarijo. V skupnosti 
TOZD cestnih vozil naj bi imeli tri ali štiri referente za kul
turo, vendar za zdaj sploh ne vedo, kdaj bodo ta delovna 
mesta ustanovljena. Da bo nekaj treba ukreniti, opozarjajo 
rezultati ankete, saj je veliko zaposlenih pripravljenih sodelo
vati v pevskem zboru (598 odgovorov), v plesni sekciji (465), 
v dramski skupini (224), v zabavno glasbenem orkestru 
(262), v godbi na pihala (189) itd.

Anketa tudi opozarja, da je kar 1847 zaposlenih odsotnih 
z doma po deset ur, 985 delavcev je z doma 11 ur, 310 
delavcev pa 12 ur in več. Mimo tega tretjina delavcev ne 
zajtrkuje, toplo malico pa uživa le 566 zaposlenih. Anketa je 
tudi pokazala, da 2.500 anketirancev preživi svoj letni do
pust doma, 1667 na morju, 311 na planinah in le 627 v 
počitniških domovih delovne organizacije.

ELEKTROKOVINA, MARIBOR

K moralni še mate
rialna odgovornost

Vse osnovne organizacije in konference sindikata v mari
borski Elektrokovini so že imele letne skupščine ter na njih 
opravile obračun minulega dela in sprejele naloge za letošnje 
leto.

V sindikatu Elektrokovine ugotavljajo, da bo moralo biti 
tudi v prihodnje težišče prizadevanj organizacije na krepitvi 
samoupravnih odnosov. Samoupravnim organom bodo mo
rali pomagati pri delu in razvoju, njihovi delegati pa bodo 
morah bolj izhajati iz okolij, ki so jih izvolila. Delo samo
upravnih organov je osnova in pogoj za dobro gospodarjenje, 
ugotavljajo sindikalne organizacije v mariborski Elektro
kovini, zato bodo morali organi upravljanja delati v bodoče 
še bolje kot doslej, ko so marsikdaj sprejemali sklepe in odlo
čitve kar po hitrem postopku.

Samoupravne delovne, skupine, ki sojih lani ustanovili, so 
že zaživele, čeprav ugotavljajo pri njihovem delu številne po
manjkljivosti in nedoslednosti. Sindikalne organizacije v 
Elektrokovini zato ugotavljajo, da bo treba v prihodnje več 
delati z vodji teh skupin ter jih usposabljati za njihovo odgo
vorno delo. Vsekakor bo potrebno zagotoviti tudi večjo 
odgovornost vseh, ki delajo v samoupravnih organih pa tudi 
v drugih družbenopolitičnih organizacijah. Vsi, ki svojih 
nalog ne bi dobro opravljali, bi morali v bodoče nositi poleg 
moralne tudi materialno odgovornost, opozaija sindikat v 
Elektrokovini.

i

CELICA POD DROBNOGLEDOM

Skupni napori rodijo sadove
Urejanje delovnih razmer in celovita skrb za družbeni standard zaposlenih je v jeseniški Savi 
med najpomembnejšimi nalogami sindikalne organizacije — Sindikalne skupine po temeljnih 
organizacijah in gradbiščih so prispevale k temu, da so delavci dejansko postali samo
upravljavci

- Čeprav ne sodimo med tiste 
delovne organizacije v republiki, ki 
so zadnja leta dobile za svojo sindi
kalno aktivnost posebna priznanja, 
smo z dosedanjim delom dokazali, 
da se jim bomo počasi le pridružili. 
Ob vsej kritičnosti do lastnega dela 
v sindikatu nas dosedanji uspehi ob
vezujejo, da še okrepimo svojo de
javnost Zdaj je sindikat dejansko 
naš, trdili bi lahko, da je resnično 
postal delavski. Trenutno imamo tri 
osnovne organizacije, in sicer v 
TOZD Vigrad in TOZD Gradbeni 
izdelki ter v skupnosti skupnih 
služb, na ravni organizacije združe
nega dela pa deluje sindikalna kon
ferenca. Lani smo se organizirali 
tako, kot so od nas terjali sklepi 8. 
kongresa slovenskih sindikatov in 
statutarni dogovor o novi organizira
nosti in delovanj u sindikatov.

Nekako tak je bil uvod v naš 
pogovor, ki smo ga pred dnevi imeli 
v Splošnem gradbenem podjetju 
Sava na Jesenicah s predsednikom 
sindikalne konference Francem 
Vončino, dolgoletnim sindikalnim 
delavcem in vodjem sektorja za 
družbeni standard v tej delovni orga
nizaciji Jožetom Rožancem ter 
predsednikom sindikalnega odbora v 
TOZD Gradbeni izdelki Francem 
Gašperinom.

„V naši delovni skupnosti, v njej 
je zaposlenih 900 delavcev, med nji
mi kar 700 iz drigih republik", 
pripoveduje Franc Vončina, „se za
vedamo, da so osnovne organizacije 
temelj sindikalne aktivnosti in da 
imajo v novih ustavnih razmerah sila 
odgovorne naloge. Letni delovni na
črt, ki smo ga sprejeli na naši konfe
renci, bomo uresničevali v vsako
dnevni samoupravni praksi. Torej si 
bomo prizadevali, da bi pri njego
vem izpolnjevanju sodelovali enako 
aktivno vsi delavci. To še zlasti zato, 
ker ima delavsko samo upravljanje v 
naši delovni organizaciji dolgoletno 
tradicijo. Prav to obvezuje vse sindi
kalne delavce v Savi, da združijo 
svoje sile pri uresničevanju program
skih nalog našega sindikata."

„Že lani smo po delegatskem na
čelu izvolili vodstvo sindikalne kon
ference in po gradbiščih na Jeseni
cah, v železarni, v Kranjski gori in v 
Ljubljani ter v obeh temelj nili orga- 
nizacijah združenega dela in v skup
nosti skupnih služb," je dodal Franc 
Gašperin.

VEDNO
BLIŽE DELAVCU

V jeseniški Savi so zlasti zadovolj
ni, da danes v sindikalni organizaciji 
aktivno dela veliko več članov kot 
pred leti. To se odraža v delu sindi

kalnih skupin, ki jih ob sestankih 
»spremenijo" zavoljo številčnosti v 
»podskupine", da bi se delavci v 
ožjem krogu lahko laže pogovorili o 
svojih problemih, sprejemali odlo
čitve in prišli pozneje s svojimi pred
logi in zahtevami pred samoupravne 
organe podjetja.

„Tak način dogovaijanja in odlo
čanja med našimi delavci se nam je

Franc Vončina, predsednik sindi
kalne konference SGP Sava Je
senice

zdel najbolj primeren. Vsa naša de
lovišča, od Jesenic do Ljubljane, 
imajo zaposlenih veliko število de
lavcev in ker eni danes delajo tu, 
drugi spet drugje, jih v enem dnevu 
težko zberemo skupaj. Zato smo se 
odločili, da imajo sindikalne sku
pine, ki štejejo od 100 do 200 delav
cev, še svoje podskupine, v katerih 
je le nekaj deset delavcev. V ožjem 
krogu se naši delavci lahko tudi 
večkrat sestajajo. Za organizacijo se
stankov se poslužujemo dveh nači
nov: samoiniciativnega ali po po
prejšnjem dogovoru s predstavniki 
strokovnih in drigih vodilnih služb 
podjetja, ko sklicujemo skupine ta
krat, ko gre za razreševanje po
membnih strokovnih in poslovnih 
problemov na ravni organizacije 
združenega dela. Ko pa gre za reše
vanje drugih primerov, predvsem v 
zvezi s samoupravnim sporazumom 
o medsebojnih razmerjih v združe
nem delu, se delavci zbero v manjših 
skupinah. Odkar smo ustanovili sin
dikalne skupine v temeljnih organi- 
zacijah in na gradbiščih ter začeli 
sklicevati zbore delovnih ljudi v 
TOZD, odkar je sleherni njihov 
sklep rezultat odločitev vseh delav
cev, čutimo sindikat skoraj na sle
hernem delovnem mestu v podjetju. 
In tako je tudi prav," je spet posegel 
v pogovor Franc Vončina.

Skratka, v Savi so že dobro leto 
sindikalno tako organizirani, da lah

ko, kakor sami zatrjujejo, v vsako
dnevni samoupravni praksi uvelja
vijo vse dobre in umestne predloge 
delavcev.

»Kljub temu, da skušamo biti kri
tični do svojega dela, pa moram 
vendarle reči, da je sedaj naš sindi
kat povsod tam, kjer se delavci se- 
stgajo kot samoupravljavci in odlo
čajo o svojih problemih. Zato bomo

Franc uasperm, predsednik sin
dikalnega odbora TOZD Gradbe
ni izdelki

še izboljšali delo sindikalnih skupin, 
čeprav smo zadovoljni tudi s tem, 
kar smo storili v enem letu", ni 
skrival očitnega zadovoljstva nad de
lom sindikalnih skupin Franc Gašpe
rin.

SINDIKAT POVSOD, 
KJER JE POTREBNO

Povedati je treba, da se je lani 
sindikat vjeseniški Savi zavzeto lotil 
tudi nalog na drugih področjih. Na 
vprašanje, kako skrbijo za tolikšno 
število delavcev iz drugih republik, 
posebno še, ker zadnja leta ostajajo 
sami ali s svojimi družinami na Jese
nicah, kaj jim nudijo, da bi se laže in 
čimprej prilagodili novemu okolju, 
spremenjenemu življenjskemu
ritmu, so odgovorih, da skušajo za
dovoljiti njihove potrebe po svojih 
najboljših močeh. Sicer pa prepu
stimo besedo Jožetu Rožancu:

»Zadnja leta posvečamo v Savi 
posebno skrb ne le izboljšanju de
lovnih razmer zaposlenih na delo
viščih, pač pa v enaki meri tudi 
družbenemu standardu. Še pred leti 
smo imeh pod Mežakljo zanemar
jeno delavsko naselje, ki je bilo pre- 
nekateremu Jeseničanu kamen spo
tike. In to docela upravičeno. Zdaj, 
ko smo samski dom uredih, kot je 
treba, smo precej izboljšali vse, kar 
sodi k urejenemu življenju delavcev.

Delavcem iz drugih republik zdaj 
zagotavljamo ugodno bivanje v 
domu, opremili smo klubske pro
store, kuhinjo, dve jedilnici... Nu
dimo jim tri tople obroke dnevno, 
hrana je kvalitetna in visoko kalo
rična. Malica velja delavca 4,20 di
narja, kosilo 14 in večerja 11 dinar
jev. Seveda pa nismo poskrbeli samo 
za tiste, ki delajo na jeseniških grad
biščih, pač pa tudi za tiste v Kranj
ski gori, Ljubljani in v Bohinju- 
Skrbimo tudi za to, da vsi zaposleni 
dobijo topel obrok med delom- 
Vsak dan razvozimo s kombijem po 
deloviščih od 300 do 400 mahe, 
delavci, ki delajo ves dan, pa dobijo 
tudi kosila. S te strani je torej vse v 
najlepšem redu ...“

,,Kje pa se zatika? “

,,Zdaj, ko smo dobili v roke druž
beni dogovor o minimalnih stan
dardih za življenjske in kulturne raz
mere pri zaposlovanju delavcev, vi
dimo, da še nismo storili vsega, kar 
bi morah. V samskem domu na Jese
nicah, denimo, delavci še nimajo 
garderob, čeprav na novih delo
viščih že postavljamo omarice za 
shranjevanje oblek. Z akcijo bomo 
morah tako ali drugače nadaljevati, 
saj ne vidimo druge rešitve."

To pa je le ena stran derbi za 
urejene življenjske razmere delavcev 
v tej jeseniški delovni organizaciji. 
Veliko razumevanja imajo tudi za 
letni oddih in rekreacijo zaposlenih. 
V Bohinju in v Pineti pri Novem 
gradu zagotavljajo delavcem cenena 
letovanja. Letos nameravajo s pro
stovoljnim delom postaviti v Baša- 
niji pri Savudriji še štiri počitniške 
hišice. Večje zmogljivosti letoviških 
objektov so bile več kot potrebne, 
saj je samo lani preživelo s svojimi 
družinami letni oddih ob morju več 
kot 300 delavcev, letos pa pričaku- 
jgo pravcato invazijo na morje...

Ob vsestranski aktivnosti sindi
kata v Savi pri urejanju delovnih in 
življenjskih razmer zaposlenih, ne 
smemo prezreti organizirane mno
žične športne rekreacije in oddiha, 
so lani posvetih največ pozornosti 
izobraževanj u delavcev. V prvi vrsti 
strokovnemu in izobraževanju ob 
delu - v tq delovni organizaciji 
danes med 900 zaposlenimi nimajo 
več niti enega nekvalificiranega de
lavca! — hkrati pa tudi izobraževa
nju sindikalnih delavcev. Med sled
njimi se jih je lani nekaj deset udele
žilo seminarjev, ki jih je za vodstva 
osnovnih organizacij pripravil ob
činski sindikalni svet na Jesenicah.

IVO VIRNIK

NAŠI PRIJATELJI EDO SIKERIČ, »Šestica«, Ljubljana

»Gre za objektivne informacije«
Že več let prebiram Delavsko enot

nost. V časniku najdem mnogo korist
nih napotkov za svoje sindikalno delo, 
kritičnih razmišljanj o delovanju sindi
kalnih organizacij in forumov in tudi 
potrebnih analiz tistih vprašanj, ki so 
v žarišču pozornosti. Prav zato sem se 
tudi zavzemal, da bi dobil Delavsko 
enotnost vsak član izvršnega odbora 
sindikata v naši delovni organizaciji. S 
tem pa delo še ni opravljeno, kajti že
lim, da bi Delavska enotnost bolj pro
drla predvsem med delavce, saj to 
mora biti delavski list.“

Tako nam je pripovedoval Edo 
Sikerič, ki je zaposlen v ljubljanski 
„Šestici“ kot poslovodja tega gostin
skega obrata. Že več let je prizadeven 
sindikalni aktivist. Tudi sedaj je pred- 
sednik sindikata delavcev v gostinstvu 
in turizmu v ljubljanski občini Center. 
Razlogov za razgovor z njim je bilo 
več: je resničen prijatelj in poznavalec 
Delavske enotnosti; precej je prispeval

k temu, da se je naš časnik v tem de
lovnem kolektivu uveljavil in ker ima' 
tudi nekaj predlogov o tem, kako De
lavsko enotnost še izboljšati.

„Kar me moti v Delavski enotnosti, 
je v prvi vrsti dejstvo, da še vedno pre
več vidimo v njej le funkcionarje. Raz- 
Učnim področjem sindikalnega delo
vanja je različno odmerjen prostor. 
Nekatere dejavnosti imajo mnogo pro
stora, toda gostincev skoraj nikjer ni 
videti v časniku, čeprav gre za po
membno panogo gospodarstva in če
prav je še veliko nerešenih vprašanj. 
Prav bi bilo, če bi več pisali o pogojih 
gospodarjenja v teh delovnih organi
zacijah, o delovnih razmerah delavcev 
v gostinstvu, o reproduktivni sposob
nosti te panoge, o samoupravni in sin
dikalni organiziranosti itd. Dobro bi 
bilo osvetliti vprašanja, ki so povezana 
s pomanjkanjem kadrov v gostinstvu, 
poiskati razloge za ta problem. Pa pri

zadevanja pri izobraževanju gostinskih 
delavcev, stanovanjska vprašanja in še 
bi lahko naštevali."

Edo Sikerič nam je naštel nekaj tre
nutno najbolj žgočih tem, s katerimi 
se ubadajo gostinci in njihov sindikat. 
»Koliko ve slovenska javnost o pri
spevku gostincev pri zmanjševanju de
viznega primanjkljaja, pa o težavah, s 
katerimi se ubadamo pri programira
nju razvoja in predvsem pri zbiranju 
sredstev za investicije, ker smo nizko 
akumulativna dejavnost. To so teme, 
ki bi morale tudi v Delavski enotnosti 
dobiti več prostora."

Razmišljanja Eda Sikeriča so jasna. 
Problemi gostinstva niso le problemi 
delavcev, ki so v tej dejavnosti zapo
sleni, pač pa družbeni problemi. ,,Ne 
zavzemam se za cehovstvo in takšno 
obravnavanje vprašanj v Delavski enot
nosti, kot bi lahko nekdo povzel iz 
moje zahteve, toda ta časnik bo naš

toliko, kolikor bo najpomembnejše 
družbene probleme ne le obravnaval, 
pač pa tudi zagotavljal, da bodo strani 
časnika tribuna za izmenjavo mišljenj. 
In zopet ne le za sindikalne funkcio
narje, pač pa za delavce v združenem 
delu. V zadnjem letu ste pri tem mar
sikaj spremenili."

K temu Edo Sikerič dodaja, da bi 
naj popestrili strani Delavske enot
nosti z bolj živahnim pisanjem, pred

vsem želimo zvedeti, kako žive naši 
tovariši drugod po Sloveniji ali v Jugo
slaviji. Gre za razpoloženjske zapise, 
ki jih prav tako v Delavski enotnosti 
še zelo manjka. Sicer pa sem vesel 
jedrnatih novic o delovanju repu
bliških odborov, občinskih sindikalnih 
organizacij in tudi osnovnih organi
zacij sindikata. Predlagam, da bi v bo
doče v Delavski enotnosti odmerili 
več prostora tistim poklicem, ki so 
deficitarni. Med njimi so tudi gostin
ski. Ob senčnih straneh takih poklicev 
ne pozabljajte tudi na sončne. Gre za 
objektivne informacije o delovnih in 
življenjskih razmerah ljudi."

Tako nam je pripovedoval Edo 
Sikerič. Očitno ostaja naš veliki prija
telj- M. HORVAT

poverjeniki DE
2. SILVA ROZMAN
3. TINKA SAJOVIC
4. JELICA KRISTAN
5. VERA STROPNIK
6. STANE KEBLlC
7. STANKO PIPA
8. ELICA ROGELJŠEK
9. EDO SIKERIČ

\____________ _______________ /
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OD TU IN TAM
ŠOŠTANJ: V osnovni šoli Ka

rel Destovnik-Kajuh je bila 28. 
februarja otvoritev že tradiconal- 
ne razstave ..Likovni svet 
otrok". Ta razstava, ki jo v Šo
štanju prirejajo že osem zapored
nih let, je letos posvečena med
narodnemu letu žena. Letošnja 
tema likovnih stvaritev otrok je 
„mati in otrok". Svoje prispevke 
za razstavo je letos poslalo re
kordno število otrok.

Razstava, ki jo prireja vzgoj- 
no-izobraževalni zavod Velenje 
skupaj s temeljno organizacijo 
osnovne šole v Šoštanju, bo od
prta do j unija. Razstavo in kata
log so omogočili občinska zveza 
prijateljev mladine, kulturna 
skupnost, ZKPO občine Velenje 
in drugi. Njen pokrovitelj pa je 
Pionirski list. Kot vse dosedanje 
tovrstne razstave bo zagotovo 
tudi ta zelo dobro obiskana, saj 
je likovni svet otrok vedno zani
miv, ker je tako neposredno iz
poveden. V. Š.

v _________________/

Zveza kulturno-prosvetnih organizacij občine 
Radovljica si prizadeva, da bi v čim več krajih 
delovali pevski zbori. In teh že danes res ni 
malo. Ob večjih svečanostih se zbori združijo 
in dcupno zapojejo. V združenih pevdcih zbo
rih občine Radovljica tako danes že sodelujejo

pevski zbori iz Podnarta, Radovljice in Zasipa. 
Kadar nastopajo skupaj, jih vodi zborovodja 
Marjan Eržen. Na sliki: Združeni zbori občine 
Radovljica ob nastopu v blejski festivalni 
dvorani. (Tekst in foto: BRANKO BLEN- 

* KUŠ).

NOVE ZASNOVE OSNOVNEGA SPLOŽNEGA IZOBRAŽEVANJA ODRASLIH .______________ _______

KOLIKO JE PRTnAS 
TAKŠNIH DELAVCEV?

Koliko delavcev nima končane osnovne šole? Poživimo akcijo sindikata!

Strokovni svet za vzgojo in izo
braževanje SR Slovenije je pred ne
davnim sprejel novo vsebinsko, orga
nizacijsko in metodično zasnovo 
osnovnega splošnega izobraževanja 
ob delu. Program, organizacija in 
metode osnovnega izobraževanja so 
po tej zasnovi mnogo bolj prilago
jeni pogojem, možnostim in zahte
vam izobraževanja zaposlenih delav
cev.

Kakšne so te posebnosti oziroma 
v čem se mora osnovno splošno 
izobraževanje ob delu razlikovati od 
rednega izobraževanja mladine, smo 
podrobneje pisali v DE, ko smo 
objavili intervju s predsednikom 
strokovnega sveta Stanetom Kranj
cem.

Nov program in -organizacija 
osnovnega splošnega izobraževanja 
zaposlenih pomenita bistven premik 
v posodabljanju izobraževanja ob 
delu. Odpirajo se širše možnosti za 
večje vključevanje zaposlenih v 
osnovno splošno izobraževanje, več
jo povezanost tega izobraževanja s 
poklicnim izobraževanjem in uspo- 
sabljanjem in učinkovitejši vpliv na 
raven splošne izobrazbe zaposlenih.

Seveda pa je od sprejetih zasnov 
do uresničitve le-teh v izobraževalni 
praksi potrebno storiti še marsikaj. 
Storiti predvsem v izobraževalnih 
organizacijah, v delavskih univerzah 
in v osnovnih šolah, ki bodo morale 
hitreje opuščati klasično razredno 
organizacijo in pretežno verbalne 
metode osnovnega izobraževanja za
poslenih. Zavod za šolstvo je že 
izpeljal več akcij, organiziral je več

seminarjev za vodje in učitelje 
osnovnega splošnega izobraževanja 
odraslih, skupaj z Dopisno delavsko 
univerzo pripravlja učbenike in 
učno gradivo za slušatelje in učitelje 
ter predlog za novo mrežo dopisnih 
— konsultativnih središč za izvedbo 
nove zasnove usmerjenega izobraže
vanja. S tem bo ustvarjena osnova za 
uspešnejše kombiniranje individual
nega, dopisnega in organiziranega 
izobraževanja.

V Sloveniji je med zaposlenimi še 
vedno 33,5 % delavcev, ki nimajo 
popolne osnovnošolske izobrazbe. 
Med vsemi več kot 15 let starimi 
prebivalci jih 392.000 (ali 30%) 
nima dokončane osnovne šole (od 
tega jih je kar 221.000 mlajših od 
40 let). Gre torej za armado soraz
merno mladih ljudi, ki bodo še>dol
ga leta aktivni proizvajalci in samo- 
upravljavci.

BODIMO V SVOJI 
POMOČI KONKRETNI, 

PRAKTIČNI
Zakaj se v zadnjih letih kljub 

zmanjševanju osipa v osnovnih šolah 
starge glede splošne izobrazbe za
poslenih ne izboljšuje? Prav gotovo 
zato ne, ker še vedno zaposlujemo 
sorazmerno veliko delavcev brez 
končane osnovne šole (tudi iz dru
gih republik)', in zato, ker se letno v 
osnovno splošno izobraževanje 
vključuje sorazmerno malo zaposle
nih. (V šolskem letu 1975 / 76 je v 
vse oblike osnovnega splošnega izo
braževanja vključenih le 3287 od

raslih.) To priča o sorazmerno 
skromni motiviranosti zaposlenih za 
osnovno splošno izobraževalce. 
Zato bo ena prvih nalog - tudi 
sindikalnih in zlasti mladinskih orga- 
nizacij - spodbuditi vključevanje 
mladih delavcev v različne oblike 
osnovnega splošnega izobraževanja 
in se dogovoriti z delavskimi univer
zami za kar najbolj ustrezno organi
zacijo izobraževanja. Ob tem se 
bomo v delovnih organizacijah go
tovo srečevali z odpori do takega 
izobraževanja, češ da tako posamez
niku kot delovnim organizacijam ne 
zagotavlja materialnih koristi. Prav 
ti odpori, na katere opozarjajo v več 
občinah, dokazujejo, kako ozko v 
nekaterih delovnih organizacijah še 
vedno pojmujejo izobraževanje de
lavcev in kako nizko vrednote o zna- 
nje kot osnovo ne le za gospodarski, 
temveč tudi za družbeni napredek 
in razvoj celotne osebnosti človeka.

Ko bomo v delovnih organizaci
jah na sejah delavskih svetov obrav
navali izpolnjevanje družbenih dogo
vorov o kadrovski politiki, bodo 
morale biti OOS še posebej pozorne 
na to, kako uresničujemo tisti del 
dogovora, ki obvezuje delovne orga- 
nizacije za osnovno splošno izobra
ževanje delavcev. Pregledati morajo, 
koliko delavcev te izobrazbe nima, 
zlasti koliko je ml^ših delavcev in 
tistih, ki delajo na delovnih mestih,
Iger je osnovna splošna izobrazba 
pogoj. Te bi morali takoj vključiti v 
eno od možnih oblik za pridobitev 
te izobrazbe. Zaostriti morajo tudi 
pogoje, da se bodo v različne oblike

internega strokovnega izobraževanja 
vključevali delavci in da bodo pri 
tem sprejeli obveznost, da bodo 
pred, med ali po končanem strokov
nem usposabljanju pridobili tudi po
polno osnovno splošno izobrazbo. 
Seveda pa je treba delavce tudi ob
vestiti o možnostih tega izobraže- 
varga in jim zagotoviti ustrezne po
goje. (Prilagoditev izobraževanja de
lovnim izmenam; pri zaposlenih žen- 
skah organizirati varstvo otrok v 
času organiziranega izobraževanja; 
nabava učbenikov ipd.)

Posebno težak problem bodo le
tos pomenila sredstva za financira
nje osnovnega splošnega izobraže
vanja, ki je po ustavi tudi za odrasle 
brezplačno. Ob limitiranih sredstvih 
za vzgojo in izobraževarge so marsi
kje najprej omejili prav financiranje 
osnovnega splošnega izobraževanja 
zaposlenih. Ob večjem vključevanju 
zaposlenih v to izobraževanje bo 
potrebno zato predvideti tudi do
datne možnosti za finančno kritje 
večjih izdatkov. Morda bi morali o 
tem problemu spregovoriti tudi klu
bi samoupravljavcev, saj je osnovna 
splošna izobrazba eden od bistvenih 
pogojev za aktivno samoupravno de
lovanje. V občinskih izobraževalnih 
skupnostih pa bi morali pregledati 
stroške, ki bremenijo izobraževanje 
odraslih. Najmanj, kar bi morali ta
koj storiti, pa je, da odpravimo po
nekod še zelo visoke najemnine za 
uporabo šolskih učilnic za izobraže
vanje zaposlenih.

TILKA BLAHA

STE NEMARA PREZRLI

BREZPLAČNI
UČBENIKI

Prikličimo si v spomin enega od sklepov, ki smo jih. 
novembra 1974 sprejeli na 8. kongfesu slovenskih sindikatov 
v Celju. Takrat smo v kongresne dokumente med drugim 
tudi zapisali:

„Na področju preobrazbe vzgoje in izobraževanja na 
samoupravnih osnovah si bomo sindikati skupno z drugimi 
družbenopolitičnimi dejavniki prizadevali, da bodo najpoz
neje v treh letih vsem otrokom v osnovnih šolah zagotovljeni 
brezplačni učbeniki."

Ob tem bi vas želeli spomniti tudi na dejstvo, daje vse 
sprejete sklepe sindikalno članstvo že v predkongresnih 
razpravah ocenilo kot dobre in konkretne. V mnogih osnov
nih sindikalnih organizacijah pa tudi na samem kongresu so 
člani naše organizacije posebej opozarjali, naj sklepi ne bi 
ostali le na papiiju...! Skratka, opozarjali so, da jih 
moramo uresničiti v vsakodnevni praksi. In med njimi s 
posebno zavzetostjo in odločnostjo tudi sklep, da bomo 
vsem šoloobveznim otrokom do leta 1977 preskrbeli brez
plačne učbenike.

Akcije naj bi se torej lotili v vseh delovnih in samouprav
nih okoljih. Zlasti še tam, kjer delavci z nizkimi osebnimi 
prejemki, a številnimi družinskimi člani, ne zmotejo velikih 
izdatkov za šolo. Ti pa -1 kot vemo - rastejo iz leta v leto. In 
v tistih delavskih družinah, kjer je veliko otrok, čeprav sta' 
zaposlena oba starša, zelo težko odrinejo velike denarce, ki 
so vsako leto potrebni za nakup učbenikov, najbolj nujnih 
šolskih potrebščin.

Sicer pa ne nameravamo naštevati, dejstvo je, da se je 
slovensko sindikalno članstvo za akcijo „brezplačni učbeniki 
najpozneje v treh letih" odločilo z navdušenjem naprej v 
svojem okolju, potem pa še na celjskem kongresu. In čas je, 
da se vprašamo, kako jo zdaj uresničujemo.

Pred dnevi smo na obisku v Industriji bombažnih izdelkov 
Kranj izvedeli za enega izmed zglednih primerov pomoči 
delavcem z nigimi osebnimi dohodki pri nabavi učbenikov 
in šolskih potrebščin za njihove otroke. V tej organizaciji 
združenega dela, kjer je, mimogrede povedano, 560 zaposle
nih, so se samoupravljavci za to obliko pomoči odločili že 
pred celjskim kongresom. Že leta 1974 so namreč prvič 
dodelili zaposlenim, staršem šoloobveznih otrok, precejšnja 
sredstva za nakup učbenikov. V zadnjih dveh letih, kolikor 
traja ta njihova akcija, pa so 280 delavcem z najnižjimi 
mesečnimi prejemki namenili za nabavo šolskih knjig 42.000 
dinarjev pomoči, kar pomeni, da je dobil med temi delavci 
vsak 150 dinarjev za svoje šoloobvezne otroke. Morda bo 
kdo rekel, češ, kaj pa je danes 15 starih tisočakov za otroka, 
za šolo ...! Bržčas res ni veliko, toda za tistega, ki ob 
mesecu težko odrine tudi star tisočak, dva, tri za otrokovo • 
šolo, je to bolje kot nič. Tako mislijo tudi delavci v omenjeni 
delovni organizaciji. Vsi po vrsti so namreč zadovoljni, daje 
kolektiv začel skrbeti za njihove šoloobvezne otroke ... 
Seveda bi bilo prav, da bi se sčasoma ta pomoč povečala in . 
prav bi tudi bilo, da bi že dosedanjemu zgledu Industrije 
bombažnih izdelkov v Kranju sledili tudi drugje. Saj kon
gresni sklepi veljajo za vse. IVAN VIRNIK

kaj mi pomeni kulturno delo?

ELEKTROTEHNIK -
GLASBENIK

Da postaneš glasbeni ustvarjalec, 
moraš glasbo čutiti v sebi. Marsičesa 
te na konservatoriju lahko nauče, a 
vse to pridobljeno znanje je zaman, če 
nisi hkrati glasbeno nadarjen. V dokaz 
k) nam glasbeniki — amaterji, ki 
neutrudljivo ustvarjajo, ne da bi imeli 
Prej priložnost eno samo uro presedeti 
v glasbeni šoli.

Eden takšnih glasbenih ustvarjalcev 
" amaterjev je Jože Škrinar iz Trbo
velj. Sam pravi, da ima glasbo v sebi in 
da mu to zadostuje pri komponiranju 
°b minimalnem poznavanju glasbene 
tehnike. V petindvajsetih letih glasbe
nega ustvarjanja je napisal veliko 
pesmi izključno z rudarsko tematiko. 
Kako tudi ne, ko pa je vsak dan med 
rudarji.
- Rad pišem za rudarje, ker so to 

ljudje z veliko topline in ljubezni. 
Zavedajo se svojega težkega dela, 
nevarnosti, ki se ji izpostavljajo vsako
krat, ko se spustijo v jamo. Posledica 
tega je njihova globoka čustvenost.

Prijateljstvo in spoštovanje sta pri 
rudarjih povsod doma.

In kako gledajo* rudarji na človeka, 
ki se posveča njihovemu življenju, 
delu in trpljenju in to izpoveduje na 
svojstven način. Jože Škrinar pravi:

— Rudarjem veliko pomeni, da je 
delo, ki je posvečeno njim samim, 
ustvaril nekdo, ki izvira iz njihovih 
vrst. Moj oče je bil tudi rudar, zato 
sem že zelo zgodaj lahko spoznal 
njihovo težko življenje. Sam nikoli 
nisem bil rudar, toda v jami sem bil 
kot elektrotehnik neštetokrat in tam 
doli, globoko pod zemljo, sem opazo
val njihovo delo in njihov napor. Zato 
se počutim del njih samih.

V Trbovljah Jožeta Skrinarja vsi poznajo. 
Samo vprašala sem, kje stanuje, pa so mi 
rekli: Ja, to je pa naš pevovodja. Resje, že 
petindvajset let vodi mešani pevski zbor 
Slavček. Bil je med soustanovitelji zbora. 
Toda njegovo kulturno delo sega časovno 
še v predvojna leta. Prvič je stopil na oder s 
šestimi leti, s štirinajstimi pa je bil že pravi

recitator. Nastopil je s krajšimi teksti pred 
vsakim koncertom takratnega mladinskega 
zbora Slavček, katerega član je bil tudi 
sam.

— Nisem imel možnosti, da bi šel v 
glasbeno šolo. Ljubljana je bila daleč, 
v domačem kraju pa so glasbo pouče
vali le zasebni učitelji, in to otroke 
bogatih staršev. Sam sem bil le sin 
rudarja, zato sem moral opustiti misel 
na glasbeno šolo, čeprav mi je glasba 
veliko pomenila. Odšel sem na srednjo 
tehniško šolo elektro smeri v Ljub
ljano. Le za ta študij sem lahko dobil 
denarno pomoč. V zavodu, kjer sem 
stanoval, sem se sam naučil igrati kla
vir. Na podoben način sem se kasneje 
naučil še drugih instrumentov in 
danes lahko igram skoraj na vse. Nato 
je prišla vojna. V partizanih sem delal 
v kulturni ekipi 4. operativne cone. 
Vodil sem orkester.

— In kako ste ustanovili po vojni 
zbor Slavček?

- V Trbovljah ni bilo mešanega pev
skega zbora, zato smo zbrali pevce iz pred
vojnega mladinskega zbora Slavček in 
1949. leta ustanovili mešani pevski zbor z 
istim imenom, ki je aktiven še danes. Težav 
ni bilo malo. Nihče med pevci ni poznal 
notne pisave, tako da so brali le besedilo, 
peli pa za mano po posluhu. Pa kaj to! 
Naj večje težave so bile v tem, da sem sam 
imel le ene note - Aljaževo pesmarico. Pa

Amaterski skladatelj Jože Škrinar

se nismo dali! Po tisti pesmarici smo peli, 
dokler mi tovariš Simoniti ni dal drugih 
not. Nato sem začel sam skladati za naš 
zbor. Pisal sem tako glasbo kot besedila in 
kaj kmalu so bile začetne težave za nami.

Škrinarjevo skladateljsko, zborovodsko 
in organizacijsko delo pri zboru pa še ni 
vse. Zelo si prizadeva, da bi se rudarji 
vključili tudi v druge kulturne skupine, da 
bi sodelovali na vseh področjih kulturnega 
življenja kraja. Zato ni prav nič čudno, če

ga vsi krajani tako dobro poznajo in ga tako 
spoštujejo.

Jože Škrinar pa se še posebej posveča 
ustvarjanju glasbenih del za otroke in mla
dino.

— Za otroke sem že marsikaj na
pisal, prav rad se posvečam glasbi za 
otroške in mladinske igre. Otroški svet 
je sanjski svet, svet velikih pričakovanj 
in v to se rad vživim in zanje kaj 
napišem. Saj tako vemo, da za otroke 
le malokdo piše.

O njegovem poklicnem delu se 
nisva pogovarjala, nekaj več pa o nje
govem delovanju v javnosti. Še za
pomniti si nisem mogla vseh funkcij, 
ki jih ima, vem le to, da je povsod 
zraven, in to ne le v Trbovljah, pač pa 
tudi v republiki kot pravimo.

- Res je, veliko funkcij imam in za 
vsako posebej živim. Če bom nekaj 
prevzel, se bom tega dela tudi držal.

Za svoje življenjsko delo je Jože 
Škrinar dobil Gallusovo plaketo kot 
najvišje priznanje na področju glasbe
nega amaterizma. V Trbovljah pa so 
mu podelili nagrado „1. junij". Pravi, 
da so to nagrade njemu kot ustvar
jalcu, hkrati pa tudi nagrade ljudem, 
ki njegova dela izvajajo.

KATJUŠA ROJAC
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ZVEZNI ODBOR SINDIKATA DELAVCEV 
PROMETA IN ZVEZ JUGOSLAVIJE

Znak enakosti
Družbene zahteve za hitrejše reševanje prob
lemov železniškega gospodarstva ne smejo biti 
večje od družbene odgovornosti za položaj te 
panoge

V dveh mesecih letos je bil v 
primerjavi z istim obdobjem 
lani obseg prevoza na železnici 
za kakih 15 odstotkov manjši, 
kar je najnovejša in tudi najbolj 
očitna posledica slabe organiza
cije dela in slabih storitev. Res 
so se cene povečale za 8 odstot
kov, vendar pa sindikat oce
njuje, da to ni razlog za zmanj
šanje obsega prometa. Zaradi 
slabe organizacije dela nastajajo 
novi problemi, ki pa so še bolj 
zaostreni, ker samoupavno pre
oblikovanje družbe uspešno po
teka in kar končno dozoreva 
spoznanje, da s povečevanjem 
cen ni mogoče reševati proble
mov, ki so se nakopičili na že
leznici.

Tudi razlike v ekonomskem 
in samoupravnem razvoju med 
temeljnimi organizacijami želez
niškega prometa in temeljnimi 
organizacijami v drugih gospo
darskih dejavnostih se poglab
ljajo. Tak občutek dobiš, če 
poslušaš odkrite kritike in sa
mokritike, ki so v zadnjem času 
značilne za železniški promet in 
njegove predstavnike. V teh kri
tičnih in tudi samokritičnih 
ocenah pa prednjači Sindikat 
delavcev prometa in zvez, kar 
potrjuje tudi pred nedavnim 
opravljena seja zveznega od
bora.

Med drugim so na seji zvez
nega odbora poudarili, da so 
zaradi slabe organizacije dela in 
nezadostne razvitosti samo
upravljanja v temeljnih organi
zacijah združenega dela želez
niškega prometa - kritike upra-

in

mdbrosia*
______ Rld. umrem

vičene, predvserp glede zamud 
vlakov, ki so vrh tega pogosto 
neogrevani in tudi umazani. 
Graje vreden je tudi neposlovni 
odnos železničarjev do uporab
nikov njihovih storitev. Organi
zacija dela, samoupravni in eko
nomski odnosi na jugoslovan
skih železnicah še niso, je bilo 
rečeno na seji, usklajeni s teh
nologijo prometa.

Res pa je čutiti večje zanima
nje železničarjev za boljšo orga
nizacijo dela in za razvoj samo
upravljanja kakor tudi potrebo

po drugačnem odnosu do upo
rabnikov njihovih storitev. Po 
drugi strani pa tudi TOZD iz 
gospodarstva kažejo vse večji 
interes za pravičnejšo delitev 
dela med prometnimi dejav
nostmi.

Dejavnost sinidkata ne poje
nj uje pri razreševanju proble
mov, s katerimi se srečuje želez
niško gospodarstvo. Pri prema
govanju sedanjih težav pa je 
pred sinidkalnimi in drugimi 
organizacijami naloga, da teme
ljito analizirajo dosedanje ures
ničevanje sanacijskih progra
mov železniško transportnih 
podjetij in tudi sklepov Skup
ščine SFRJ o varnosti v želez
niškem prometu. Zvezni odbor 
še posebej vztraja, da proučimo 
sedanjo organizacijo in še pose
bej združevanje v delovne orga
nizacije in sestavljene organiza
cije. Gre seveda za ustavne re
šitve, ki naj v procesu povezo
vanja pomenijo osnovo za go
spodarjenje, povezovanje in sa
moupravno organiziranost. Mar
sikatero kritično besedo o tem 
naj bi izrekih ob bližnji oceni 
zaključnih računov za leto 
1975, skladno z ugotovitvami 
pa seveda tudi ukrepali.

Še posebno pozornost vzbuja 
predlog zveznega odbora, naj 
republike in pokrajine do konca 
marca sprejmejo odločitev o 
pokrivanju izgub v ŽTP za mi
nulo leto,' naj bi sanacijo opra
vili do konca junija in naj bi 
zagotovili posojila v višini mili
jarde din.za obratna sredstva in 
v višini 800 milijonov dinarjev 
za opremo. Del posojil, ki jih je 
železnica v preteklosti dobila za 
pokrivanje izgub, naj bi odpi
sali, za preostanek pa določili 
ugodnejše pogoje vračila.

Problemi TOZD železniškega 
prometa so, kot pravijo v zvez
nem odboru, majhni, če upošte
vamo, da ni jasno določen polo
žaj železniškega gospodarstva v 
družbi, da pri nas nimamo pro
metne politike in če se spom
nimo na problem pokrivanja iz
gub. Zato ne preseneča, da so 
delegati zveznega odbora še 
zlasti podprli naslednje stališče: 
v naših dejavnostih je potrebno 
postaviti enačaj med odgovor
nostjo družbe za položaj in raz
mere v železniškem gospodar
stvu in družbenimi zahtevami 
za hitrejše reševanje notranjih 
problemov v železniškem go
spodarstvu.

Z. J.

HRVAŠKA

Slaba ob
veščenost 
v TOZD
Na seji odbora za infor

macije komisije republiškega 
sveta Zveze sindikatov SR 
Hrvaške za samoupravne od
nose in politični sistem so 
ugotovili, da informiranost v 
TOZD o združevanju dela in 
sredstev, o poslovanju kolek
tiva, o akcijah v kolektivu 
itd. ni zadovoljiva. V neka
terih organizacijah delavci 
ne dobijo infomracij, po
dobno je tudi z infor
miranjem delegacij in dele
gatov. Ko so analizirali in
formiranost v zagrebških ko
lektivih, so ugotovili, da so 
mnogi listi kolektivov le gla
sila vodilnih ljudi v njih, ki 
pregledajo vsak članek, ki 
pride v list, ter da so glavni 
uredniki teh listov direk
torji. Skoraj nič ni bilo stor
jenega za obveščanje znotraj 
SIS. V delovne kolektive pa 
prihaja še vedno veliko nera
zumljivih tekstov, namesto 
da bi bili jasni in kratki. V 
zakon o združenem delu bi 
bilo zato treba vključiti ob
vezni minimum informacij, 
kijih morajo dobiti delavci v 
vsaki TOZD. Eden glavnih 
vzrokov slabe obveščenosti 
je neznanje tistih, ki pišejo 
informacije, in tistih, ki jih 
dajejo. Tudi sedanje infor
mativne centre bi morah ra
cionalno uporabiti, hkrati pa 
pospešiti proces družbenega 
dogovarjanja na področju in-, 
formiranja.

V. O.

RS ZS BIH O RAZVOJU DOHODKOVNIH ODNOSOV ____ _

KOLIKOR DELAŠ, 
TUDI ZASLUŽI!

Samoupravni sporazumi in družbeni dogovor o delitvi dohodka in sred
stev za osebne dohodke pomenijo osnovo za prehod na resnično de
litev po delu

V zadnjem času namenjajo v 
Bosni in Hercegovini precej po
zornosti razvijanju dohodkov
nih odnosov. To je tudi normal
no, saj so s podpisom 75 med- 
panožnih samoupravnih spo
razumov ter s sprejemom repu
bliškega družbenega dogovora 
ustvarili osnovo, ki naj zamenja 
državne in druge oblike pose
ganja na področje delitve. S 
tem pa je tudi omogočeno v 
mnogo večji meri, da delitev 
dohodka temelji na delu in re
zultatih dela, da bodo uspešno 
odstranjevali uravnilovske tež
nje ter da postanejo osnova za 
delitev dohodka in osebnih do
hodkov produktivnost dela, 
ustvarjalnost, novatorstvo in 
prispevek k povečevanju do
hodka. Takšna je tudi ocena 
sveta Zveze sindikatov Bosne in 
Hercegovine.

Kljub povečani odgovornosti 
na tem področju pa se zaradi 
pristopa k delitvi v Bosni in 
Hercegovini še vedno srečujejo 
z neusklajenostjo in počas
nostjo pri pripravi in sprejemu 
meril za področje delitve, kar 
seveda omogoča tudi rast oseb
ne in skupne porabe ne glede na 
rezultate dela. Ob takšni oceni 
pa obstaja tudi mišljenje, da

OB TRAGEDIJI V KANJONU MORACE

NE POZABIMO 
NA SOLIDARNOST!

Ob tragediji v kanjonu 
Morače, ko seje ponesrečila 
skupina delavcev gradbenega 
podjetja Črna gora iz Nikši- 
ča, se je v torek v Titogradu 
sestal sekretariat predsedstva 
sveta Zveze sindikatov Črne 
gore. Na seji so sklenili, da 
bodo kot prvo pomoč druži
nam umrlih delavcev dodelili 
10.000 dinarjev iz sredstev

sveta.
Sekretariat je izrazil tudi 

prepričanje, da bodo tudi 
tokrat — tako kot vselej do
slej ob podobnih primerih — 
delovni kolektivi, delovni 
ljudje in občani z materialno 
in drugo pomočjo v polni 
meri izpričali svojo solidar
nost z družinami tragično 
ponesrečenih delavcev.

dohodek še vedno ne spreje
mamo v zadostni meri kot re
zultat skupnega dela delavcev v 
temeljnih organizacijah, pač pa 
kot izvedeno matematično veli
kost. Pravzaprav je razlog v 
tem, da pogosto dohodka ne 
obravnavamo kot družbeno ka
tegorijo z vsemi njegovimi druž
benimi značilnostmi, prav tako 
pa je zanemarjena tudi druž
bena funkcija odločanja delavca 
o dohodku — kot izrazu samo
upravnega proizvodnega od
nosa, ki je materialna osnova 
pravice delavcev, da odločajo o 
delovnih razmerah, delitvi do
hodka in osebnih dohodkov.

Tehnokratsko pojmovanje 
dohodka nedvomno deformira 
njegovo družbeno funkcijo. Pa 
ne samo to, so celo želje, da bi 
z monopolnim izkoriščanjem 
boljšega položaja na tržišču ne
katerim priznali zahteve in ape
tite za administrativno — zaščit
ne ukrepe pri ohranjanju do
hodka itd. Objektivno pa vse to 
zavira večjo produktivnost dela 
in tudi napore temeljnih organi
zacij združenega dela, da dose
gajo takšen dohodek, ki bo 
ustrezal delu in rezultatom 
dela.

Ko teče beseda o slabostih v 
delitvi, ki neugodno vplivajo na 
gospodarjenje in na razvoj druž
benega dela v celoti, v tej repu
bliki opozarjajo, da ni mogoče 
dovoliti nespodbudne delitve, 
kakršna že dokaj dolgo živi v 
praksi. Sindikalne organizacije v 
bosansko-hercegovskih temelj
nih organizacijah združenega 
dela se morajo spoprijeti z od
porom in „trditvami“, da mer
jenje delovnega prispevka ni

možno, kot tudi s prizadevanji, 
da se z „merjenjem“ in „vred- 
notenjem“ ohranijo stari od
nosi.

Prav zato je naloga sindikal
nih organizacij, da v temeljnih 
organizacijah združenega dela 
čimprej in kar se da popolno 
ocenijo vzroke in posledice 
spodkopavanja delitvenih načel 
ter da odločno preidejo na deli
tev, ki bo v sorazmerju z rezul
tati dela. Ali še bolj konkretno: 
v skladu z sprejetimi merili je 
potrebno doseči, da dobi dela
vec za približno enako delo pri
bližno enak dohodek. Razlike v 
višini osebnih dohodkov so 
lahko le odraz večje produktiv
nosti, rezultatov dela in različ
nih delovnih razmer. Vsako ne
spoštovanje teh pravil vedenja 
je zelo huda kršitev dogovorje
nih dohodkovnih odnosov.

Povsem normalno je, da ne 
moremo kar čez noč pričako
vati rezultatov v podružbljanju 
politike dohodka in razvoja do
hodkovnih odnosov. Vendar pa 
je res, da lahko pričakujemo 
hitrejši razvoj, če bodo ustvar
jeni pogoji, v katerih bosta de
lavec in združeno delo razpola
gala z dohodkom, odločala o 
njegovi razdelitvi in porabi, ka
kor tudi o pogojih gospodarje
nja. Prav zato je nujno, da so 
dohodki odvisni od produktiv
nosti.

,,Prostora“ za nadaljnjo sin
dikalno akcijo, vendar ne le sin
dikalno, je torej dovolj. To je 
odgovorno in vsebinsko po
membno delo. Sicer pa lahko in 
tudi mora k razvijanju sistem3 
delitve največ prispevati vsak 
delovni človek.

ESAD NJEM Č EVI C

POPRAVEK

Pri objavi reportaže o gradbenem obrtnem podjetju GRADLES iz 
Maribora v Delavski enotnosti za praznik republike lani nam je 
ponagajal tiskarski škrat. Ob naštevanju poslovnih enot je bilo 
napačno napisano Kanalizacije v Ljubljani in Mariboru, pravilno pa bi 
se moralo glasiti Finalizacije v Ljubljani in Mariboru. Prav tako smo v 
tej reportaži objavili napačno sliko polaganja predizoliranih cevi v 
zemljo, medtem ko bi morali pravilno objaviti fotografijo z delovišča 
Gradlesa ob zaključnih delih na visoki gradnji.

Bralcem in kolektivu Gradlesa se za napake opravičujemo.

3

Merila za »merila«
;še: Azra Kristančič, dipl. psihologinja
Kadar kjerkoli govorijo o de

litvi osebnih dohodkov, povsod 
zavre kri. Ob tem delajo na
pake, ki bi jih morali takoj črta
ti iz abecede odnosov v kolek
tivu, ko nekoga proglasijo za 
lenuha, drugega pa za vzor. 
Kako ovrednotiti neko delo, ki 
ga doslej še nihče ni ovrednotil 
(torej ni izkušenj), mi ga pa še 
ne znamo, ker se pač ne da 
stehtati, prešteti ali izmeriti s 
sredstvi, ki jih poznamo ali jih 
imamo na voljo? Takšnih del 
pa je<veliko.

Marsikje se trudijo in uveljav
ljajo svoja merila. Veliko jih je 
nedvomno dobrih, so pa tudi 
takšna, ki lahko pričajo za obe

trajnosti: za delo ali lenobo, 
za sposobnost in nesposob
nost... Naj omenim nekaj 
takšnih „meril“, ki sem jih od
krila v nekem večjem kolektivu.

Sprehajala sva se med ljudmi. 
,Toglejte, kako ima urejeno de
lovno mesto (ali mizo)!“ mi je 
rekel odgovorni tovariš. Delo 
nosi še domov! Dela, ne da bi 
kazal kakršnekoli znake na
pora! Tisti tam pa, glejte, kako 
je prizadeven! Nikoli ne po
stopa pri delu!

Potem sva se pogovarjala v nje
govi pisarni pri kavici. Tisti, ki po
spravlja na delovnem mestu ali po 
mizi, samo zaradi tega še ni dober 
delavec. To lahko pomeni, da ni do
volj zaposlen ali da zgublja čas za

nepomembna opravila. Tisti, ki nosi 
delo domov: lahko je res pro
duktiven, lahko pa tudi pomeni, da 
svojega dela ne more opraviti v 
rednem delovnem času, lahko pa 
mu tudi nalagajo več dela kot dru
gim.

Glede znakov napora mi je moral 
podrobneje razložiti. Ni mi hotel 
verjeti, da ni nujno, da tisti, ki ne 
žake nekih znakov napora, za- 
bušava; nasprotno, lahko je zelo 
učinkovit. Prav tako nikjer ne piše, 
da je dober delavec tisti, ki kaže, 
kako se trudi. Lahko svojemu delu 
ni dorasel, kajti učinkoviti delavci 
pri mnogih opravilih niso po delu 
nikoli „utrujeni do kosti“. No in še 
o postopanju: občasni predahi še 
kako zvišujejo delavčevo produk
tivnost. Kaj sem hotela povedati? 
Več razmisleka ob merilih in boljši 
bodo odnosi.

»Zastaranje«
Piše: Mija Lipužič

VPRAŠANJE: V letu 1970 so 
mi naložili poleg rednega dela še 
dodatno delo. Zanj sem prejemal 
dodatek v znesku 200 dinarjev 
mesečno vse do konca leta 1973, 
ko so mi dodatek ukinili. Pritožil 
sem se, vendar je bila pritožba 
zavrnjena. Svetovali pa so mi, naj 
vložim tožbo. Tega nisem storil. 
Ker bom šel kmalu v pokoj, me 
zanima, ali in kako lahko sedaj 
uveljavljam ta dodatek. Razen 
tega nekaj mesecev v letu 1973 in 
letu 1974 nisem prejel vsega gib
ljivega dela osebnega dohodka, češ 
da v tem času podjetje ni renta
bilno poslovalo. To mi ni ra
zumljivo, saj smo bili pred tem in 
za tem rentabilni, le v tistem času 
ne. Ali lahko tudi to razliko sedaj 
uveljavljam? • p. L - Maribor

ODGOVOR: Do dodatka, ki ste 
ga prejemali, ste bili upravičeni le, 
če je bil predviden z ustreznim sa
moupravnim aktom organizacije 
združenega dela in če ste izpol
njevali pogoje. Ukinili so vam ga 
bodisi zato, ker zanj ni bilo osno
ve v samoupravnem aktu in ste ga 
torej že od začetka neupravičeno 
prejemali. Bodisi zato, ker seje sa
moupravni akt spremenil in ste do 
dodatka izgubili pravico. Ko so 
vašo pritožbo zavrnili, bi vsekakor 
morali vložiti tožbo. Sodišče bi 
ugotovilo, ali ste upravičeni do 
dodatka. Zahtevki iz osebnih do
hodkov zastarajo v dveh letih. 
Tako vse še ni zastarano. Vse
kakor pa je - glede na dveletni 
zastaralni rok - zastaran tisti del 
zahtevka, ki bi se nanašal na do-

X kupon

PRAVNIK SVETUJE

hodek iz leta 1973 in delno izleta 
1974. Kakšne možnosti pa bi 
imeli za uspeh v sporu, vam brez 
poznavanja veljavnih samo
upravnih aktov seveda ne morem 
odgovoriti. Prav tako ne morem 
konkretno odgovoriti na vprašanje 
glede gibljivega dela osebnega do
hodka. Če ga niso prejeli v celoti 
vsi delavci, potem je res, kar vam 
zatrjujejo, da namreč ni bilo sred
stev, ker je podjetje slabo poslo
valo. Če so pa vsi drugi delavci 
gibljivi del v celoti prejeli, lahko 
uveljavljate razliko s pogojem, da 
ste v smislu določb samo
upravnega akta upravičeni tudi do 
celotnega gibljivega dela; v tem 
primeru velja dveletni zastaralni 
rok.



žživljenje med poldnevniki 6. marec 1976 stran

otekajo se priprave na mi. konferenco o problemih migracije

SOLIDARNOST 
TUDI OBVEZUJE

Stališče ZSJ: sodelovanje sindikatov Evrope in Sredozemlja na pod- 
r°čju migracije delavcev je nujno in pomeni eno od poti za trajno in 
Pravično ureditev delovno-pravnih in socialnih problemov kot tudi na
črtnega pretoka migrantov

V mesecu maju bo v 
Stuttgartu v ZR Nemčiji III. 
konferenca sindikatov zahodne 
Evrope in Sredozemlja 6 pro- 
Wemih migracije. Gre za nada- 
jjevanje tovrstnih zborov sin
dikatov dežel imigracije in emi
sije, ki so se začeli z beo- 
Srajsko — prvo konferenco in 
drugo, ki je bila v Istambulu 
1973. leta. Dejstvo, da je III. 
konferenca v ZRN, to je v 
državi, ki zaposluje največ tujih 
delavcev, pomeni da je spo- 
znanje o nujnosti sodelovanja 
nied sindikati na tem področju 

realnost, ki ima svojo po
trditev v več dogovorih, skle
njenih med sindikati držav 
Migracije in emigracije.

Posebna značilnost letošnje 
konference je v tem, da se bo v 
času zaostrenih gospodarskih 
razmer v svetu, ki izredno bo
leče vplivajo tako na položaj 
dežel v razvoju kot tudi na pod
ročju migracije, saj je zmanj
šanje števila zaposlenih v naj- 
večji meri prizadelo prav tuje 
delavce. Sindikati dežel imigra
cije pa tudi vlade so sicer več
krat povedali, da ne bodo do
pustili odpuščanja tujih de
lavcev za vsako ceno, vendar 
stvarnost kaže drugače, saj je 
število odpuščenih tujih de
lavcev večje kot število do
mačih. Tako breme manj raz
vitih dežel postaja še težje. Prav 
zato je vprašanje vračanja de
lavcev v domovino v razmerah 
sedanje gospodarske krize ena 
pomembnih zadev, ki jih bodo 
obravnavali na konferenci.

V stališčih — sporočilih, ki 
jih bodo posamezni sindikati 
predložili konferenci (o socialni 
varnosti, ilegalnem zaposlo
vanju, vprašanjih medsebojnih 
konvencij in podobno) bo ZSJ

zagovarjala osnovno izhodišče, 
da je sodelovanje sindikatov na 
tem področju nujnost in tudi 
ena od poti za trajno in pra
vično ureditev tako delovno
pravnih in socialnih problemov 
kot tudi za obvladovanje pre
toka migrantov, ki naj bi bil na
črten in ne izključno v prid raz
vitim državam.

Dejstvo je, da je ekonomska 
kriza zavrla prizadevanja za pre
mostitev razlik v razvoju, prav 
tako pa je neugodno vplivala na 
boj za enakopraven položaj de
lavcev — migrantov. Zaščita 
lastnega gospodarskega in druž
benega razvoja je bila prva skrb 
tako držav kot tudi sindikatov 
dežel imigracije. Tako se torej 
uresničevanja solidarnosti po
javlja na tej konferenci tudi s 
stališča obveznosti sindikatov 
dežel imigracije. Doslej je nam
reč bilo vedno več govorjenja o 
dolžnosti delavcev iz dežel emi
gracije, da z vključevanjem v 
sindikate in na druge načine 
krepijo solidarnost z domačimi 
delavci.

Poleg omenjenih vprašanj 
bosta na dnevnem redu tudi dve 
aktualni in za nas zelo zanimivi 
vprašanji: problem strokovnega 
izobraževanja in šolanja otrok. 
Predlog poročila naših sin
dikatov o strokovnem izobra
ževanju izhaja iz ugotovitve, da 
je le-to bistveni element so
cialne varnosti (trajna za
poslitev), še posebej pa je po
memben s stališča vračanja 
zdomcev v domovino. V tem 
primeru smo pri nas že pod
pisali poseben družbeni do
govor, ki ureja delo naših 
izobraževalnih institucij v tu
jini, prizadevamo pa si, da bi 
sklenili tudi posebne med
državne sporazume o stro
kovnem izobraževanju, s ka

terimi bi urejali še pereče vpra
šanje priznanja (nostrifikacije) 
strokovnih nazivov in diplom.

Dopolnilni pouk v materin
ščini za otroke delavcev migran
tov je bistveni pogoj za traj
nejšo vez z domovino. Sindikati 
si bodo prizadevali, da bo do
polnilni pouk, kije sedaj še pre
malo razšiijen, priznan za redni 
pouk v deželi imigracije, s 
čimer bodo pristojne oblasti 
države imigracije zagotovile 
tudi potrebna sredstva.

Torej pomeni III. konferenca 
sindikatov o migraciji možnost 
za uveljavitev načel, ki jih je 
sprejela konferenca o evropski 
varnosti, in seveda tudi po
membno mesto za konstruk
tivno sodelovanje med sindikati 
Evrope.

ANDREJ ŠKERLAVAJ

kdo je kdo
OMAR TORRIJOS HERRERA

predsednik panamske vlade

„David, ki se trdovratno bojuje z Golja
tom," tako pogosto označujejo poveljnika 
panamske armade, generala Omarja Torrijosa 
Herrero. Toda Omar Torrijos ni samo povelj
nik armade, je veliko več — voditelj in usmer
jevalec panamske revolucije. Malokdo je leta 
1968 po nekrvavem državnem udaru slutil, da 
bomo o tem človeku tako pogosto brali in 
slišali. Skoraj nihče ga ni jemal resno, ko je 
napovedal, da se bo bojeval proti „Goljatu“ - 
ZDA. Podedoval je namreč dolgoletno hipo
teko: problem panamskega prekopa, nepri
jetno navzočnost ameriških oporišč in več kot 
15.000 vojakov. Že od vsega začetka si 
48-letni predsednik panamske vlade prizadeva 
za vrnitev prekopa v upravljanje Panamcem.

V teh svojih prizadevanjih je pokazal že 
veliko potrpežljivosti, saj ameriška stran že 
nekaj let premišljeno zavlačuje ugoden izid 
dvostranskih pogajanj o rešitvi tega problema. 
Ker gre za ključno vprašanje ozemeljske celo
vitosti in suverenosti, Omar Torrijos ne 
namerava odnehati. Večkrat je že povedal, da 
je to pravico pripravljen uveljaviti tudi z orož
jem.

Zaenkrat so Panamci še potrpežljivi, ne 
nazadnje tudi zato, ker za svoje upravičene 
zahteve dobivajo široko podporo latinsko
ameriške in napredne svetovne javnosti sploh. 
Tudi Jugoslavija, ki ima s Panamo tradicio
nalno dobre odnose, vsestransko podpira ta

boj. To je Omar Torrijos lahko spoznal ob 
svojem obisku v Jugoslaviji septembra 1973. 
leta. Ko bo v kratkem Panamo obiskal pred
sednik republike Tito, bo lahko samo pod
krepil stalnost naše podpore, tako kot bodo 
odobravanja deležna tudi prizadevanja panam
ske vlade in Omarja Torrijosa za hitrejši napre
dek te majhne srednjeameriške dežele, ki z 
veliko pozornostjo spremlja dejavnost neuvr
ščenega sveta in kot opazovalka sodeluje v 
gibanju neuvrščenosti.

BRANKO DOBRANIC

TUDI V FRANCIJI NARAŠČA ABSENTIZEM

Dragi izostanki

Evidenca naših delavcev v tujini je 
skrajno pomanjkljiva, čeprav gre za 
število ljudi, ki je enako številu pre
bivalstva ene republike. Celovita bi
lanca o tem, kaj zdomci odnesejo s 
seboj v tujino in kaj prinesejo po 
vmitvi, še ni znana. Pomanjkljive so 
tudi ugotovitve o njihovem na
črtnem in nenačrtnem vračanju, 
kajti znanstvene ustanove niso 
uspele uskladiti svojih raziskovalnih 
Programov, da bi na njihovi osnovi 
določili ukrepe.

Vrnitev 200.000 delavcev v zad
njih dveh letih ni povzročila no
benega problema, ker so se najprej 
vrnili delavci v kmetijstvu in ker ne
kateri brez dela dobivajo denarna 
nadomestila, medtem ko iščejo 
novo zaposlitev.

Pri odpiranju novih delovnih mest 
za povratnike bi morali v večji meri 
kot doslej računati na njihove pri
hranke, saj je višina nakazil delavcev 
Iz tujine v naših bankah znašala 
1974. leta 1,621 milijona dolarjev, 
vsota, naložena v tujih bankah, pa je 
bržčas še večja.

Pobude posameznih tovarn (raz
pisi posojil), občin in posameznikov 
so nedvomno koristne in jih je treba 
Podpirati, vendar gotovo ne bodo 
dale pravega rezultata, če jih bomo 
Uresničevah ..individualno", brez 
določenega programa in širše druž
bene podpore. Prepustiti zbiranje 
deviznih prihrankov le bankam, ne 
da bi zdomcem nudili kakršnekoli 
Programe in zagotovila, da bodo s 
tem dobili delovno mesto ali lahko 
pod določenimi pogoji kupili stano- 
vanje, pomeni, da smo se sprijaznili. 
z neuspehom.

Čeprav smo sprejeli precej od

ločitev, sklepov in resolucij, kam in 
kako z zdomci, se je težko ogniti 
vtisu, da v praktični politiki nismo 
šli naprej od sprejetih načelnih sta-
UŠČ' V. O.

Ministrstvo za delo je objavilo 
rezultate raziskave absentizma, prve 
te vrste v Franciji. Raziskava je 
pokazala, da znaša stopnja odsot
nosti z dela okrog 5,8 %. Ženske 
pogosteje izostajajo z dela kot 
moški, delavci pa pogosteje kot 
uslužbenci oziroma uradniki. 
Raziskavo so opravili v 24.000 pod
jetjih oziroma obratih. Med dnevi v 
tednu - kot so pokazali rezultati 
raziskave — praktično ni nobenih 
razlik, le v nekaterih gospodarskih 
dejavnostih so izostanki z dela 
pogostejši ob petkih in ponedeljkih. 
Vrhnja meja absentizma se giblje 
nekako od 5,7 %ob ponedeljkih, do 
6 % ob petkih.

Stopnja absentizma pa seveda ni 
enaka v vseh sektorjih. Metalurgija 
in predelovalna industrija zaznamu
jeta najvišjo stopnjo izostankov. 
Sledijo proizvodnja transportnih 
sredstev, tekstilna, kovinsko-prede- 
lovalna in gumarska industrija. 
Neindustrijski sektorji, kot so trgo
vina, promet in razni servisi, imajo 
občutno nižjo pogostost izostankov 
zdela.

V splošnem se stopnja absentizma 
zvišuje sorazmerno z velikostjo 
podjetja, vendar pa naraščanje 
absentizma v zelo velikih organiza
cijah zlagoma pojema.

Na dan, ko so izvedli raziskavo 
(24. oktobra 1974. leta) je na 1000 
delavcev 6 delavcev izostalo z dela 
zaradi nezgod pri delu, 40 jih je šlo 
„v bolniško" zaradi različnih 
bolezni, 4 ženske so bile na porodni

škem dopustu, 3 uslužbenci so bili 
odsotni z dovoljenjem podjetja, 5 
delavcev pa je bilo neopravičeno 
odsotnih.

Ta statistika se seveda spreminja 
od dejavnosti do dejavnosti, spre
membe pa nastajajo tudi glede na 
stopnjo kvalifikacije in spol. 
Nezgode pri delu so pogostejše v 
rudarstvu (14 na 1000), manj 
pogoste pa so v industriji oblačilne 
konfekcije in v obutveni industriji- 
Nasprotno pa so v obutveni indu
striji, ki zaposlile pretženo ženske, 
pogostejši porodniški dopusti (19 na 
1000), medtem ko je v bazičnih 
dejavnostih teh dopustov znatno 
manj (9 na 1000). Sektor, v katerem 
je absentizem zaradi materinstva 
najnižji, je zdravstvo (5 na 1000).

Tudi glede bolezni so razlike med 
posameznimi sektorji precejšnje. 
Obolevnost zaposlenih v veletrgovini 
je 27 na 1000, medtem ko znaša v 
rudnikih in predelavi kovin kar 62 
na 1000.

Absentizem, ki narašča tudi v 
Franciji, zbuja čedalje večjo skrb ne 
le zato, ker omejuje proizvodno 
aktivnost, temveč tudi zato, ker vse 
bolj obremenjuje sklade zdravstve
nega in sploh socialnega zavaro
vanja. Zdravstveno zavarovanje, ki je 
moralo v letu 1973 izplačati nado
mestila za 219,300.000 delovni! 
dni, so v letu 1974 bremenile od
škodnine oziroma nadomestila že za
224.430.000 in v letu 1975 za
227.360.000 delovnih dni. N. Ž.

ARISCU
BEOGRAD - V letu, v kate

rem bo eden najpomembnejših 
dogodkov vsekakor peta konfe
renca voditeljev držav ali vlad 
neuvrščenega sveta, avgusta v 
glavnem mestu Sri Lanke Co- 
lombu, so se okrepili stiki med 
posameznimi neuvrščenimi drža
vami v zvezi s pripravami na 
konferenco v Colombu in s si
ceršnjo dejavnostjo neuvrščenih. 
Tudi jugoslovanska zuna
njepolitična dejavnost je zelo 
razgibana, posebna pozornost pa 
velja bližnjemu obisku pred
sednika republike Josipa Broza 
Tita v nekaterih latinsko
ameriških državah. Tudi stiki Ju
goslavije z drugimi neuvrščenimi 
državami na nižjih ravneh so po
gostejši in vsebinsko pomembni. 
Tako je bil na obisku v Beogradu 
zambijski zunanji minister 
Rupiah Banda. Sprejeli so ga dr. 
Vladimir Bakarič, Džemal Bi- 
jedič in general armade Nikola 
Ljubičič, izčrpne pogovore pa je 
imel s svojim gostiteljem Mi
lošem Miničem. Posebno po
zornost v pogovorih je veljala 
pripravam na zborovanje v Co
lombu, razpravljala pa sta oba 
ministra tudi o več drugih po
membnih vprašanjih s področja 
mednarodnih odnosov ter o raz
voju jugoslovansko-zambijskega 
sodelovanja. Dosedanji rezultati 
obetajo razširitev sodelovanja 
zlasti v gospodarstvu, kjer obe 
strani želita povečanje trgo
vinske menjave ter investi

cijskega in drugega sodelovanja 
na tem področju.

MOSKVA - Delegati XXV. 
kongresa Komunistične partije 
Sovjetske zveze so potrdili re
ferat generalnega sekretarja 
Leonida Brežnjeva o javnih 
smereh sovjetske notranje in zu
nanje politike, nato pa so začeli 
razpravo o najvažnejših po
stavkah novega sovjetskega pet
letnega načrta (do leta 1980), o 
čemer je kongresu poročal pred
sednik ministrskega sveta 
Aleksej Kosigin. Vodja dele
gacije ZKJ na kongresu, sekretar 
izvršnega komiteja Stane Do
lanc, se je v Moskvi pogovarjal s 
predstavniki drugih partij, ki 
spremljajo zborovanje sovjetskih 
komunistov, pogovore pa je imel 
tudi s sovjetskim zunanjim mi
nistrom Gromikom.

BRAZZAVILLE - Pred
sednik LR Angole Agostinho 
Neto in predsednik Zaira Sese 
Seku Mobutu sta v glavnem 
mestu LR Konga dosegla spravo 
med državama. To je nov po
memben uspeh mlade angolske 
države v prizadevanjih za med
narodno uveljavitev, kajti so
sednja Zaire je vse do nedavnega 
podpirala odpadniško gibanje 
Holdcna Roberta - FNLA, zdaj 
pa je - kot kaže - Mobutu spre
videl, da takšno stališče ne vodi 
nikamor in škoduje ne le angol
skim, ampak širšim afriškim ko
ristim.

V. BARABAS

STROKOVNJAK OPOZARJA NA PRAVICE IN DOLŽNOSTI

ZAKAJ RAZISKAVE O 
VARSTVU PRI DELU?

V našem družbenem sistemu 
je skrb za človeka vedno na 
prvem mestu. Človek je namreč 
nosilec napredka in njemu so 
namenjeni dosežki prizadevanj 
na vseh področjih delovanja. Da 
bi to dosegli, moramo človeku 
pri njegovem delu nuditi vse 
moralne, intelektualne in mate
rialne možnosti za nemoteno 
opravljanje nalog, ki mu jih 
nalaga družba. Pri delu naj se 
zaveda, da smo storili vse, da 
med delom njegovo zdravje in 
življenje ne bosta ogrožena. 
Naložbe na področju varstva so 
namenjene ohranjanju zdravja 
delavcev pri delu in v življenju 
sploh, zato je zgolj ekonomsko 
ocenjevanje varnosti pri delu 
sila kratkovidno.

Pričakovali bi, da je znanje

organizatorjev tehnološkega 
procesa, projektantov naprav in 
priprav ter gradbenih objektov 
na vseh področjih dejavnosti 
praktično na enaki ravni glede 
znanja s področja varstva pri 
delu. Vendar je bilo ugotov
ljeno, da obširne raziskave 
veljajo le tehnološkemu na
predku, ne pa tudi uresniče
vanju zahtev varnosti. To vodi v 
enostranost.

Dejstvo je, da se pogosto 
srečujemo z novimi delovnimi 
pripravami in napravami, ki so 
bile izvedene brez poprejšnjih 
analiz s stališča varstva pri delu. 
Zaradi pomanjkljivosti delovnih 
naprav delavcem med delom 
pogosto pretijo številne nevar
nosti. Organizacije združenega

dela so ponekod pravilno 
razumele zahtevo po varnejšem 
delu in odpravljajo pomanj
kljivosti, marsikje tudi z inter
nimi inovacijskimi razpisi.

Varstvo pri delu je nedeljivi 
del organizacije dela, je zako
nita zahteva, da je treba varno 
delovno okolje in varno delo 
upoštevati že pri projektiranju 
ne le objektov, delovnih priprav 
in naprav, marveč tudi tehnolo
škega in delovnega procesa.

Zlasti pri novih zamislih je 
nedvomno treba zasledovati 
tudi večjo varnost delovnih 
razmer. Samo tako bomo zago
tovili takšno delovno okolje ter 
delovne in življenjske razmere, 
ki zagotavljajo fizično in 
moralno integriteto delavca pri 
delu.

sprašujete Odgovarjamo

Zanima nas, če smemo priznati delavcem iz drugih republik, ki so 
zaposleni pri nas, dodatek za ločeno življenje? Še drugo vprašanje: 
ali se lahko prizna delavcem povračilo za prevoz na delo in z dela, če 
se ne vozijo z javnimi prevoznimi sredstvi, ampak z osebnimi 
avtomobili, čeprav javna prevozna sredstva vozijo na teh relacijah?

A. G. - NOVA GORICA
Na vaše vprašanje je Odbor sindikatov Slovenije za samoupravno 

sporazumevanje o delitvi dohodka in osebnih dohodkov odgovoril 
takole:

Omenjenim delavcem se lahko prizna dodatek za ločeno življenje 
le v primeru, če se je delovna organizacija z njimi vnaprej tako 
dogovorila. Pri tem pa morajo biti pogoji za pridobitev pravice do 
nadomestila in višina dodatka določeni v samoupravnem splošnem 
aktu temeljne organizacije združenega dela.

Delavcem se po določilih 19. točke sindikalne liste lahko priznajo 
povračila za prevozne stroške na delo in z dela v višini nad 40 din za 
javna prevozna sredstva. Tako povračilo se prizna tudi učencem v 
gospodarstvu ter dijakom in študentom na praksi. Vsem navedenim 
se to povračilo lahko prizna tudi v primeru, če se vozijo na delo in z 
dela z osebnimi prevoznimi sredstvi, seveda v enaki višini, kot če bi se 
vozili na delo in z dela z javnimi prevoznimi sredstvi. Tistim 
delavcem, ki na relaciji od stalnega bivališča do delovnega mesta 
nimajo javnih prevoznih sredstev, se lahko povrnejo stroški za prevoz 
na delo in z dela do 0,50 dinarjev za prevoženi kilometer. Pogoje za 
pridobitev pravice do povračila stroškov za prevoz na delo in z dela 
ter višino tega povračila določijo udeleženci v svojih samoupravnih 
splošnih aktih z določili samoupravnih sporazumov dejavnosti.



DE šport, oddih in rekreacija

Telesnokulturna skupnost Žalec je organizi
rala TRIM smučanje, ki se ga je udeležilo več 
kot 600 ljubiteljev belega športa. Iz Ferralita

si je priborilo TRIM smučarsko značko kar 
187 športnikov, iz Polzele pa 121. Na sliki so 
tekmovalci iz Polzele. Foto: T. Tavčar

TRETJI AGROSKI BO NA SMUČIŠČIH VELIKE PLANINE

NA STARTU 
TUDI KOOPERANTI

Organizator pričakuje precej večjo udeležbo kot lani

Letos, ko praznuje ljubljanska Agrotehnika 25-letnico svojega 
obstoja, bodo delavci tega kolektiva organizirali tudi tretje zimsko 
športno srečanje kmetijskih delavcev Slovenije. Tekme bodo pod 
pokroviteljstvom Kmečkega glasa, za izvedbo pa bodo poskrbeli 
člani Smučarskega kluba Snežinka.

»Vsekakor je ena izmed naj
večjih zanimivosti naših letoš
njih zimskih športnih iger v 
tem, da bomo na smučišča
privabili tudi kmečke fante in 
dekleta, ki so naši koope
ranti . ..“ je pripovedoval na 
tiskovni konferenci ob bližnjih 
tekmah Anton Turk, generalni 
direktor Agrotehnike. »Zado
voljni smo tudi z dejstvom, da 
bo letošnja udeležba precej 
večja v primerjavi z lanskimi 
tekmami na Golteh. Lani je 
startalo 75 smučark in smučar
jev, letos pa bo to število več 
kot še enkrat večje. Seveda 
srečanja na snegu ne bomo 
izkoristili le za tekmovanja, 
temveč tudi za to, da se pogo
vorimo o številnih vprašanjih, ki 
nas tarejo pri našem vsakda
njem delu. Priložnosti za to 
namreč med letom ni kdo ve 
koliko ...“

Tretji AGROSKI bo na

smučiščih Velike planine v 
petek, 12. marca. Prvi bodo 
zapeljali skozi vratca že ob 
deseti uri. Vse ženske bodo 
tekmovale v eni kategoriji, 
moški pa v treh: do 33 let 
starosti, od 33 do 45 in v kate
goriji starejših od 45 let. Seveda 
bodo vsi nastopajoči tekmovali 
tudi v veleslalomu. Najboljše 
ekipe in posamezniki bodo pre
jeli zaslužena priznanja, sindi
kalna organizacija pa je pripra
vila lep pokal za najbolj mno
žično udeležbo, prav vsi 
udeleženci pa bodo prejeli 
diplome in spominske značke.

Sicer pa gre še vedno za za
četke, zato so težave razum
ljive. Zato lahko domnevamo, 
da bo udeležba že prihodnje 
leto še večja, saj se bodo organi
zatorji po vsej verjetnosti odlo
čili še za novo disciplino — 
smučarske teke.

A. Ul.

II. republiško 
prvenstvo 
sindikatov

v smučanju
V soboto, 27. marca, bo v 

Kranjski gori II. republiško 
prvenstvo sindikatov v smu
čanju.. Smučarsko tekmo
vanje je razpisal sektor za 
telesno kulturo in rekreacijo 
pri Republiškem svetu ZSS.

Nastopajoči se bodo 
pomerili v veleslalomu in v 
smučarskih tekih. Tekmo
valne proge za veleslalom z 
20 do 30 vratci bodo dolge 
500 do 800 metrov, višinska 
razlika pa bo znašala 70 do 
150 metrov. Smučarke bodo 
morale preteči 3 kilometre, 
moški pa 6 kilometrov. 
Steza za smučarske teke bo 
speljana pretežno po ravnem 
terenu. Tekmovalci v tekih 
bodo startali ob 10 uri, v 
veleslalomu pa opoldne. 
Organizator je tekmovalce 
razvrstil v številne katego
rije, da v zmogljivosti nasto
pajočih ne bo prevelikih 
razlik in da bodo tekme kar 
najbolj enakovredne.

Še to: na tekmovanju bo 
sodelovala tudi Smučarska 
zveza Slovenije, saj bo hkrati 
tudi tradicionalno republi
ško prvenstvo veteranov v 
veleslalomu in v smučarskih 
tekih. Tako bodo lahko 
udeleženci II. republiškega 
prvenstva sindikatov v smu
čanju nastopili tudi v kon
kurenci smučarskih vetera
nov. Informacije o
sindikalnem smučarskem 
prvenstvu daje organizacijski 
odbor, ki ima svoj sedež v 
Ljubljani (Dalmatinova 4, 
soba 9/HI, telefon:
310-033), vse podatke o 
tekmovanju veteranov pa 
posreduje Smučarska zveza 
Slovenije (Ljubljana, Celov
ška 25, telefon: 320-788).
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VELENJE

Uspelo tekmovanja
V okviru delavskih športnih iger 

je komisija za rekreacijo in oddih pri 
občinskem sindikalnem svetu Vele
nje organizirala skupno s Smučar
skim klubom Velenje tekmovanje v 
veleslalomu za ženske in moške 
ekipe.

Tekmovanja, ki je bilo v nedeljo, 
22. februarja, na smučišču v Ža- 
vodnji, se je udeležilo več kot 120 
tekmovalk in tekmovalcev. V moški 
konkurenci je zmagala ekipa REK- 
TOZD TEŠ, druga je bila ekipa Go
renje TGO-DSSS in tretje ekipa GIF 
Vegrad - sektor SIP.

Tekmovali so v štirih starostnih 
kategorijah. V kategoriji do 30 let je 
zmagal Lorbek iz REK-DSSS, v ka
tegoriji med 31. in 38. letom je bil

najboljši Veršec, Gorenje TG^ 
TOZD pohištvo, v tretji kategoriji)" 
zmagal Košič iz S S ZD, ki je 
tudi najboljši čas med vsemi teki"0 
valci, v najmlajši skupini pa je osvf 
jil prvo mesto Doki, Gorenje TGu" 
TOZD vzdrževanje. ^

Med ženskami, vse so tekmoval« 
eni kategoriji, je zmagala Krista K0'
šič iz Projektivnega biroja Velenj®’ 
druga je bila Ida Kolobar RSc
TOZD EKO in tretja Franja Turine!1 
iz Gorenja TGO-DSSS.

Tekmovanje je lepo uspeio. Na) 
boljši posamezniki so dobili diplom® 
in odličja, ki jih je podelil sekreta1 
občinskega sindikalnega sveta Vel«" 
nje Janez Pukl. ^

CELJE

TEKMOVANJE
INVALIDOV

V počastitev obletnice poho
da legendarne XIV. divizije, je 
športno društvo Invalid Celje, 
pod pokroviteljstvom trgovske
ga podjetja Tehnomercator,

DEVETO SREČANJE V ČRMOŠNJICAH

KRKA ZMAGOVALEC!
Kljub številnim prijavam razmeroma slaba udeležba

Letošnja udeležba bo, sodeč 
po prijavah, sicer razveseljiva, 
lahko pa bi bila še precej večja, 
če bi se vabilu odzvala vsaj naj
večja slovenska podjetja v tej 
zvrsti. Pa se niso. Tako, de
nimo, na startu sploh ne bo 
predstavnikov z Dolenjske!

Komisija za šport in rekreacijo pri 
občinskem svetu Zveze sindikatov v 
Novem mestu je minulo nedeljo 
pripravila deveto zimsko tekmo
vanje delavskih športnih iger 76 v 
veleslalomu v Crmošnjicah.

Tekmovanje je bilo za moške in 
ženske v dveh, pri moških pa v treh 
kategorijah. Za tekmovanja seje pri
javilo 154 smučarjev in smučark, 
tekmovalo pa jih je le 90. Kljub 
temu je to precej več kot lani, kar

kaže, da se tudi tekmovanja v zim
skem času čedalje bolj uveljavljajo, 
kot je to značilno tudi za letne 
delavske športne igre.

Skoraj v vseh kategorijah so bili 
zmagovalci predstavniki tovarne 
„Krka“. Med ženskami do 25 let 
starosti je, zmagala Alenka Košir iz 
Krke, v starosti nad 25 let pa Fanika 
Mežnar, prav tako iz Krke. Pri 
moških do 30 let je zmagal Peter 
Turk iz Krke, v starosti od 30 do 40

let pa Peter Henčič iz Novolesa, v 
kategoriji nad 40 let pa je bil naj- 
hitrejši Marjan Sonc iz Krke.

Ekipe so se uvrstile takole: 1. 
Krka L, 2. Iskra Novo mesto, 3. 
Krka III., 4. Pionir L, 5. Novoles, 6. 
Novoteks, 7. IMV, 8. Ljubljanska 
banka - podružnica Novo mesto, 9. 
Pionir II., 10. Krka IIL, 11. Gozdno 
gospodarstvo, 12. Skupščina občine 
in 13. Osnovna šola Šentjernej.

R. S.

organiziralo športno srečanje 
invalidov vseh stopenj, ki so se 
ga udeležile reprezentance 
Ljubljane, Maribora, Slovenj 
Gradca in Celja.

Rezultati - kegljanje: 1. Ma
ribor 2445 (Žnidarič 491, Kai- 
čič 406. ...), 2. Celje 2409, 3. 
Ljubljana 2392, 4. Slovenj Gra
dec 2370.

Streljanje — ekipno: L Ljub
ljana 497, 2. Celje 480, 3. Slo
venj Gradec 474, 4. Maribor 
390; posamezno: 1. Vršaj
(Ljubljana) 177, 2. Dobnik (Sl- 
Gradec) 169, 3. Bricman (Sl- 
Gradec) 167, itd.

Šah: 1. Celje 18, 2. Slovenj 
Gradec 16,5, 3. Maribor 13,5 in 
4. Ljubljana 6 točk.

Končni vrstni red: 1. Celje, 
2. do 3. Ljubljana in Maribor, 
4. Slovenj Gradec.

Na sliki: predsednik šport
nega društva Celje Lojze Piškur 
podeljuje prehodni pokal vodji 
ekipe Celja Jožetu Rabzingeiju- 

Tekst in foto: 
TONE TAVČAR

». ' .J

MEŽICA

Gradbinci 
na snegu

Sindikalna podružnica TOZD 
Gradis Ravne je organizirala V. zim
sko športno srečanje koroških grad
bincev v Mežici. Tehnično izvedbo 
tekmovanja je prevzelo TVD Parti
zan Mežica, ki je ob lepem vremenu 
in odličnih snežnih razmerah pripra
vilo lepo tekmovalno progo. Vseh, 
ki so nastopili, je bilo 89, od tega 64 
v veleslalomu in 25 v tekih.

Med ekipami je osvojil prvo 
mesto Gradis Ravne pred GP Ko
roški zidarji, Inštalaterjem Prevalje 
in GP Radlje. Sodelovalo pa je tudi 
nekaj obrtnikov.

Veleslalom - ženske: Bodner
(Gradis), Plesnik T. (Kor. zid.), 
Kleindienst (Kor. zid.).

Na smučiščih je še povsod 
dovolj snega, čeprav so neka
tera prisojna pobočja že pri
čela kazati rebra. Sonce ima 
svojo moč, za začetek marca 
res precejšnjo ...

Veleslalom - moški nad 33 let: 
Herzog (Gradis), Čebulj (Inštlater), 
Grabner (Kor. zid.).

Veleslalom pod 33 let: Čekon 
(Gradis), Pšeničnik (Kor. zid.), 
Škrinjar (Gradis).

Tek - ženske 2 km: Kupljen 
(Gradis), Plešnik T. (Kor. zid.), Ples
nik A. (Gradis).

Tek-moški 2 km: Gorjanc (Kor. 
zid.), Herzog (Gradis), Štambulak 
(Kor. zid.).

Tek - moški 4 km: Oblak (Gra
dis), Turk (Gradis), Viskovič (Kor. 
zid.), itd.

(TOZD Trgovine) 37,1, itd.
Ženske - tekmovalni razred: 1. 

Tjaša Kodermac (DSSS) 60,0, 2. Jo
landa Slokar (DSSS) 60,E, 3. Venč
ka Batagelj (DSSS) 65,5 itd.

Moški — rekreacijski razred: 1. 
Boris Kolenc (TOZD Trnovo) 28,2, 
2. Ivan Karat (TOZD VIK) 28,2, 3. 
Adrijan Teibižan (TOZD Meblo- 
Harvey) 28,8, itd.

Moški - tekmovalni razred: 1. 
Rajmund Kolenc (DSSS) 45,1, 2. 
Bojan Furlan (TOZD TIP) 48,1, 3. 
Vladimir Curk (DSSS) 49,1, itd.

RAJMUND KOLENC

Moški do 30 let: 1. Niko Vinšek 
60,0, 2. Bojan Požgan 62,0, 3. Jan
ko Osrajnik 62,5, 4. Janko Kolar 
63,5, 5. Ivan Klimež 64,5 itd. (va 
TOZD 03 - livarna Vuzenica).

Ekipno: 1. TOZD 03 - Livarna 
Vuzenica, 2. TOZD 02 - Kladi- 
varna, 3. TOZD 02 - Jekleni gra
nulat. H. J-

Črna na koroškem

Tradicionalni
NOVA GORICA_______

Prvenstvo
Mebla

V organizaciji in izvedbi „ŠD 
MEBLO" Nova Gorica je bilo na 
Lokvah zadnjo soboto v februarju 
prvenstvo Mebla v veleslalomu. Na 
tekmovanju, ki je imelo bolj dru
žabni pomen, je nastopilo 55 smu
čark in smučarjev iz 11 TOZD.

Rezultati:
Ženske - rekreativni razred: 1. 

Irena Leban (TOZD Poh. N. Gorica) 
34,7, 2. Nada Lozej (TOZD Ob. po
hištvo) 34,8, 3. Duška Petrič

MUTA OB DRAVI

Najboljši livarji
Na smučiščih na Mali kopi je ko

misija za šport in rekreacijo pri to
varniški konferenci osnovnih organi
zacij sindikata Gorenje - Muta pri
redila prvenstvo v veleslalomu. Tek
movanja se je udeležilo več kot 50 
smučarjev, ki so se pomerili na težki 
veleslalomski progi. Zaradi deloma 
poledenele proge so mnogi od
stopili. Na tekmovanju so se najbolj 
izkazali mladi livarji.

Rezultati: moški nad 30 let: 1. 
Ivan Kričej (TOZD 03 — Livarna 
Vuzenica), 98,0, 2. Mirko Krois 
(TOZD 01 - kladivarna) 198,0.

veleslalom
Komisija delavskih športnih ig« 
dnika Mežica je organizirala v 
ni na Koro škem tradicionalni ve' 
ilalom. V lepem sončnem vre- 
snu je nastopilo 94 tekmovalcev <2 
i TOZD rudnika Mežica.
Rezultati - moški do 25 let: 1- 
srmadnik (TOZD AKU), 2. Gorza 
OZD AKU), 3. Plešec D. (TODf 
1CU); moški od 25 do 35 let: 1- 
istoslemšek (TOZD AKU), 2. R®" 
ila (TOZD RO), 3. Dretmk 
OZD MET); moški od 35 do 4i 
t: 1. Plešec (TOZD TOM), 2- 
nstner (TOZD RO), 3. Krajnc 
OZD LO); moški nad 45 let: 1- 
:čovnik (TOZD RO), 2. Golob
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^Avsko gibanje in socializem (IX.)

Slovenija do konca 
prve svetovne vojne

društv^ki tiskar^ 80 že februarJ'a 1868 ustanovili svoje izobraževalno

piše: Franc Rozman

delavstvo - nov 
družbeni razred

y drugi polovici 19. stoletja 
v slovenskih deželah začel 

e hitrejši razvoj kapitalizma in 
začetki industrijskih obratov 

^ nastajal nov družbeni razred 
delavstvo. Ta razvoj je bil 

nogo počasnejši in manj in- 
7av,Z*Ven *cot v razvitih deželah 

hodne Evrope ali v najbolj 
> vitih deželah Avstroogrske, v 
v tere sestavu so bile tudi sio

nske dežele Kranjska, Štajer- 
vp Koroška, Primorska, Trst 

/stra. Nastajajoče delavstvo 
, le rekrutiralo iz obubožanih 
nietov in malih obrtnikov. Še 

:e° drugo polovico 19. stoletja 
bilo industrijsko delavstvo 

jhejeno na nekatera industrij- 
,.a središča, kot so Jesenice, 
jnbljana, Idrija, Trst, Maribor, 

, savski premogovniki, medtem 
Je v drugih mestih še prevla

dalo obrtniško delavstvo. 
Razcepljenost na historične 

e2ele je pustila neizbrisan pe- 
at tudi v organiziranem delav- 
Vu> ki se je potem, ko je bila 
stanovljena delavska socialno- 
e|hokratska stranka v Avstriji, 
elilo na njene deželne organi

zacije. Tako je bilo slovensko 
^avstvo na Štajerskem in Ko- 
°skem organizirano v pretežno 
emški deželni organizaciji, v 
rstu deloma v italijanski, le na 

panjskem je bila vsa socialna 
etnokracija slovenska. Ta de- 

d,na razcepljenost je vplivala 
i na intenzivnost delavskega 

gihanja pri nas in je imela tudi 
negativne politične posledice.

Začetki delavskega gibanja 
Pn nas segajo v konec šestdese- 
jh let minulega stoletja, torej v 
Cas, ko je bil v novembru 1867.

bile prve politične manifestacije vila pravega političnega profila, 
našega delavstva. Značilno za vsa društva v začet-

Ta čas sega do druge polo- nem obdobju je, daje bilo nji
vice 1874. leta, ko se v vsej hovo članstvo predvsem obrt-
Avstriji začne silovit pritisk na niško, v industrij škili centrih,
delavske organizacije. Večina kot, denimo, v reviijih, pa ni
društev je razpuščenih, kar pa bilo nobene delavske organiza-
jih še ostane, so svojo dejavnost cije.
omejila na životarjenje. Med de- Mariborsko in ljubljansko 
lavsko izobraževalnimi društvi društvo sta razvili posebno ži-
na Slovenskem sta bili po svo- vahno dejavnost, prirejali sta

društvene sestanke, na katerih 
so razpravljali o vsakodnevnih 

!k političnih problemih, izobraže-
^ vali delavce, prirejali razhčne

tečaje, naročali nemške delav
ske liste, ker slovenskih pač še 

illl»li ni bilo, snovali bolniške in pod- 
pome blagajne in podobno. Pod 
njunim vodstvom je prišlo do

, .-inf Km, Hm tVLncTi
§? delavsko zmago. Najprej so
| stavkali mizarski pomočniki v

Mariboru leta 1870 in leto kas- 
—> neje še v Ljubljani.

V drugi polovici leta 1874 so 
oblasti začele v vsej Avstriji raz- 

^ puščati delavska društva in pre
ganjati delavski tisk, ker je de- 

Matija Kunc (1853—1922), krojaški lavsko gibanje že postalo nevar-
pomočnik je v letih 1871-1874 no ^sledniih petnajst
organiziral in vodil delavsko gi- „i •> ^ -• ,■
banje v Ljubljani. et je delavsko gibanje preživlja

lo hudo krizo. Tudi ljubljansko 
jem delovanju najpomembnejši in mariborsko društvo sta le še 
mariborsko, ki je bilo ustanov- simbolično delovali.
Ijeno leta 1868, in ljubljansko, V osemdesetih letih se je v 
ustanovljeno ob koncu leta Ljubljani okrepilo delovanje ra-
1869. Glavni osebnosti teh dikalno demokratičnega obrt-
dveh društev sta bila njuna niškega delavstva. Zaradi prega-
predsednika Franc VViesthaler v njanja je v tem času delavstvo
Mariboru in Matija Kunc v prišlo precej pod vpliv anar-
Ljubljani. Slednji je imel vse Irizma. Anarhistična propa-
značilnosti pravega političnega ganda dejanj je povzročila, da
voditelja. Poudariti je treba, da so oblasti še okrepile preganja
ne drži trditev o prvem sloven- nja in na številnih veleizdajni-
skem delavskem voditelju Fran- ških procesih je bilo obsojenih
cu Železnikarju, ki se v litera- veliko delavskih voditeljev. Pri
turi še pogosto_ponavlja, saj gre nas je najbolj znan celovški pro-
le za legendo. Železnikar ni bil ces v decembru 1884. leta proti
udeleženec pariške komune, v članom ljubljanskega delavske-

hjdski dom v Streliški ulici (danes Ljudska kuhinja), kjer je bil 20. februarja 1870 ustanovni občni zbo 
8|avskega izobraževalnega društva v Ljubljani.

j leta v Avstriji soreiet zakon n delavsko gibanje pa je vstopileta v Avstriji sprejet zakon o 
ruštvih in so tudi delavci lahko 

ustanavljali svoja društva. Tako 
j” tiskarji v Ljubljani že fe- 
sru.arja 1868. leta ustanovili 
T°je izobraževalno društvo, 
vgusta istega leta pa je bilo 
tanovljeno delavsko izobraže- 

valno društvo v Mariboru, ki je 
Pravzaprav prvo delavsko dru- 
,.v° na Slovenskem, kajti Ijub- 
Jansko tiskarsko društvo je 
jhruževalo le tiskarje. Leta 

68—1874 pomenijo čas prve- 
zagona v delavskem gibanju 

•j11 nas. Značilno za ta čas je, 
a se v številnih slovenskih kra- 

že ^tanavljajo delavsko izobra- 
valna strokovna in podporna 

ruštva s sorazmerno živahno 
t^tveno dejavnosljo. To so

šele v osemdesetih letih. Po svo
jih političnih pogledih je bil 
dolgo obrtniški demokrat in 
manj socialni demokrat, kakrš
na sta bila v začetkih delavske
ga gibanja pri nas Wiesthaler in 
Kunc ter drugi anonimni člani 
delavsko-izobraževalnih društev 
v Ljubljani in Mariboru.

NAJPREJ SO STAVKALI
MIZARSKI POMOČNIKI 

V MARIBORU
Poleg teh dveh društev so 

nastala društva še v Trstu, Slo
venski Bistrici, Celju, Ptuju, Ce
lovcu in Beljaku, vendar so bila 
to v glavnem društva, ki so na
stala bolj spontano in niso raz-

ga društva in na katerem je bil 
France Železnikar kot vodilni 
„krvavec“, kot so jih imenovali, 
obsojen na deset let težke ječe.

Za dolge vladavine Taaffeja 
se je v Avstriji in tudi pri nas 
izboljšal položaj delavstva, ker 
je vlada skušala zavreti razmah 
delavskega gibanja tudi s social
no zakonodajo. Tako je bil 
1883. leta sprejet zakon o obrt
niških inšpektorjih, 1885. je 
bilo prepovedano tovarniško 
delo otrokjwnlajših od 14 let in 
nočno delo žensk ter mladolet
nikov. Maksimalni delovni dan 
je bil skrajšan na 11 ur in uza
konjen je bil nedeljski počitek. 
Leta 1889 pa je bilo uvedeno 
bolniško in nezgodno zavaro
vanje.

— Tako je nezadovoljen, da je tole že četrto podjetje, v katerem 
je svetnik... Karikatura A. Novak

Ctrv za pozno
e ALKOHOLNIH m At
VOZNIKA KAAOro/z

NAtflr za SLcveNSki HAeioHAim AVTO

- Vidiš, tudi jaz se ukvarjam z novatorstvom... Karikatura I. Antič

NAGRADNA
KRIŽANKA

Rešitve pošljite do 11. 3. 1976 na naslov: ČZP De
lavska enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, s pripi
som na ovojnici NAGRADNA KRIŽANKA. Nagra
de 200,150 in 100 din.
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REŠITEV NAGRADNE KRIŽANKE IZ 
PREJŠNJE ŠTEVILKE

KRANJSKA GORA, REVOLUCIONAR, 
APARAT, DLAKA, DURI, AKA, UR, LT, 
CONA, NOVA, JANE KAVClC, ICA, 
1RVING .VIDA, KATETER, EJEKTOR, 
LEPA, CAVTAT, JAKOV, MESEC, PE, 
NODILO, IB, JOLA, AF, LINA, ARNO,

VIGILANt, GOS, TALCI, AZBEST, 
OTMAR, SIRTA.
Izžrebani reševalci iz prejšnje številke: 1. 
nagrada, 200 din: Marija Rupert, Prvo
majska 19, 68290 Sevnica; 2. nagrada, 150 
din: Milan Hojski, Ul. na Grad št. 3, 61000 
Ljubljana; 3. nagrada, 100 din: Milena Tre- 
bižan, Stošičeva 6, 64000 Kranj. Nagrade 
bomo poslali po pošti.



Pred namije 8. marec, mednarod
ni praznik žena. Praznovale ga bodo 
različno; morda bodo tudi take, ki 
svojega praznika ne bodo občutile. 
Veliko pišemo in govorimo o 8. 
marcu, o praznovanjih in o proble
mih žensk, posebno zaposlenih. 
Zato, da bi prispevali k rešitvam 
problemov, ki jih ima današnja za
poslena ženska in mati še posebej. 
Poskušajmo še mi dodati droben 
kamen v mozaik podobe današnje 
zaposlene žene.

ki jo v glavnem zavzema garderobna 
omara.

Izbrali smo delavko Tekstilne to
varne Medvode Slavko BRAUHAR 
in skušali slediti njenemu delovniku. 
Od zgodnjega jutra do poznega ve-

„Vseje majhno. V kuhinji moram 
posodo večkrat prestaviti z enega na 
drugi konec, da lahko skuham ko
silo. Tudi spanje moramo prilagoditi 
tako, da gremo vsi naenkrat, ker pač 
ni prostora, da bi se v večernih urah 
sprehajali po sobi. Ko sta bila otro
ka še majhna, je še šlo, sedaj pa, ko 
ima sin že devetnajst let, je maio 
bolj nerodno. Tudi v omari je za 
obleko malo prostora. Zato imamo 
večji del garderobe v kleti"

pis ali knjigo. 1 udi za obisk ji kdaj 
pa kdaj ostane kakšna urica. Največ
krat gre domov na obisk k materi in 
sestri ali pa k sodelavkam oziroma 
sosedam. Zvečer se tisto o kuhi in 
pomivanju ter pospravljanju ponovi, 
potem pa čimprcj spat, da bi bila 
zjutraj pripravljena na nov delovni 
dan.

Slavka zaradi sklepne revme tež
ko pere. ..Pralni stroj? Tudi če bi

Slavka je pravzaprav ena prvih 
delavk Tekstilne tovarne v Medvo
dah. Velja za pridno in vestno, zato 
je bila že večkrat izvoljena v delav
ski svet in v upravni odbor podjetja, 
kar samo kaže, da rgeno zvestobo in 
marljivo delo cenijo.

A. AGNIC

čera. Delovnik. Saj pravijo, da življe
nje ni praznik, da je delovni dan. In 
za Slavko je to doslej še kako dr
žalo.

Ko je Slavka prišla iz internacije, 
se je najprej učila za šiviljo. Potem 
pa se je zaposlila leta 1947 v Tekstil
ni tovarni v Medvodah. Devetindvaj
set let že dela v tej tovarni. Od 
šestih do dveh oziroma od dveh do 
desetih zvečer ali od desetih zvečer 
pa do šestih zjutraj. Kot 17-letno 
dekle seje naučila tkalskega dela na 
stroju, za katerim dela še danes. 
Poleg delovnih izkušenj pa sije med 
drugim pridobila na delu tudi bole
zen; sklepno revmo, ki jo od vseh 
stvari zadnja leta še najbolj tare.

Kljub vsemu je Slavka vesele na
rave; vedno nasmejana in rada v 
družbi. Zato o svojih težavah, kijih 
ima, in o tistih, ki so že za njo, le 
nerada govori. Če pa že govori, pri- 
poveduje z nasmehom.

Poročila seje, dobila sina, dobila 
še hčerko, pred trinajstimi leti pa je 
ostala sama z dvema otrokoma.

imela denar zanj, ga nimam kam 
postaviti." Res, Slavka, njen sin 
Marko in hči Dorica bi potrebovali 
večje stanovanje. Toda kako?

„Res, ni bilo lahko, toda če bi se 
človek predajal žalosti, bi prav go
tovo obupal," pripoveduje.

Najprej je bila Slavka z otrokoma 
doma in pomagali so ji bratje in 
sestre. ..Drugače ne bi šlo!" Potem 
je od tovarne dobila stanovanje. No, 
pravzaprav to niti ni stanovanje. Od 
leta 1958 prebiva z dvema otroko
ma v garsonjeri s 23 kvadratnimi 
metri. Soba z mizo, kavčem in 
omaro, v kateri je skrito ležišče, s 
kuhinjskim kotom, kjer je prostora 
le za umivalnik, majhen štedilnik ter 
miniaturno kopalnico in predsobo.

,,Od svojih dohodkov, približno 
3000 dinatjev, mesečno, si stano
vanjskega varčevanja ne morem pri
voščiti Lahko le čakam na vrstni 
red v podjetju, Iger pa je že tako 
mnogo prosilcev. Danes nam gre 
mnogo bolje,'saj je sin že več kot 
leto dni zaposlen in tudi Za skupno 
gospodinjstvo mnogo prispeva."

In njen delovni dan? Saj smo s 
tem pravzaprav začeli. Vstane ob 
petih in ot šestih je že na delovnem 
mestu. Po službi gre spotoma v trgo
vino, skuha kosilo, potem pa pomije 
posodo, pospravi, pere, lika, šiva, 
plete in sedaj, ko so otroci že od
rasli, lahko tudi vzame v roke čašo-

V knjižnici Sindikati 
je doslej izšlo:

v letu 1974:
št. 1: Družbena vloga in nalo

ge sindikatov danes razprodano

v letu 1975:

20.— din

št. 2: Slavko Grčar: Organizi
ranost in delovanje sin
dikatov 

št. 3: Olga Bručan in Slavko 
Grčar: Finančno poslo
vanje v sindikatih 20.— din
Peter Toš: Samouprav
na delavska kontrola razprodano 
Klubi samoupravljav
cev
Samoupravno urejanje 
dohodkovnih odnosov 
v združenem delu 40.— din

št. 4:

št. 5:

št. 6:
razprodano

v letu 1976:
št. 7: Aktualne družbenopoli

tične naloge sindikatov 
danes 30.— din

v tisku:
št. 8: Ljudska obramba in 

družbena samozaščita 
— temeljna naloga sin
dikatov 30.— din

Pripravljamo še osem nadaljnjih aktualnih brošur, ki bo
do izšle v letošnjem letu. Naročila sprejema: CZP Delav
ska enotnost, 61000 Ljubljana, Dalmatinova 4/11.

Časopisno in založniško podjetje 
Delavska enotnost

Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije. Izdaja 
CZP Delavska enotnost. Listje bil ustanovljen 20. novembra1942. 
leta. List urejajo: ANDREJ AGNIC, VOJKO ČERNELČ (glavni 
urednik in direktor), SONJA GAŠPERŠIČ. MILAN GOVEKAR, 
MARJAN HORVAT, RAFAEL LINDIČ (tehnični urednik), BORIS

RUGELJ. BOJAN SAMARIN, (odgovorni urednik), JANEZ SE
VER, IGO TRATNIK, ANDREJ ULAGA, IVO VIRNIK in JANEZ 
VOLJČ. Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Dalmatinova uli
ca 4, poštni predal 313/VI; naročninski oddelek tel.: 310-033, int. 
278; uredništvo, tel.: 316-672, 323-554, 316-695 in 310-033; komerci

ala: Ljubljana, Tavčarjeva 5, tel.: 312-691. Račun pri SDK Ljubi]8' 
na, št. 50100-601-11807, devizni račun pri Ljubljanski banki št. 
620-7-121100. Posamezna številka stane 3,00 din, letna naročnin? 
je 150,00 din. Rokopisov ne vračamo. Poštnina plačana v gotovi' 
ni. Tiska »Ljudska pravica,« Ljubljana.


